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ماحصل فعالیت پژوهشگاه ها و مراکز نوآوری وزارت خانه ها اگر به کاهش خطرات در محیط کار نینجامد، چه فایده ای دارد؟

تنها یک بار زندگی می کنیم

نگاه اکوسیستمی

گفت و گو با امیرحسین راد؛ مدیرعامل نوبیتکس درباره 
تغییراتی که اکوسیستم رمزارز طی سال های اخیر از ابعاد 

مختلف تجربه کرده است
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در اکوسیستم نوآوری 
کشور 

گفت و گو با حمیدرضا پروازی،  مدیر کسب و کارهای نوین 
بیمه تجارت نو؛ او معتقد است مهم ترین قدم در توسعه 

صنعت بیمه، گفتمان سازی تحول دیجیتال است

اکوسیستم نامتقارن
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 دوســتی همین چند روز پیش تعریف 
می کرد یکی از اقوام شان به تازگی در اثر 
ســقوط جرثقیل خاموش در یک نیــروگاه جان 
خود را از دست داده است. پدرش سال ها کارمند 
همیــن نیــروگاه بــوده و خاطــرات متعــددی از 
مرگ و میرها و باهایی که بر سر کارگران حین کار 
می آید، دارد. بخشی به اهمیت ندادن کارگران به 
ایمنــی یا فقــدان آموزش هــای لازم برمی گــردد و 
بخشــی هم به علــت فرســوده بــودن تجهیزات 
است. این را که گفت، دوست دیگری تعریف کرد 
که می دانستید در معدن فان، شغلی وجود دارد 
که کارگرانش پنج ساله بازنشسته می شوند؟ ولی 
بعد از پنج سال اولین کاری که باید 
بکننــد، ایــن اســت کــه برونــد 
بیمارســتان و ببیننــد به ســرطان 

مبتا شده اند یا نه.

 در تمــام مدتــی کــه ایــن 
حرف ها رد و بدل می شد، 
مــن بــه ایــن فکــر می کــردم کــه 
وزارت خانه های عریض و طویل ما 
طــی ایــن ســال ها چــه کرده انــد؟ 
رعایت مســائل ایمنــی در محیط 
کار کــه ابتدایی تریــن قــدم اســت و ایــن مدیران 
هستند که حتی با اجبار و توبیخ هم شده، باید 
کاری کنند که کارگــران اقدامات خطرناک انجام 
ندهند. اما ســهم نوآوری در این میان چیست؟ 
برخی تجهیزات سال هاست کارایی لازم را ندارند 
و می توانند خطرآفرین باشند و به دلایل شرایط 
تحریمــی جایگزیــن نشــده اند. از آن طــرف 
سال هاســت هــر وزارت خانــه ای بــرای خــود 

پژوهشــگاه دارد و برخی حتی اقدام به تأسیس 
مراکز نوآوری کرده اند. ماحصل این پژوهش ها و 
ادعای توجه به جوان نخبه ایرانی و خودکفایی و 
بی اثر بودن تحریم ها چه بوده اســت؟ اگر از دل 
این بودجه هــا و خرج و مخارج و ســاختمان های 
بزرگ و کوچک قدمــی برای کاهش خطــرات در 
محیط کار برداشته نشده، پس چه کاری انجام 
شده است؟ چه چیزی ارزشمندتر از جان آدمی 

است؟

 فرصــت زندگــی بزرگ تریــن موهبــت 
الهــی اســت کــه تنهــا یــک بــار بــه هر 
انسان اعطا می شود. آیا رواست با بی تدبیری 
و بی توجهی این فرصت را از انسان ها بگیریم؟ 
آسیب هایی که یک خانواده پس از این حوادث 
متحمل می شــوند، چه هســتند؟ آیا پرداخت 
غرامت - اگر چنین رویه ای وجود داشته باشد 
و پرداخــت هــم بشــود - می تواند جــای خالی 
عزیز از دســت رفته را پر کند یا حتی مرهمی بر 
دل دردمندشــان باشــد؟ کاش وقتــی پای جان 
انسان در میان اســت، کمی محتاط تر باشیم، 
کمی بیشــتر تأمل کنیم و به دنبال راهکارهای 
نوآورانه برای کاهش خطرات بگردیم. به خاطر 
داشته باشــیم که جان انســان ارزش دارد و ما 

تنها یک بار زندگی می کنیم.

بــزرگان  کــه  کشــوری  در  البتــه   
تصمیم گیرش به دفاع از ارابه های مرگ 
خودروسازان داخلی برمی خیزند و تویوتا لندکروز 
را با پژو 20۷ یکی می دانند، به نظر می رسد مطرح 
کردن چنین توقعاتی کوبیدن آب در هاون باشد. 
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رویداد آینده پول به همت کارخانه نوآوری رسانه راه کار برگزار می شود

رویدادی برای فعالان نظام مالی و اقتصادی
کارخانــه نــوآوری رســانه راه کار در نظــر دارد رویــداد آینــده 
پــول را 22 خردادمــاه امســال بــا حضــور مدیــران و فعــالان 
صنعت بانکی و مالی و کسب وکارهای مختلف اکوسیستم 
نوآوری کشــور برگزار کند. این رویداد یک روزه که با پنل ها و 
سخنرانی های متنوع در سالن همایش های کتابخانه ملی 
برگــزار خواهــد شــد، بــر فناوری هــا و نوآوری های ایــن حوزه 
و بررســی جنبه هــای مختلــف تحــولات ســال های اخیــر و 
سناریوهای محتمل »پول« در سال های آینده تمرکز خواهد 
داشــت. رویــدادی که قصــد دارد بــا بحث های کارشناســی 
و آینده پژوهــی، تصویــر روشــن تری از »آینده پــول« و »پول 
آینده« و فرصت هــا و تهدیدهای آن برای نظــام اقتصادی و 

مالی کشور ارائه دهد.

هدفرویداد
رویداد »آینــده پول« با هدف توســعه اکوسیســتم اقتصاد 
نــوآوری کشــور در حــوزه بانکــی و فناوری هــای مالــی و 
کسب وکارهای مرتبط با آن برگزار می شود. رویدادی که تاش 
دارد ضمن رصــد دگرگونی های مالی و پولی به این پرســش 
پاســخ دهد کــه فرصت هــای این تغییــرات برای کشــورهای 
در حال توســعه از جمله ایران کدام اند و کــدام بخش از این 
تحولات می تواند تهدیدی برای زیرساخت های پرداخت یا 

متغیرهای تأثیرگذار بر کلیت اقتصاد کشور باشند.

ذینفعانومخاطبان
افراد مختلفــی می توانند در دســته ذی نفعــان و مخاطبان 
این رویداد قرار بگیرند که برخی از آنها عبارت اند از: مدیران 
ارشد بانکی و پولی کشور، مدیران و سیاست گذاران اقتصاد 
نوآوری، مدیران حوزه فناوری اطاعات، مدیران و فعالان بازار 
ســرمایه، اقتصاددانــان و صاحب نظران دانشــگاهی حوزه 
پــول و ارز، تأمین کننــدگان ســخت افزارهای ایــن صنعــت، 
مؤسســات و مراکــز پژوهشــی و قانون گــذاری، چهره هــای 
کســب وکاری حــوزه فناوری هــای مالــی و بانکــی، مدیــران و 
بنیان گــذاران کارگزاری هــا، پرداخت یاری هــا، صرافی هــا، 
ســکوهای تبادل رمــزارزی و...، فعــالان حوزه آمــوزش مالی 
و بانکــی، عاقه منــدان و چهره هــای کســب وکاری بازارهای 

نوظهور همچون ان اف تی، دیفای، دائو و... 

رویکردهاومحورها
رویکردهــا و محورهایی کــه در این رویــداد به آنهــا پرداخته 
می شــود، عبارت انــد از: »بانک هــا و آینده پــول: همه آنچه 
از ســر گذراندیم و تغییراتی کــه در راه اســت«، »نوآوری ها و 
فناوری های مالی و آینده ای که رقم خواهند زد«، »از فین تک 
تا نئوبانک؛ نقش و جایگاه بازیگران نوآوری در آینده پول«، 
»پــول بانک مرکــزی؛ از اســکناس تــا رمزریــال: فرصت ها و 
چالش ها کدامند؟«، »پول آینده چیست و چقدر می توانیم 
از یک پول واحد حرف بزنیم؟«، »دلار و دلارزدایی: دست بالا 
را کدام کشورها و اقتصادها خواهند داشت؟«، »رمزارزها و 
دارایی های دیجیتال و نســبت آنها با مفهوم آینــده پول«، 
»آینده ریال در سیســتم های پولی جهان«، »آینده سکه و 
اسکناس در نظام های مالی جهان: همه چالش های اقتصاد 
ایران در کم رنگ شدن سکه و اسکناس«، »سکه و اسکناس 
و کارکردهــای اجتماعــی آنها: روش هــای جایگزیــن و خطر 
کارکردزدایــی از مفهــوم پول«، »پــول و شــبه پول«، »اخاق 
تولید پول«، »آینده پول نقد دیجیتــال«، »چقدر با تحقق 
بانک مرکزی توزیع شده فاصله داریم؟«، »نفرین پول نقد: 
آیا رؤیای جامعه بدون پول نقد تحقق پذیر است؟«و »دیفای 

و آینده پول: درباره کامیونیتی ها و پول های اختصاصی«.

دومین سمینار رگ تک ایران برگزار می شود

نگاهی به تنظیم گری نوین در ایران
دومیــن ســمینار رگ تــک ایــران بــا موضــوع »نگاهــی بــه 
تنظیم گری نویــن در ایــران« در تاریخ دهم خرداد مــاه ۱402 
در ســالن همایش هــای امیدبــوم برگــزار می شــود. از جمله 
مهم تریــن محورهــای ایــن رویــداد می تــوان بــه اصلی ترین 
روندهای حوزه تنظیم گری در ایران اشــاره کرد. اصلی ترین 
موضــوع رگ تــک حــل مشــکات و چالش هــای نظارتــی و 
قانون گذاری از جمله چالش های توسعه فین تک در جهان 
اســت.  در شــرایطی که فین تک در جهان روز به روز توسعه 
پیدا می کند، اهمیت رگ تک و تنظیم گری در این حوزه نیز 
افزایش پیدا می کند و بــه طور کلی رگ تــک را می توان به دو 
زیربخش تقســیم کرد کــه در بخــش اول مؤسســات مالی 
از آن بهــره می برنــد و در قــدم بعدی مــورد اســتفاده ناظران 
و رگولاتورها قــرار می گیرد. این ســمینار قصــد دارد تا توجه 
نهادهای حاکمیتی و کســب وکارهای خصوصی و دولتی را 
به مفهوم رگ تک و کاربرد اثربخش فناوری در قانون گذاری، 
در راستای افزایش کیفیت زندگی مردم را جلب کند. نظارت و تطبیق در عرصه های گوناگون و استفاده از فناوری 

مدیران و فعالان صنایع مالی ایران  

و کسب وکارهای اکوسیستم نوآوری 

با پنل ها و سخنرانی های تخصصی

با حضور 
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محدودیتاینترنتدرترکیه
بــا نزدیــک شــدن بــه دور دوم 
انتخابات ریاست جمهوری ترکیه، احتمال 
می رود مقامات این کشــور برای سانسور 

اینترنت در حال آماده باش باشند.

نسخهجدیدبیتپین
پلتفرم معامله رمزارزی بیت پین 
به تازگــی از نســخه  جدیــد خــود بــه  نــام 
»کارنامه« با امکانات بیشتر همچون ابزار 
بررسی سود و ضرر حرفه ای رونمایی کرد.

افزایشقدرتشورایعالی
بر اســاس ماده ۱2 قانــون اصاح 
تشــکیات آیین دادرســی دیوان عدالت 
اداری، ایــن دیوان دیگر اجــازه باطل کردن 
مصوبــات شــورا عالــی فضــای مجــازی را 

نخواهد داشت.

چیزیابلاغنشده
وزیــر ارتباطــات در واکنــش بــه 
خبــر قطــع اینترنــت در زمــان کنکــور و 
آزمــون امتحــان نهایــی گفته چیــزی در 
مورد قطعی اینترنت به آنها اباغ نشده 
ولــی نظــر آنهــا ایــن اســت کــه اینترنــت 

قطع نشود.

 پتلفرم تبادل رمزارز تترلند گزارش عملکرد ســال 
۱40۱ را منتشــر کــرد. ایــن گــزارش در هفت فصل 
 OTC تدوین شــده و شــامل داده های قابــل  توجهی از ایــن
ایرانی است. بر اساس گزارش منتشرشده، بیشترین حجم 
معامات آناین تتر ایران در سال ۱40۱ به تترلند تعلق دارد 
و این شرکت با معرفی ۹ سرویس جدید، رشد ۸۷/6درصدی 
کاربران را تجربه کرده است. همچنین آمار بازدید از تترلند 
در ســال ۱40۱، 2۸/۸ میلیون و مجموع زمان پشتیبانی آن 

سه میلیون دقیقه ذکر شده است.

 سکوی تبادل رمزارز تترلند فعالیت خود را در سال 
۱3۹6 و بــا نــام ریروکویــن و با هدف توســعه بســتر 
معاماتــی رمــزارز آغــاز کــرد. در ســال ۱3۹۷ و طــی یــک 
ریبرندینگ، نام تجاری این سکو به تترلند تغییر پیدا کرد و 
به عنوان مرجع تخصصی تتر/ تومان در ایران، نســخه ۱.0 
وب ســایت خــود را منتشــر کــرد. در ســال ۱40۱، تترلنــد به 
بازآفرینی هویت بصری برند خود پرداخت و بعد از انتشار 
ششمین نسخه از وب و اپلیکیشن، از راه اندازی بازار تترلند 
و مبدل رمزارزی خود خبر داد. میانگین سنی کاربران تترلند، 
32 سال است. همچنین کاربران 25 تا 35ساله، بیشترین 
میزان آمار را به خود اختصاص داده اند. 2/6 درصد کاربران 
55 تا 65 سال سن دارند و 2/2 درصد آنها، 65ساله یا بیشتر 
هســتند. بر اســاس آمــار منتشرشــده در گــزارش عملکرد 
تترلند در ســال ۱40۱ ، 2۱ درصد از کاربران فعال این پلتفرم 

تبادل رمزارزی خانم و ۷۹ درصد باقی مانده آقا هستند. این 
آمار نشــان می دهد که ســهم کاربــران خانم ســکوی تبادل 
رمــزارز تترلنــد در مقایســه با ســال گذشــته، چهــار درصد 

افزایش داشته است.

 بیشترین فعالیت کاربران در وب سایت و اپلیکیشن 
تترلند، معطوف به ترید و معامله رمزارزهاست؛ تا 
جایی که 4۱.5 درصــد از فعالیت ها به این مــورد اختصاص 
دارد. با این  حال معاملــه ارزهای دیجیتــال در این پلتفرم با 
کاهش 2۷درصدی نسبت به سال پیش روبه رو شده و تمایل 
روبه رشد کاربران به سایر فعالیت ها ازجمله سرمایه گذاری از 

طریق رمزارز و نقل وانتقال مالی را نشان می دهد.

 تترلند در سال ۱40۱، شاهد رشد ۱۱/3درصدی در 
تعداد معامــات پلتفرم خود بــود. این پلتفــرم در 
بهمن ماه سال گذشته، رکورد تعداد و حجم معامات ماهانه 
خود را شکست. با این حال حجم معامات تترلند در سال 
۱40۱، نسبت به سال ۱400 با 2۱/۱ درصد کاهش مواجه بود. 
میانگین تعداد معامله هر کاربر در سال ۱40۱، ۱۱/2 معامله 

و به اندازه 2۱45 تتر است.

 بر اساس این گزارش، جمعه ها کم معامله ترین روز 
هفته و چهارشنبه ها پرمعامله ترین روز هفته برای 
تیم تترلند است. ۱6/۷ درصد معامات تترلند از نخستین 

دقایق بامداد تا شــش صبح انجــام می شــود. همچنین در 
ســاعات ۱۱ تا ۱4 بیشــترین تعداد معامــات در این پلتفرم 

انجام می شود.

 میزان مراجعه کاربران به پشتیبانی تترلند در سال 
۱40۱ در مقایسه با سال ۱400، کاهش قابل  توجهی 
داشته است. بهبود تجربه کاربر و ساده ســازی فرایندهای 
احراز هویــت و خریدوفــروش می توانــد از علــل این کاهش 
باشد. بر اساس این گزارش، 55 درصد از کاربرانی که در سال 
۱40۱ تراکنــش انجام داده انــد، اصاً به پشــتیبانی مراجعه 
نکرده اند. همچنین 2۱ درصد ار کاربران دارای تراکنش، دو بار 

یا بیشتر به پشتیبانی مراجعه کرده اند.

 بدون کارمزد بودن مبدل رمزارزی تترلند در مقایسه 
بــا کارمزدهــای صرافی هــای داخلــی و خارجــی ارز 
دیجیتــال، باعــث شــد تــا کاربــران تترلنــد در ســال ۱40۱ با 
اســتفاده از ایــن مبــدل، 23۸۱۷5۹032 تومــان کارمــزد را 
پرداخت نکنند و به شیوه مقرون به صرفه تری سرمایه گذاری 
خــود در رمزارزهــا را تجربــه کنند. همچنین ســود ناشــی از 
خریدوفــروش یــا نگهداشــت رمــزارز بــه وســیله کاربــران با 
اســتفاده از ســرویس مبــدل رمــزارزی تترلنــد، بــه صــورت 
میانگین در هر ماه 3/62 درصد بوده است. کاربران در سال 
۱40۱ با استفاده از ســرویس مبدل رمزارزی موفق شدند به 

طور میانگین، 2۹/۱ درصد سرمایه خود را افزایش دهند.

گزارش سال ۱۴۰۱ تترلند منتشر شد

رشد 
۱۱/۳درصدی 

معاملات

سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران خبر داد 

دومین رویداد روز فناوری اطلاعات 
برگزار می شود

سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران برای دومین 
سال و به مناســبت روز فناوری اطاعات، رویداد بزرگی 
را با موضوع آینده اقتصاد دیجیتال ایران برگزار خواهد 

کرد.
رویــداد ملــی روز فنــاوری اطاعــات بــا حضــور اعضــای 
ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای، مدیــران و فعــالان 
کسب وکارهای حوزه آی تی، مقامات و مدیران نهادهای 
مختلف عرصه سیاست گذاری و اجرایی و استارتاپ ها 
و کســب وکارهای نوپــای اکوسیســتم نــوآوری کشــور از 
ســاعت ۸ صبح تــا ۱۹عصــر 20 تیرمــاه امســال در مرکز 

همایش های بین المللی برج میاد برگزار می شود.

به پیشنهاد و همت سازمان نظام صنفی رایانه ای استان 
تهران و با حمایت سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور، 
از سال گذشته روز 22 تیرماه همزمان با زادروز دانشمند 
برجســته محمــد بــن موســی خوارزمــی، طبــق مصوبه 
شــورای عالــی انقــاب فرهنگــی به عنــوان »روز فنــاوری 

اطاعات« ثبت و در تقویم رسمی کشور درج شد. 
بنا بر اعــام کمیته برنامه ریــزی رویداد ملــی روز فناوری 
اطاعات، برنامه های اصلی و جنبی این رویداد از جمله 
برگزاری جشنواره چهره سال صنعت آی تی و نمایشگاه 
جانبی این رویداد در روزهای آینده اطاع رسانی خواهد 

شد.
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

در نتیجــه رایزنی هــای نهادهای 
صنفی با بانک مرکزی و مرکز تتا، 
یکــی از بزرگ تریــن چالش هــای 
صنعت رمزارز که مسدودشدن 
درگاه هــای پرداخــت بــود، 
تقریباً رفع شــده و قرار است 
در همیــن مــاه نوعــی از اینماد 
بــرای صرافی هــای رمــزارز صــادر 
شــود. به این واســطه مشکات 
مربــوط بــه دریافــت درگاه پرداخــت، 
انســداد درگاه پرداخــت توســط دســتگاه قضایــی به علت 
نداشتن اینماد و... برطرف خواهد شد. صرافی های رمزارزی 
در تمام ســال ها درگاه های پرداخت خود را از پرداخت یاری 
دریافت می کردند و حالا احتمال دارد با این گشایش آنها 
بتوانند عاوه بر پرداخت یاری با شــرکت های پرداختی نیز 
همکاری کنند. با توجه به اینکه حجم زیادی از تراکنش های 
پرداخت یاری هــا را صرافی هــای رمزارزی تشــکیل داده اند، 
 این شبهه ایجاد شده که با رفع موضوع اینماد صرافی های 
رمــزارزی و مهاجــرت آنهــا بــه شــرکت های پرداختــی، 
پرداخت یارها با ریزش قابل  توجهی مواجه می شوند. میثم 
سلیمانی،  در هفتمین قســمت ســری برنامه های اتاق آبی 
با محمدمهدی فاطمیــان، مدیرعامــل زیبال دربــاره آینده 

پرداخت یاری در ایران گفت وگو کرده است.
او در پاسخ به سؤال میزبان، میثم سلیمانی مبنی بر اینکه 
اگر اینماد رمزارزها عملیاتی شود، آیا پرداخت یاری باز هم 
انتخاب این کسب وکارهاست یا آنها به دریافت خدمت از 
پی اس پی ها حرکت می کنند، گفت: »انحصار در هر سطح و 
زمینه ای امری آسیب زاست و اینکه انتخاب یک کسب وکار 
رمزارزی به دریافــت خدمــات از پرداخت یار محدود شــود 
هم بد است. تمام کسب وکارها باید قدرت انتخاب داشته 
باشــند. ممکن اســت خدمات پرداخت یــاری به انــدازه ای 
جذابیت داشــته باشد که کســب وکار حاضر باشد برایش 

کارمزد دهد.« 
او ادامــه داد: »محدوده فعالیــت پرداخت یــار از ارائه درگاه 
فراتر رفته و ســرویس های ریفاند تسویه، وب سرویس های 
استعامی و... نیز به سبد خدمات آنها اضافه شده است. 
در همیــن راســتا کارگزاری هــای بورســی و کســب وکارهای 
بزرگ مانند دیجی کالا و اســنپ که حجم بازار بزرگی دارند 
بــا پرداخت یــاری همــکاری می کننــد و خــاء یــک صنعت 
آینده پرداخت یاری را از بین نخواهد برد. از 50 بازیگر فعال 
حوزه پرداخت یاری شاید هفت پرداخت یار به صرافی های 
رمزارزی خدمت دهند. آن دســته از پرداخت یاری هایی که 
ســهم تراکنش هایشــان به رمزارزها اختصــاص دارد قطعاً 
با چالش مواجه می شــوند، امــا همه پرداخت یارهــا به این 
نتیجه رسیده اند که نباید به حوزه ای خاص محدود باشند.« 
فاطمیــان معتقــد اســت بایــد در نظــر داشــت که رســالت 
پرداخت یــاری خلــق ارزش  افــزوده اســت و حفظ مشــتری 

رمزارزی برای پرداخت یاری  از انتظار دور نیست.

ریزش50درصدیتراکنشهادردورانقطعی
اینترنت

شــهریورماه ســال گذشــته همزمــان بــا قطعــی اینترنــت، 
پرداخت یارها از ریزش بیش از 50درصدی  تراکنش هایشان 
خبر می دادند، اما تأثیر این کاهش در حجم و تعداد گزارش 
ماهانه شاپرک مشهود نبود. او در پاسخ به سؤالی مبنی بر 
تأثیر پرداخت یارها بر شــبکه پرداخت کشــور توضیح داد: 
»بیــش از ۸0 درصــد ســهم تعــدادی بــازار در آی پی جی به 
پی اس پی تعلــق دارد و مابقی ســهم پرداخت یار اســت. در 
آن برهه پرداخت یاری ها به طور کلی حدود 50 درصد ریزش 
داشتند و بر اساس گزارش شــاپرک در آن بازه تراکنش های 
درگاه های پرداختی ۱۸ درصد کم شــده بــود.« او ادامه داد: 
»ســرورهای برخــی از مشــتریان پرداخت یاری ها خــارج از 
کشــور مســتقر بــود و قطعــی اینترنت ارتبــاط میان ســرور 
کسب وکار و سرور پرداخت یار را با اختال مواجه کرد. حتی 
در مواردی صاحب کسب وکار به سایت خودش دسترسی 
نداشــت و به اجبار فعالیت درگاه خود را متوقــف کرد. گروه 
دیگــری از پرداخت یارهــا بــه کســب وکارهای شــبکه های 
اجتماعی ســرویس می دهنــد که بــا فیلترینگ هــای اخیر 
این بخش از درآمد آنها هم با مشکل مواجه شده است.« 
فاطمیان با بیان اینکه جامعه مخاطبان پرداخت یاری ها با 
سایر بازیگران صنعت پرداخت متفاوت است، تشریح کرد: 
»برخی مشتریان پرداخت یارها شــاید روزانه پنج تراکنش 
داشــته باشــند.  بــه همیــن دلیل نســبت بــه شــرکت های 

پرداختی ریزش بیشتری را تجربه می کنند.«
او در بخش دیگری از صحبت هایش در  پاسخ به سؤالی 

مبنی بر اینکه با توجه به ضوابط سخت گیرانه ای 
کــه بانک مرکــزی بــرای تأســیس پی اس پی ها 

تعییــن کــرده، آیــا می تــوان بــه پی اس پــی 
شــدن پرداخت یاری هــا امید داشــت،  

تصریــح کرد: »پاســخ یــک کلمه ای 
این پرسش بله است، اما برخی 

شــرایط ایــن ضوابــط ماننــد 
5۱درصــدی  ســهام داری 
بانک موانعی را ایجــاد کرده 

است.« 
او می گویــد: »ایــن بنــد یعنی 

برای رشــد و توســعه بایــد حتماً 
وابســته بــه بانــک بــود. شــرط مــورد 

انتقاد دیگــر ثبــت ســرمایه هــزار میلیــارد تومانی 
برای پی اس پی شدن است. این شــرایط باعث شد 
انجمن فین تک برای رفع این انحصار شکایتی را به 
شورای رقابت ببرد. بر اساس آخرین رأی این شرایط 
انحصاری باید از ضوابط حذف شــود. البته شــورای 
رقابت برای هر رأی فرصت تجدید نظر می دهد. هنوز 

از جزئیات ادامه شکایت مطلع نیستم.«
فاطمیــان دربــاره تمایــل پرداخت یارهــا بــه دریافت 
مجوز  پی اس پی توضیح داد: »شــرایط ضد رقابتی 

صنعت پرداخــت، پرداخت یارها را به نقطه ای رســانده که 
آنها بــرای رشــد و توســعه باید بــه پی اس پی تبدیل شــوند. 
ســقف بــازار حــوزه پرداخت یــاری محــدود اســت و آنها به 
بسیاری از زیرساخت های در اختیار شرکت های پرداختی 
مانند پرداخت با کیوآر و کارت خوان و... دسترسی ندارند.« 
به گفتــه او، امکانــات و ظرفیت های شــرکت های پرداختی 
فاصله معناداری میان این دو حوزه ایجاد کرده است. تنها 
تقاضــای پرداخت یاری هــا گســترش دسترســی محــدوده 
فعالیت هایشان اســت. یقیناً اگر شــرایط بازار قابل  رقابت 
بــود، پرداخت یاری ها هرگز بــرای دریافت نشــان پی اس پی 

تاش نمی کردند.

شرایط ضد رقابتی بازار
انگیزه دریافت مجوز پی اس پی

محمدمهدی فاطمیان، مدیرعامل زیبال می گوید پرداخت یار خواهان نام شرکت 
پرداخت نیست

سیاست تشویقی رئیس 
سازمان امور مالیاتی

ارائه  ندادن 
اظهارنامه جریمه 

ندارد
رئیــس کل ســازمان امــور مالیاتی کشــور 
در نشســتی بــا نماینــدگان اتــاق اصناف 
تهــران اعــام کــرد: »مشــمولین تبصــره 
مــاده ۱00 قانــون مالیات هــای مســتقیم، 
در صورت عدم تسلیم اظهارنامه جریمه 
نخواهند شــد.« محمدهادی سبحانیان 
بــا تأکیــد بــر نــگاه تحولــی ســازمان امــور 
مالیاتــی در راســتای تســهیلگری اظهــار 
کرد: »اصناف و کسبه ای که برای عملکرد 
سال ۱40۱ مشمول تبصره ماده ۱00 قانون 
مالیات هــای مســتقیم هســتند، مالیات 
آنها به صورت مقطــوع تعییــن و در درگاه 
خدمــات الکترونیکــی ســازمان بارگذاری 
خواهــد شــد. ایــن دســته از صاحبــان 
مشــاغل از تســلیم اظهارنامــه مالیاتی و 
ارائــه اســناد و مــدارک بــرای ســال مذکور 
معاف هســتند.« بر اســاس این گــزارش، 
مؤدیان مکلف هستند اظهارنامه مالیاتی 
مربوط به فعالیت های شــغلی خــود را در 
یک ســال مالیاتی طبق فرمت تهیه شده 
توسط سازمان امور مالیاتی کشور، تنظیم 
و تا آخر خردادماه ســال بعد به اداره امور 
مالیاتی تسلیم و مالیات متعلق را به نرخ 
مذکور در مــاده )۱3۱( این قانــون پرداخت 
کنند. طبق تبصره این ماده، سازمان امور 
مالیاتی کشور می تواند برخی از مشاغل 
را که میــزان درآمــد فــروش کالا و خدمات 
ســالانه آنهــا حداکثــر ۱0برابــر معافیــت 
موضــوع مــاده )۸4( ایــن قانــون باشــد، از 
انجام بخشی از تکالیف مانند نگهداری 
اســناد و مدارک موضوع این قانون و ارائه 

اظهارنامه مالیاتی معاف کند. 
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اظهارنامه مالیاتی معاف کند. 

 درصد کم شــده بــود.« او ادامه داد: 
»ســرورهای برخــی از مشــتریان پرداخت یاری ها خــارج از 
کشــور مســتقر بــود و قطعــی اینترنت ارتبــاط میان ســرور 
کسب وکار و سرور پرداخت یار را با اختال مواجه کرد. حتی 
در مواردی صاحب کسب وکار به سایت خودش دسترسی 
نداشــت و به اجبار فعالیت درگاه خود را متوقــف کرد. گروه 
دیگــری از پرداخت یارهــا بــه کســب وکارهای شــبکه های 
اجتماعی ســرویس می دهنــد که بــا فیلترینگ هــای اخیر 
این بخش از درآمد آنها هم با مشکل مواجه شده است.« 
فاطمیان با بیان اینکه جامعه مخاطبان پرداخت یاری ها با 
سایر بازیگران صنعت پرداخت متفاوت است، تشریح کرد: 
»برخی مشتریان پرداخت یارها شــاید روزانه پنج تراکنش 
داشــته باشــند.  بــه همیــن دلیل نســبت بــه شــرکت های 

پرداختی ریزش بیشتری را تجربه می کنند.«
او در بخش دیگری از صحبت هایش در  پاسخ به سؤالی 

مبنی بر اینکه با توجه به ضوابط سخت گیرانه ای 
کــه بانک مرکــزی بــرای تأســیس پی اس پی ها 

تعییــن کــرده، آیــا می تــوان بــه پی اس پــی 
شــدن پرداخت یاری هــا امید داشــت،  

تصریــح کرد: »پاســخ یــک کلمه ای 
این پرسش بله است، اما برخی 

شــرایط ایــن ضوابــط ماننــد 
درصــدی 

او می گویــد: »ایــن بنــد یعنی 
برای رشــد و توســعه بایــد حتماً 

وابســته بــه بانــک بــود. شــرط مــورد 
انتقاد دیگــر ثبــت ســرمایه هــزار میلیــارد تومانی 
برای پی اس پی شدن است. این شــرایط باعث شد 
انجمن فین تک برای رفع این انحصار شکایتی را به 
شورای رقابت ببرد. بر اساس آخرین رأی این شرایط 
انحصاری باید از ضوابط حذف شــود. البته شــورای 
رقابت برای هر رأی فرصت تجدید نظر می دهد. هنوز 

از جزئیات ادامه شکایت مطلع نیستم.«
فاطمیــان دربــاره تمایــل پرداخت یارهــا بــه دریافت 
مجوز  پی اس پی توضیح داد: »شــرایط ضد رقابتی 

I N T E R V I E W



« نگاهی به �نظیم گری نو�ن در ا�ران»

سم�نار رگ تک ا�رانسم�نار رگ تک ا�ران
کارخانه نوآوری رسانه راه کار

را �رگزار می کند

زمان برگزارے ۱۰ خرداد، ساعت ۱۳:۳۰ تا ۱۸:۰۰

سالن سلاممحل برگزارے



شــــــــــــــمــــــــــــــاره 97
7 خـــــــــــــــــــــرداد 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

6

بازار
M A R K E T

چالش قوانین غیرکارشناسی 
در گفت وگو با عضو هیئت مدیره سازمان نصر

نوســانات ارز و محدودیت هایــی کــه تولیدکننــدگان و 
واردکننــدگان کالا به دلیل شــرایط کشــور بــا آن مواجه 
هســتند، حوزه ســخت افزار کامپیوتــر و آی تــی را نیز با 
دشــواری های زیــادی همراه کــرده اســت. در ایــن میان 
بحث قوانینی که در این حوزه وضع می شود نیز از دیگر 

دغدغه های فعالان این حوزه به شمار می رود. 
اشــکان امیرزاده ابراهیمی، عضو نظام صنفی رایانه ای 
کشور با اشاره به اینکه بزرگ ترین چالش فعلی فعالان 
حوزه سخت افزار همچنان بحث تأمین، تخصیص ارز 
و محدودیت سقف واردات اســت، به کارنگ می گوید: 
»یکــی دیگــر از معضــات حــوزه واردات ســخت افزار، 
قوانینی است که به صورت لحظه ای در حال خلق شدن 
هســتند و به دلیل آنکــه پشــتوانه کارشناســی ندارند، 

شرکت های این حوزه را با مشکل مواجه می کنند.«
اشــکان امیرزاده ابراهیمی ادامه می دهــد: »برای مثال 
از ســال گذشــته شــاهد وضع قانونی هســتیم که طبق 
آن واردکنندگان باید برای هاردهای SSD، چهار درصد 
عوارض فرهنگی پرداخــت کنند. بر اســاس این قانون، 
شــرکت هایی که کالاهایشــان را از ســال های قبــل وارد 
کرده اند هــم در بازبینی های گمرک بدهکار می شــوند. 
دلیل صدور این بخشنامه این است که داخل هاردهای 
SSD از یــک فنــاوری مشــابه قطعــات ممــوری بیــس  

استفاده می شود؛ در سال های گذشــته مراکز فرهنگی 
به جای سی دی از فلش مموری ها برای عرضه محتوای 
خود اســتفاده می کردند و به همین دلیــل یک عوارض 
فرهنگــی چهــار درصــدی بــرای واردات مموری هــا در 
نظــر گرفتــه شــده بــود. حــالا آمده انــد همــان قانــون را 
بــرای هاردهــای SSD کــه کاربــرد متفاوتی دارنــد و برای 
مثــال در کامپیوترهای خانگــی، مراکــز داده، تجهیزات 
ذخیره سازی در سرورها و... اســتفاده می شوند هم در 
نظر گرفته انــد.« به گفتــه او در حال حاضر بســیاری از 
شــرکت ها درگیــر مابه التفاوت های ســنگینی شــده اند 
که آن را در هیچ یک از پروژه ها و قراردادهایشــان لحاظ 
نکرده اند و نمی دانند با این موضــوع چه رفتاری کنند؟ 
این در حالی اســت که هیــچ ارتباط موضوعــی بین این 
هاردهــا و فلش مموری هایی که بــرای عرضــه محتوا در 

مراکز فرهنگی استفاده می شد، وجود ندارد.
او با اشــاره بــه ایــن موضــوع کــه در حــوزه تولید شــبیه 
ســال های قبــل شــاهد معضــل تقلــب و تولیدنمایــی 
هســتیم، ادامــه می دهــد: »کالاهــای مونتاژشــده بــه 
کشورهای همسایه فرستاده می شوند، آنجا قطعات از 
هم جدا شده و دوباره جهت مونتاژ وارد کشور می شوند 
و شاهد ارائه چنین محصولاتی به عنوان تولید داخلی 

هستیم.«

عوارض فرهنگی 
غیرمرتبط برای 

 SSD هاردهای

 گفت و گو با علیرضا کشاورز جمشیدیان
دبیر سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران

کمبود نقدینگی از بزرگ ترین مسائل حوزه 
سخت افزار است

INTERVIEWگفتوگو

بخشی از مشکات صنعت که بیشــتر ناشی از 
شرایط تحریم و نوســان نرخ ارز و... است، به درد 
مشــترک حوزه های مختلف اعــم از تولیدکننده، 
واردکننده، مصرف کننده و... تبدیل شــده است، 
اما هر کدام از این حوزه ها بسته به ماهیت فعالیت 
خود با برخی از مســائل درگیری بیشتری دارند و 
حل برخی معضات برایشان حیاتی تر است. دبیر 
سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران درباره 
مشــکاتی که حوزه ســخت افزار در صنعــت فاوا  
با آن مواجه اســت، به کارنگ می گوید: »بخشی 
از این مشکات شــامل همه بخش های صنعت 
می شود، از جمله نوسانات نرخ ارز، تحریم، عدم 
ثبات مدیریــت در بخش حاکمیتی، عــدم اطاع 
قانون گذار از مشکات صنعت و... . اما نمود برخی 
مسائل در حوزه سخت افزار بیشتر است که یکی 
از مهم ترین آنها مســئله نقدینگی اســت. حوزه 
نرم افزار بیشــتر جنبه مغزافزاری و اتکا بیشــتری 
به نیروی انســانی متخصــص دارد و بــرای همین 
وقتی بحــث مهاجرت نخبگان پیــش می آید این 
حوزه آسیب پذیرتر است. در بخش سخت افزار، 
مشکات مرتبط با پایین بودن نقدینگی اهمیت 
بیشتری دارد. ماهیت حوزه سخت افزار به نحوی 
اســت که نیــاز بــه ســرمایه گذاری بیشــتری دارد. 
در حــال حاضــر جریــان نقدینگــی در این بخش 
ضعیف است و عاوه بر آن، بدحسابی دولت در 
تسویه حســاب با پیمانکاران این مشــکل را برای 
شرکت های سخت افزاری دوچندان کرده است.«

سرگردانیسختافزاریهامیان
دومتولی

علیرضــا کشــاورز جمشــیدیان ادامــه می دهد: 
»مشــکل دیگــری کــه حــوزه ســخت افزار بــا آن 
دســت به گریبان اســت اینکه اگــر متولی اصلی 
حوزه ICT را وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات 

در نظر بگیریم، تمرکز این نهــاد همان طور که از 
نامش مشخص اســت، روی فناوری اطاعات و 
ارتباطات و ارائه دهندگان خدمــات مرتبط با آن 
است؛ این موضوع باعث می شود این وزارتخانه 
از مقولــه تأمیــن در حــوزه ســخت افزار، شــامل 
ساخت و تولید، واردات و صادرات و تنظیم بازار 
کالاهــا و تجهیــزات صنعــت فنــاوری اطاعــات 
مغفول بماند؛ چراکــه به طور ســنتی متولی این 
موضــوع، وزارت صمــت اســت. لیکــن در حــال 
حاضــر، وزارت صمــت با توجــه به شــرایطی که 
در آن قــرار داریــم، دغدغه هــای مهم تــری دارد؛ 
از جمله تولیــد خودرو و تنظیم بــازار آن،  تنظیم 
بازار کالاهای اساســی، معیشــت مــردم و توجه 
بــه کالاهایی کــه از عمومیت بیشــتری در ســبد 
مصرفــی خانــوار و زندگــی روزمــره برخوردارنــد. 
بــه همین دلیــل حــوزه ســخت افزار بیــن این دو 
وزارتخانه که هر دو به نحوی متولی آن هســتند 
و البته بانک مرکزی که متولی موضوع ارز است 
و وزارت اقتصاد که متولی گمرکات کشور است، 

سرگردان مانده است.«

دخالــتخصولتیهــادرحــوزه
سختافزار

به باور او مشکل دیگری که شاید به نسبت دیگر 
بخش ها در فضای ســخت افزار پررنگ تر باشد، 
دخالت و رقابت خصولتی ها در این حوزه است. 
البته ایــن معضل در ســایر بخش هــای صنعت 
و کســب وکارها نیز قابل مشاهده اســت، اما به 
اعتقاد وی در حوزه سخت افزار این قضیه نمود 
بیشــتری دارد. به عنوان مثال، بانک ها با عدول 
از وظایف ذاتی خویش باعث رقابت بین بخش 
خصوصــی واقعــی و بخــش خصولتی شــده اند 
و ایــن موضــوع کار را بــرای بخــش خصوصــی 

دشوارتر می کند. 

I N T E R V I E W



مدیران و فعالان صنایع مالی ایران  

و کسب وکارهای اکوسیستم نوآوری 

با پنل ها و سخنرانی های تخصصی

با حضور 

کارخانه نوآوری رسانه راه کار برگزار � کند

رویداد 
ینده پول آ

سالن همایش های کتابخانه ملی٢٢ خرداد ١٤٠٢
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گزارشويژه
S P E C I A L
R E P O R T

دبیرکل اتاق بازرگانی تهران از اهمیت مسئولیت اجتماعی می گوید

مسئولیت اجتماعی
رویکرد اتاق های پیشتاز در جهان

نقش اتاق بازرگانی در اکوسیستم نوآوری کشور 

قدرت ساخت 
شبکه نخبگان

POINT OF VIEWدیدگاه

بهمن عشــقی، دبیرکل اتاق بازرگانی تهــران باور 
دارد مسئولیت اجتماعی یکی از مسائل مهمی 
است که اتاق تهران در چهار سال گذشته سعی 
کــرده در راســتای آن گام هــای مؤثــری بــردارد. بــه 
گفتــه او این موضــوع یک نقــش تاریخی اســت 
که از قدیم تجــار آن را بر عهــده داشــته اند، اما با 
روی کار آمدن دولت های مــدرن تأثیر این صنف 
در ایــن حــوزه کمرنــگ شــده اســت، امــا در حال 
حاضــر اتاق های جهان بــا تعریف جدیــدی که از 
مسئولیت اجتماعی دارند، حضور خود را در این 
حوزه بیشــتر می کنند. بهمن عشــقی به کارنگ 
می گویــد: »اتاق هــای بازرگانــی به عنــوان یکــی از 
عناصر جامعه مدنی، محلی هستند برای گعده و 
نشست وبرخاست عده ای تاجر و فعال اقتصادی 
که در آن منافع اقتصادی خود را مطالبه می کنند. 
حاکمیــت وظیفه دارد ایــن منافع اقتصــادی را با 
منافع ملی بســنجد و ببیند اشــتراک این منافع 
کجاست و به آن عمل کند. بنابراین این موضوع 
کــه اتاق هــا میــزان حضــور و تأثیرگذاری شــان در 
فضای عمومی اجتماع، متناسب با توسعه یافتگی 
معیارهای جامعه مدنی است، یک امر غیرقابل 
انکار است.«  او ادامه می دهد: »اگر می خواهیم 
در حــوزه بهبــود شــاخص های اصلــی محیــط 
کســب وکار جلو برویم، اتاق های بازرگانی بیشتر 
از آنکه بخواهند با دولت تعامل داشــته باشــند، 
باید این تعامل را با مجلس برقرار کنند. از آن سو 
نیز نمایندگان مجلس برای تصویب قوانینی که 
مرتبط با بازار و اقتصاد اســت، بایــد نظر اعضای 
اتاق را که در این حوزه ها متخصص و باتجربه اند، 
جویا شوند.« به گفته بهمن عشقی، اتاق ها قرار 
نیست زیرساخت های اقتصادی را فراهم کنند و 
نمی توان در زمینه رشد معیارهای اقتصادی کان 
از آنها مطالبه ای داشت؛ اتاق ها در این مورد فقط 

می توانند نقش یک مشــاور را بــرای حاکمیت بر 
عهده بگیرند، اما در نهایت این حاکمیت اســت 
که تصمیم می گیرد پیشنهادهای اتاق ها را بشنود 
یا خیر. اتاق ها اصولاً سه وظیفه اساسی دارند که 
عبارت است از: یکپارچه سازی، افزایش توانمندی 
و دفاع از منافع اعضای اتاق. این سه مورد وظیفه 
اتاق های بازرگانی در تمام نقاط دنیاست. اگرچه 
در برخــی کشــورهای دنیــا شــاهد گام بلندتــری 
در راســتای توســعه جامعــه مدنی هســتیم و آن 
پرداختــن بــه مســئولیت های اجتماعی اســت؛ 
موضوعی که آن را کان تر از سه وظیفه دیگری که 
ذکر  شد، مطرح می کنند. او می افزاید: »هرچند 
به صــورت کلــی در ایــران اتاق هــا خیلــی کمتــر به 
موضوع مســئولیت اجتماعــی پرداخته انــد، اما 
به لحاظ تاریخی اصولاً شــخصیت تاجــر ایرانی 
با مسئولیت اجتماعی شکل گرفته است. تجار 
در آن زمــان از کمک بــه عروســی در محله گرفته 
تا هزینه برای درمــان افراد و ســاخت آب انبار و... 
دخالت داشتند. این افراد با توجه به توان مالی که 
از آن برخوردار بودند، این دست مسئولیت های 
اجتماعی را محقق می کردند. در گذشــته دولتی 
در بخش اقتصاد به شکل امروزی وجود نداشت و 
در ادامه دولت ها در چهارچوب مدرنیسم آمدند 
و نقش جامعه تجار را در رفع معضات اجتماعی 
کمرنگ کردند.« دبیرکل اتاق تهران تأکید می کند: 
»اتاق های بازرگانی پیشــرو در دنیــا به این نتیجه 
رســیدند که هــر جــا اســم مســئولیت اجتماعی 
است، باید اتاق حضور داشته باشــد. برای مثال 
وقتی در مورد انهدام ذخایر زیرزمینی آب صحبت 
می کنیم، نقش اتاق بازرگانی جدی است، زیرا این 
مجموعه است که به دولت در زمینه الگوی کشت 
و کشــاورزی تذکر می دهد. یــا در زمینــه بیکاری، 
مواجهه بــا این معضــل به عنوان یکــی از عناصر 
اساســی مســئولیت اجتماعی کار اتاق هاســت. 
اتاق است که در زمینه سیاست های انقباضی که 
ممکن است به حد افراطی اسباب توسعه بیکاری 
را فراهــم آورد، بــه دولت هــا تذکر می دهــد. نباید 
تعریف خود را از مسئولیت اجتماعی به کارهای 
خداپسندانه ای مانند ساخت بیمارستان محدود 
کنیم، بلکه تعریف ما از مسئولیت اجتماعی باید 
مجموعه ای از اقداماتی باشد که رفتارهای جامعه 
و آینده آن را تحــت تأثیر قرار می دهــد.« او ادامه 
می دهــد: »اتــاق بازرگانی تهــران طی چهار ســال 
گذشته تاش داشته بر این موضوع متمرکز شود 
و با نگاهی ملی به مسائل بپردازد. این مجموعه 
در این راســتا گام های بلندی برای تبدیل شدن به 
اتاقی که در عرصه مسئولیت اجتماعی حتی در 
مقیاس جهانی پیشتاز است، برداشته است. 
از آنجایی که من باور دارم حرکت بشر به سمت 
بهبودی و بهروزی است، حتماً اتاق آینده در این 

زمینه اتاق بهتری خواهد بود.«
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»هاتــف خرمشــاهی«، مدیرعامــل گــروه ســرمایه گذاری 
خصوصی خرد، با اشاره به اینکه در حجم رو به فشردگی 
اقتصاد کشور، اقتصاد نوآوری و دانش بنیان، از جایگاه و 
اهمیت ویژه ای برخوردار اســت، می گوید: »در ســال های 
کرونایی اخیر و در طول دوره نهم هیئت نمایندگان تهران، 
مهم ترین رسالتی که اتاق تهران در این زمانه و زمینه برای 
خود برگزید، ایجاد ارتباط راهبردی بین شرکت های بزرگ 

و متقدم و شرکت های استارتاپی و دانش بنیان 
بوده است.«

یــن  او ادامــه می دهــد: »یکــی از مفیدتر
نقش هایی که اتاق بازرگانی در حوزه اقتصاد 
دیجیتال در خصوص شرکت های استارتاپی 
ایفا کرد، بحث تســهیل ارتباط آنها با دولت 
و تنظیم گران بــود، همچنین مســائلی مانند 
تأمیــن مالــی ایــن شــرکت ها و ورودشــان بــه 
بــورس از دیگــر مــواردی بــود کــه بی وقفــه در 
ســال های اخیــر توســط کمیســیون اقتصــاد 

دیجیتال اتاق پیگیری شد.«
این کارشناس تحول دیجیتال و نوآوری می افزاید: »این 
کمیسیون صبورانه و متعهدانه تاش کرد به حل وفصل 
دعاوی شرکت های نوآور و رگولاتورهای حوزه هایی مانند 
بانک مرکزی و بــازار بورس بپردازد. می توان گفت شــاید 
مهم ترین دســتاوردی که کمیســیون اقتصــاد دیجیتال 
اتاق به دست آورد، یکی در زمینه کنُدسازی و در مواردی 
توقف تصویب و اجرای خاموش قانون صیانت و دیگری 
تأثیــر ویــژه در تدویــن و طراحــی قانــون جهــش تولیــد 

دانش بنیان بود.«
به گفته او اتاق بازرگانی در سال ۱3۹۹ با طرحی مبتکرانه 
برای هماهنگی بین بخش های مختلف خودش اقدام به 
راه اندازی مرکز نوآوری و تحــول دیجیتال کرد. همان طور 
که کم وبیش اهالی شرکت های فناور می دانند، این مرکز 
در راستای توانمند کردن شرکت های استارتاپی فعالیت 
می کنــد و تــاش دارد ارتبــاط آنها بــا بنگاه های بــزرگ را 

تسهیل و تسریع کند. 
خرمشاهی با اشاره به این نکته که یکی از اهداف اصلی 
اتاق تهران در مورد راه اندازی مرکز نوآوری، ایجاد تقاضای 
واقعی بــرای نــوآوری در میــان بخش های ســنتی بــازار و 
صنعت بــود، تأکید می کنــد: »در حالی که سال هاســت 
شــرکت های متوســط و بــزرگ کشــورمان افتان وخیــزان 

تاش دارنــد بــا فناوری هــای انقــاب صنعتــی دوم یا در 
نهایــت ســوم کار  کنند، اتاق کوشــید تــا بتوانــد به عنوان 
مترجــم و واســط بین نیازهــا و دغدغه هــای امــروز آنها و 
توانمندی هــای شــرکت های فنــاور و دانش بنیــان ارتباط 
ایجــاد کند. در ایــن ارتباط شــرکت های بــزرگ می توانند 
تقاضاهایشــان و حتــی دغدغه هــای روزمره شــان را بــه 
شرکت های دانش بنیان به زبانی قابل فهم برای فناوران 

ارائه دهند.«
او خاطرنشــان می کند: »کار مهم دیگری که 
مرکز نــوآوری و تحــول دیجیتــال اتــاق تهران 
به عنوان بازوی فناوری و نوآوری این مجموعه 
توانســت انجام دهد، بالا بردن سطح آگاهی 
اعضــا و سیاســت مداران از اهمیت ســرمایه 
انســانی در انقاب صنعتی چهــارم در عصر 
جدید کشــور بود. حتــی اگر بخــش اندکی از 
گفتمان ســازی اتاق به تغییر نگرش و رویکرد 
دولــت و نهادهــای حاکمیتــی بــه موضــوع 
پراهمیت اینترنت و سرمایه انسانی در اقتصاد دیجیتال 
)و مخاطــرات از دســت دادن ایــن ســرمایه بی نظیــر در 
طی طریق کشــور در مســیر تحول دیجیتال( منجر شده 

باشد، این کوششگران اجر خود را برده اند.«
در  تهــران  »اتــاق  دارد:  بــاور  خرمشــاهی  هاتــف 
زمینــه اقتصــاد دیجیتــال تــاش کــرد یــک کمیســیون 
میان بخشــی بین بازیگران واقعی در بخش خصوصی و 
کارشناسان دلسوز در سه قوه ایجاد کند. عاوه بر حوزه 
سیاســت گذاری، اتاق در حوزه اجرا هم در دو ســه ســال 
گذشــته تاش کرد تا بتواند خدمات مورد نیاز بخشی از 

استارتاپ ها را به آنها با شیوه ای متفاوت ارائه دهد.«
او ادامــه می دهــد: »اتــاق همچنین تــاش کــرد در حوزه 
گسترش شناخت عمومی از فناوری های نوظهور گام های 
اولیــه را محکــم بــردارد، بنابرایــن بــا برگــزاری کاس های 
خــاص بــا موضوعــات فناورانــه جدیــد بــرای مدیــران و 
کارشناســان شــرکت های متقدم بستر آشــنایی جامعه 
مخاطب بــا موضوعات انقاب صنعتی چهــارم را فراهم 
ســاخت؛ البته این مهم به صورت تخصصی در مدرسه 

کسب وکار »تکاپو« به خوبی در حال اجراست.«
ایــن کارشــناس تحــول دیجیتــال و نــوآوری می گویــد: 
»بــا وجــود همــه کاســتی ها در تجربــه راهبــری مدیــران 
ارشــد، نقصــان حمایت هــای مالــی و ضعــف ســنواتی 

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com

اتاق را که در این حوزه ها متخصص و باتجربه اند، 
جویا شوند.« به گفته بهمن عشقی، اتاق ها قرار 
نیست زیرساخت های اقتصادی را فراهم کنند و 
نمی توان در زمینه رشد معیارهای اقتصادی کان 
از آنها مطالبه ای داشت؛ اتاق ها در این مورد فقط 

وقتی در مورد انهدام ذخایر زیرزمینی آب صحبت 
می کنیم، نقش اتاق بازرگانی جدی است، زیرا این 
مجموعه است که به دولت در زمینه الگوی کشت 
و کشــاورزی تذکر می دهد. یــا در زمینــه بیکاری، 
مواجهه بــا این معضــل به عنوان یکــی از عناصر 
اساســی مســئولیت اجتماعی کار اتاق هاســت. 
اتاق است که در زمینه سیاست های انقباضی که 
ممکن است به حد افراطی اسباب توسعه بیکاری 
را فراهــم آورد، بــه دولت هــا تذکر می دهــد. نباید 
تعریف خود را از مسئولیت اجتماعی به کارهای 
خداپسندانه ای مانند ساخت بیمارستان محدود 
کنیم، بلکه تعریف ما از مسئولیت اجتماعی باید 
مجموعه ای از اقداماتی باشد که رفتارهای جامعه 
و آینده آن را تحــت تأثیر قرار می دهــد.« او ادامه 
می دهــد: »اتــاق بازرگانی تهــران طی چهار ســال 
گذشته تاش داشته بر این موضوع متمرکز شود 
و با نگاهی ملی به مسائل بپردازد. این مجموعه 
در این راســتا گام های بلندی برای تبدیل شدن به 
اتاقی که در عرصه مسئولیت اجتماعی حتی در 
مقیاس جهانی پیشتاز است، برداشته است. 
از آنجایی که من باور دارم حرکت بشر به سمت 
بهبودی و بهروزی است، حتماً اتاق آینده در این 

زمینه اتاق بهتری خواهد بود.«
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گزارشويژه
S P E C I A L
R E P O R T

کنید سکن  ا

«شاید موافق �با�ید!»

هر شنبه، تحلیل خبرهای 
اکوسیستم با رضا جمیلی
بسنده کردن به سخت خبرها که صرفاً تیترها 

را به شما � دهند چیز زیادی از واقعیت 
ماجراها نصیب تان ن� کند. اگر در دام 

نرم خبرها و داستان هایی که برندها برای 
خودشان � سازند هم بیفتید که تأکید اول 
و آخرشان این است که «ما خوبیم» یا «همه 

عالم سر ناسازگاری با ما دارند...» یک چاه ویل 
دیگر است. سردبیر کارنگ � گوید در این 
برنامه تلاش دارد تحلیل وقایع و اتفاقات را 
ورای خبرها و اهداف منتشرکنندگان آنها با 

شما در میان بگذارد. 

وزارت ارتباطات تصمیم گیر نیست!

در برنامه این هفته 

مهارت های ســرمایه انســانی تیــم اجرایی اتــاق در ادوار 
گذشــته؛ معتقدم چشــم انداز آینــده ارتباط اتــاق تهران 

بــا کســب و کارهای نوپــا، نوآور 
و فنــاور در دوره دهــم روشــن و 
پرفــروغ خواهــد بــود؛ چراکــه 
اتــاق بــا شــناخت نســبی از 
کســب وکار اعضــای متقــدم 
و بــزرگ خــود ماننــد معــادن، 
اپراتورهــا،  پتروشــیمی ها، 
شرکت های تولیدی و صنعتی 
و... نیازهای فناورانه آن سمت 
را کم وبیش شناخته و از سوی 
دیگــر توانســته قابلیت هــا و 
توانمندی هــای شــرکت های 
نوآور را بعضاً احصــا کند. این 

شناخت حاصل دو تا سه ســال فعالیت پرافت وخیز اما 
مستمر اتاق در این حوزه است.«

به باور او، از سویی دیگر اتاق به عنوان مشاور کارآمد سه 
قوه تاش می کند بین بازیگران بازار و رگولاتورهای حوزه 
اقتصاد دیجیتال نقش تسهیلگر و مترجم را بازی کند. 
به نظر می رســد جوان ســازی کاندیداهای اتــاق و حضور 
نمایندگانی مطلع و دلسوز از فضای کسب وکار دیجیتال 
کشــور در عالی ترین ســطوح مدیریت هیئت نمایندگان 
اتاق تهران امــکان برقراری ارتباطــات کاری با قدرتمندان 
فضــای اقتصــاد دیجیتــال ماننــد بانــک مرکــزی، وزارت 
صمت و علوم و حتی وزارت ارتباطات را به ارمغان بیاورد.

خرمشــاهی می افزاید: »شــاید خوش بینی مفرط باشد 
اگر بگویم این اتاق قدرت نقد، گفتمان ســازی و تعامل با 
رقبا را توأمــان دارد و این قــدرت تعامــل را از ایجاد اتحاد 
بین رقبــای همکار خودش به دســت آورده اســت. یعنی 
در ساخت ارتباط خوب با مجموعه هایی مانند سازمان 

نظام صنفی رایانه ای کشــور و سایر تشــکل های صنفی 
استان تهران، کمیســیون ها و مرکز پژوهش های مجلس 
و بانک مرکــزی، وزارت صمت 
و... ظرفیــت و مقدمات ایجاد 
شبکه نخبگانی را فراهم کرده 

است.«
 او بــا اشــاره بــه اینکــه اهمیت 
قدرت ساخت شبکه نخبگانی 
توســط اتــاق در ایــن اســت کــه 
بسیاری از بخش های دولت در 
لایه های مدیــرکل و معاون ها با 
یکدیگر ارتباط مؤثــری ندارند، 
می گویــد: »بعضــاً هنگامی که 
این افراد به کمیسیون های اتاق 
تهــران دعــوت می شــوند، تــازه 
در درون خودشــان هماهنگــی و ارتبــاط ایجاد می شــود و 
با ارتبــاط رودررو که با بازیگران اقتصــادی و فعالان فضای 
کارآفرینــی برقــرار می کننــد، امــکان گفت وگــوی انتقادی 
و عیارســنجی برای سیاســت ها و حتی برنامه هــای کاری 

خودشان برایشان بیشتر مهیا می شود.«
مدیرعامل گروه سرمایه گذاری خصوصی خرد در پایان 
پیشــنهاد می کند که »دور جدید اتــاق تهران خاصیت 
پلتفرمــی خــودش را بــه خاصیــت منتقد دلســوزی که 
توانایی ارائه پیشــنهادهای کارشناســی در قالب تولید 
Policy Papaer دارد، ارتقا دهد. بدیهی اســت تحقق 
این آرمان هــا همه در گرو عزم راســخ اتــاق تهران جهت 
بهبــود فضــای کســب وکار و مانع زدایــی از کســب و کار 
اعضــا و درک اهمیــت هوشمندســازی صنایــع کشــور 
اســت که به زودی نتایــج این تغییــر راهبــرد در عملکرد 
دوره جدید هیئت نمایندگان اتاق تهران قابل سنجش 

خواهد بود.«

 یکی از اهداف اصلی 
اتاق تهران در مورد 

راه اندازی مرکز 
نوآوری، ایجاد تقاضای 
واقعی برای نوآوری در 
میان بخش های سنتی 

بازار و صنعت بود



آيندهسلامت
H E A L T H
F U T U R E
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یک تبلیغ
سیاه سیاه سیاه!

صــورتسیاهشــدهایایــنروزهــادرســطحشــهربــهما
میخنــددودندانهــایبینهایتســفیدشرابــهرخما
میکشــد.اینصورتخندانبخشــیازتصویربیلبورد
تبلیغاتیبنسردرسطحشهراست؛برندیکهاحتمالاً
شماهمآنراباخمیردندانهایزغالیاشمیشناسید.
دراینبیلبوردنیزخمیردندانزغالیبنسررامیبینیم.
بیلبوردبنســرامامیخواهدچهبهمابگوید؟آیابنســر
ازطریــقایــنبیلبــوردقصــدداردبــهمــاحــرفجدیدی

بزندیــاتنهــامیخواهدبــاردیگــردرعرصه
تبلیغــاتمحیطیخودینشــاندهــدونام
ومحصولشرابــهمخاطبانیــادآوریکند؟
اگرهدفبیلبوردبنسریکجلوهگریجدید
ازمحصــولخوداســت،بایــدگفــتدراین
بیلبوردبــهاطلاعــاتجدیدیازبرندبنســر
ومحصــولآنیعنــیخمیردنــدانزغالــی
نمیرسیم.دربارهاینکههدفازاینتبلیغات
محیطیایناستکهنامبنسرومحصولش
باردیگربهچشممخاطببیاید،بایدگفت

میتوانســتکمــیازجزئيــاتکــمکنــدوتأکیــدراروی
المانهایاصلیبگذارد.

درطراحیهربیلبوردیمعمولاًیکیازایندومسیرطی

میشــود؛گاهیطــراحگرافیکبــهنویســندهخلاقخط
میدهدوگاهیخطاولرانویســندهخلاقمینویسدو
طراحگرافیکازپیآنمیرود.بهنظرمیرسددرطراحی
اینبیلبوردابتداطراحگرافیکخواستهازعنصرتضاد
میانســیاهوســفیداســتفادهکند،امانویســندهخلاق
نتوانستهمیاناینایدهومتنخودهماهنگیایجادکند
یاهرکداممســیرجداییراطیکردهانــد.البتهاگرطراح
گرافیکواقعاًقصداستفادهازتضادرنگسیاهوسفید
رادرطراحــیخودداشــته،بهدلیــلانتخاب
پسزمینهآبیتیــرهنتوانســتهبهخوبیاین
ایدهرااجراکندوبههمیندلیلبیلبوردهای
برندبنسرچشمگیرنیستند.درمیانتیرگی
بیلبــورددندانهایــیســفیدمیبینیــم،اما
باقیبیلبوردچنانشلوغاســتکهاحتمالاً
مخاطبانبیلبــوردبــهدیدنتوضیحــاتآن
ترغیبنشوند،امابعیدنیستهمیندندان
سفیدبتواندباردیگربهیادمخاطبانبیندازد
کهبنســرخمیردندانزغالــیداردودرنبود
یــاکمبــودخمیردندانهــایخارجــی،ایــنخمیردنــدان
میتواندانتخابخوبیبرایخریدباشد؛چراکههیچچیز

غیرممکننیست!

حتی منتقدان هم ایستگاه شان را می گیرند!

درک یک ایهام

REVIEWبررسی

احتمالاً شــما هم در این روزهــا در بیلبوردهای 
کوچــک بــالای ایســتگاه های اتوبــوس بــا ایــن 
خواهــش مواجه شــده اید که »ایســتگاهمونو 

بگیر!«
بعد بــا خودتــان گفته ایــد یعنی باید ایســتگاه 
چه کسی را بگیرم و چه برندی با خودش از این 
شوخی ها دارد؛ بنابراین در اجزای دیگر بیلبورد 
دقیق شــده  و فهمیده اید که منظور از ایستگاه 
واقعاً همین ایستگاهی است که این بیلبورد را 

بالای آن می بینید. 
ممکن است از این ایهام لذت برده باشید یا نه 
گمان کنیــد که عبارت ایســتگاهمونو بگیر، بار 
معنایی خوبی نــدارد و اصاً بــرای یک بیلبورد 
مناسب نیســت. البته لازم نیست که شما در 
حوزه مارکتینگ کار کرده باشید تا این حس ها 
بــه ســراغ تان بیایــد. اما آیــا حس  و نظــرات هر 
کســی به جــز کســانی کــه در حــوزه تبلیغــات 
محیطی کار می کننــد و هماهنگ کننده اجاره 
بیلبورد هستند، برای شبکه ارتباطات آرمانی 

مهم است؟
 B2B اگرچه به نظــر می رســد به دلیــل ماهیت
این تبلیغات لحن محتوا برای مخاطب آرمانی 
مناســب نیســت، اما باید به چنــد نکته توجه 

داشت:
اول از همــه اینکــه به نظــر می رســد محوریت 
شــرکت  بگیــر!«  »ایســتگاهمونو  کمپیــن 
دانش بنیان شــبکه ارتباطــات آرمانــی معرفی 
استیشــن   بورد و تبلیغــات در ایســتگاه   های 
اتوبــوس اســت و احتمــالاً تــاش می کنــد بــه 
کســب وکارهای کوچک تــر کمــک کنــد تــا 
بتوانند بــدون تحمــل هزینه   های بــالای خرید 
بیلبورد، در ســطح شــهر دیده شــوند. آیا برای 
کســب وکارهای کوچک گرفتن مهم ترین پیام 
این تبلیــغ این نیســت کــه می توانــد تبلیغات 
محیطی با هزینه کمتر داشــته باشد و تازه آن 

هم به صورت قسطی؟

اگــر کوچکــی و بزرگــی  دوم اینکــه حتــی 
شــرکت های مخاطــب را در نظــر نگیریــم؛ اگــر 
کســب وکاری نیاز به تبلیغات محیطی داشته 
باشــد و به گزینه استیشــن بورد هــم فکر کرده 
باشــد، آیــا بــه ایــن فکــر می کند کــه چطــور به 
ایــن تبلیغات رســیده؟ بــه این فکــر می کند که 
تبلیغــش قــرار اســت بعد از چــه تبلیغــی روی 

استیشن بورد آورده شود؟
مســلماً وقتــی کســب و کاری بــه فکــر تبلیغات 
محیطی می افتــد، تنها دغدغه اش این اســت 
کــه بهتریــن تبلیــغ را ارائــه دهــد و از فرصــت 
حضور در میان شــهر اســتفاده کند، آن هم با 
هزینه مناسب. اینکه شــرکت ارائه دهنده این 
خدمت روی بیلبوردهایش شوخی نامتعارفی 
کرده یا از زبان محاوره استفاده کرده یا هر چیز 

دیگر اصاً اهمیتی ندارد.
از طرف دیگر استیشــن بوردهای ســطح شــهر 
تهــران شــاید یکــی از بهتریــن جایگاه هــای 
تبلیغــات محیطــی بــا هزینــه کــم باشــند، اما 
یــادی بــود کــه از نظــر همــه،  مدت هــای ز
به خصوص بازاریابان دورمانده بودند. کمپین 
»ایستگاهمونو بگیر!« در این وضعیت بغرنج 
اقتصادی که گریبان کسب وکارها را هم گرفته، 
شــاید برای برندهایی که می خواهند به ســطح 
شــهر بیاینــد، البتــه بــا هزینــه کمتــر، بهترین 
پیشنهاد ممکن بود. استفاده از لحن محاوره 
و شــوخی این چنینــی در یــک تبلیــغ B2B نیز 
اگرچــه کار مرســومی نیســت، امــا توجهــات 
را بــه خــود جلــب کــرد. حتــی آنهایــی کــه در 
شــبکه های اجتماعــی دربــاره لحــن محتــوای 
این برند نقد نوشــته اند هم اگر بــا محدودیت 
بودجــه در تبلیغــات محیطــی مواجه باشــند، 
یادشــان هســت که شــرکتی به آنها قــول داده 
بود، می توانند ایستگاه هایش را قسطی بگیرند 
و بی اینکه نگران لحن یا شوخی این شرکت در 

تبلیغاتش باشند، ایستگاهش را می گیرند.

نگار قانونی  

negarqanouni
@gmail.com

درباره بیلبورد بنسر و خمیردندان زغالی اش

   عکس:  نسیم اعتمادی



شــــــــــــــمــــــــــــــاره ۹۷
۷ خـــــــــــــــــــــرداد ۱402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

11

زناننوآور
I N N O V A T I V E

 W O M E N

بهروالهمیشهازمتخصصانحوزهتبلیغاتخواستیم
تانقدونظرخودرادربارهطراحیومتنتبلیغاتیبیلبورد

برندبنسربگویند.

انتقادهمبرگریبایکلایهنان
فرهودوثوقی،مدیرمحتوایشــرکتپــردازشاطلاعات
مایمبنانقدونظــرخوددربــارهبیلبــوردتبلیغاتیبرند

بنسرباذکرهشتموردنوشته
استکهدرادامهمیآید.

اومینویســد:»روشانتقــاد
همبرگــریمیگویــدقبــلوبعد
ازانتقــاد،دونکتــهمثبــتذکر
کنیدتاانتقادتانبرایشــنونده
دردکمتریداشــتهباشــد.ولی
منبرایذکــرنکاتمثبــتاین
بیلبــوردفقــطیــکسَــمتنان
همبرگــریرادارمکــهآنهــمبه
بیلبوردربطینــداردومربوطبه
طراحــیزیبــایخــودِمحصول

است!
امادرموردبیلبورد:

1.متنهاینوشتهشده،بهخصوصبرایسایزاسترابورد،
زیــادهســتند.هرچنــدایــنمتنهــابــرایمخاطــب
cognitiveloadزیــادیایجــادنمیکنند.ولیمســئله
اینجاســتکهنــهچیــزیبــهاطلاعــاتمخاطــبدرباره
محصولاضافهمیکنندونهاعتبارمحصولراافزایش

میدهند.
2.کپُیهابهوضوحپراکندهوبیارتباطهســتند.حضور
جمله»بالبخنــدزندگیکنیــد«رویاینتبلیــغتنهادر
صورتیتوجیهپذیراستکهاینتبلیغِمحیطیجزئیاز
یککمپینبزرگترباهمینکپُیباشد.هرچندحتیدر

آنصورتهمبهاینجملهنقدهایزیادیوارداست.
3.ازجمله»ســفیدکنندهحرفهایدندان«هممیشــد
صرفنظرکــرد.چونتصویــرهماحتمــالاًدرحــالبیان

همینموضوعاست.
4.همچنینکلماتیمثل»حرفهای«رادرکپیرایتینگ
بهعنــوانPlatitudeمیشناســیم.کلماتــیکــهدراثــر
اســتفادهزیــاد،قــدرتومعنــیاصلیخــودراازدســت
دادهانــد.درهمیــنمثــالبعیــداســتکــهتأثیــرگفتن
»ســفیدکنندهحرفهایدندان«چندانبیشترازجمله

»سفیدکنندهدندان«باشد!
5.چشــمکدرنظــراولهمــهمــارابــهیــادشــیطنت
میاندازد،ولیآیامابایککپُیشیطنتآمیزمواجهیم؟
یایکتصویردوپهلویشیطنتآمیز؟یایکبرندمثلاًبا
آرکتایپJester؟هرچندشخصاًاستفادهازالِمانهای
مینیمالدرتبلیغاتمحیطیراخیلیمیپسندم،ولی
الِمانچشــمکدرایــنبیلبــوردنهتنهاگــرهانداختهکه

گرهیرانیزبازنکردهاست.
6.بافضــایســفیدپاییــنموافقنیســتم،ولیحــالاکه
هســتچراهمهمتنهاهمانجانوشتهنشدهاند؟مگر

آنفضایسفیدبرایهمینکارطراحینشدهاست؟
7.مجدداًتکرارمیکنمکهبافضایســفیدپایینموافق
نیســتم،ولیحالاکههســتوهمهمتنهاهمدرهمان
فضایسفیدنوشتهنشده،آیادرستترنبودکهجمله»با
لبخندزندگیکنید«بهبالامنتقلمیشدتاکنارلبخند

قراربگیردواسمبرندپایینبیایدتابهتردیدهشود؟
8.درمــورداســتفادهازمدلسیاهپوســت؛فقــطمراتب

شگفتزدگیبینهایتخودرااعلاممیکنم!
درپایانایننکتهرایادآوریمیکنمکهبهتراستبیلبورد
درقالــبکمپینبررســیشــود.نقدمــنبدوناطــلاعاز
جزئیاتکمپینوحتیوجودیاعدموجودکمپیننوشته

شدهاست.

نکتهپایانیتراینکهبندهدرنوشــتنایننقدازدوستان
کپیرایترخودم»رؤیاروستایی«و»مصطفیهرائینی«

کمکگرفتهامکهقدردانهمفکریشانهستم.«

یکتضادعجیب
پرهــامفضلعلــی،طــراحگرافیــکاســتودیوداتلایــن
نیزدربــارهطراحــیگرافیــکاینبیلبــوردمیگویــد:»در
ابتدابایدبگویمکهمنطق
تیرهکــردنپوســتمــدل
رادرکنمیکنــم.گرچــه
میفهممکــهتیرگــیرنگ
صورتبــرجلوهخنــدهآن
افــزوده،امــاایجــادچنین
برایــمعجیــب تضــادی
است.درادامهبایدگفت
کهرنگپسزمینهبیلبورد
نیزتیرهاســتواینباعث
میشودچشمدرنگاهاول
نتوانــدرویبخشخاصی
ازبیلبوردتمرکزکنــد،زیرا
ازطرفیدندانهاوازطرف
دیگرمحصولمیخواهدنظررابــهخودشجلبکندو
دراینامربــاهمرقابتمیکنند.بهعــلاوهوقتیهدفاز
تبلیغمعرفییایادآورییکمحصولاست،بهتراست
درصــورتآوردنبســتهبندیآن،رنگهابــهگونهایکار
شــودکهبارنگبســتهبندیمحصولکنتراســتایجاد
کنندتامحصولبیشــتربهچشــممخاطببیاید.مثلاً
میشدبااستفادهازرنگطوسیبسیارکمرنگمایلبه
سفیدکنتراستایجادکردتاجداسازیبینقسمتیکه
شعاردرآننوشتهشدهنیزشکلبهتریبهخودبگیردو

محصولنمایشبهتریداشتهباشد.«
اودرموردمحلقرارگرفتننوشتههامیافزاید:»جایقرار
گرفتننوشتههانیزبهگونهایاستکهکاملاًبیلبوردرابه
دوقسمتمتفاوتتقسیمکردهوبهدلیلهمخوانیکم
میانتصویرومتنازیکپارچگیبیلبوردوپیامآنکاسته
است.شایدبهتربودشعاردرقسمتبالاییبیایدونام

برندبهقسمتپایینبردهشود.«

نژادپرستانهاست!
ازآنجاکهبیلبوردبنسربرایرســیدنبههدفخودبر
طراحیگرافیکتأکیدبیشتریداشته،ازفرینازکیان،
طراحگرافیکدریمدیزرنیزخواستیمنظرشرادرباره
اینبیلبــوردبگویــد.اودراینبارهمیگوید:»اســتفاده
ازتصویــرنامناســبدربیلبــورد،حسناخوشــایندی
بــهمخاطــبمیدهــدوشــایدحتــیدرنــگاهاولمارا
بــهیــادپوســترفیلمهــایترســناکبینــدازد!طــراحبــا
ســیاهکردنپوســتصورتدرنشــاندادنزغالیبودن
خمیردندانموفقعملنکردهوبهجایایجادجذابیت
بصری،افتضاحبصریبهبارآوردهاست.نکتهدیگری
کــهمیتــواندربــارهتصویــراستفادهشــدهگفــت،این
موضــوعاســتکــهتشــبیهپوســتتیــرهبــهزغــالبــه
نظرمــننژادپرســتانهاســت.درادامــهبایــدبگویمکه
دراینبیلبــوردمحصــولکهبایــدهدفاصلیباشــد،
درپسزمینــهشــلوغوتیــرهگــمشــدهونظــرمخاطب
راجــذبنمیکنــد.دربــارهمحــلمتــننیــزمیشــداز
ترکیببندیخلاقانهتریاســتفادهکرد؛طوریکهلوگو
کمیکوچکتــرشــودوفضــایبیشــتریبهنوشــتهها

اختصاصدادهشود.«
همانطــورکــهازنظرمتخصصــانحــوزهتبلیغاتبه
نظرمیرسد،بنسردربیلبوردتبلیغاتیخودوتبلیغ
محصولخــودیعنــیخمیردنــدانزغالینتوانســته

قابلقبولظاهرشود.

درباره کتاب »سئو ۲۰۲۲« 

یک بار برای همیشه منطق گوگل را درک کنید!

INTRODUCTIONمعرفی

سال هاســت هرجــا که مســئله بر ســر 
دیده شــدن یــک محتواســت، پــای 
کارشناسان سئو نیز در میان است. در سال های 
ابتدایی کمتر کسی از سئو و ماهیت آن اطاعی 
در دست داشت، اما این روزها تاحدودی افراد با 
این مفهوم خو گرفته اند. ولی این حوزه گسترده تر 
از چیزی اســت کــه فکر می کنیــد. ســئو یکی از 
حوزه های بازاریابی است که هر روز بر اهمیت آن 
افزوده می شود. هر کسب و کاری برای رسیدن به 
مخاطبان بیشتر و در نتیجه فروش بیشتر باید 
تکنیک های بهینه ســازی موتور جســت وجو را 
بشناسد و آنها را به کار گیرد. بدون داشتن دانش 
سئو، محتواهای کسب وکار شما در دریای بزرگ 
اینترنت گم می شود؛ حتی اگر بهترین محصول 
را داشته باشید و بهترین محتواها را تولید کنید.

 امــا ســئو چیســت؟ »آدام کارک«، 
نویسنده کتاب »سئو 2022« قرار است 
به این سؤال پاســخ دهد. البته جواب او با آنچه 
تا به امروز درباره سئو یاد گرفته اید، متفاوت است! 
معمولاً در دوره های آموزش سئو یکی از مهم ترین 
چیزهایی که مدرس دوره به آن اشاره می کند، این 
است که معیارهای گوگل برای بالا آوردن سایت 
شما در میان نتایج هر سال متفاوت از سال پیش 

خواهد بود. 

 ایــن توضیــح شــما را دچار ایــن چالش 
می کنــد کــه بــا ایــن وجــود شــما هرگــز 
نمی توانیــد در این حوزه خــوب عمل کنید؛ مگر 
اینکه همیشه به روز باشید، البته اطاعاتی هم 
هست که اصاً کسی از آن سر درنخواهد آورد. 
متخصصان سئو نیز اگر در زمینه این اطاعات 
دستورالعمل هایی ارائه می دهند، صرفاً بر اساس 
حدس و گمان اســت و بعید نیســت شــما را به 

اشتباه بیندازند.

 آدام کارک در این کتاب درباره سئو به 
شــما اطاعاتی ارائه می دهــد که تاریخ 
مصرف ندارد! کارک در بخش هایی از این کتاب 
درباره منطقی حــرف می زند که طبــق آن گوگل 
ســایت شــما را در بالاتریــن نتایج جســت وجو 
مــی آورد. پــس از خوانــدن ایــن کتــاب شــما 
می توانیــد خــود را بــا گــوگل همفکــر ببینیــد و 
سریع تر تغییرات هر ساله گوگل در سئو را درک 
و پیاده ســازی کنیــد. از طرفــی دربــاره حــدس و 
گمان های متخصصان سئو نیز می توانید به طور 

منطقی استدلال کنید.

 سئو 2022 برای همه کسانی که به سئو 
عاقه مندند یا در این حوزه کار می کنند، 
می تواند مفید باشد. این کتاب هر سال با توجه 
بــه تغییــرات الگوریتم هــای ســئو به روزرســانی 
می شــود و ایــن یعنــی همــواره می توانــد منبــع 

مفیدی برای سئودوست ها و سئوکارها باشد.

 اگر می خواهید بدانید سئو چیست، 
یتــم  گــوگل و نحــوه  عملکــرد الگور
محاســبه نتایــج جســت وجو چگونــه اســت، 
چطور می توان کلمات کلیدی ای را پیدا کرد که 
مشتریان هدف را به سایت شما هدایت  کند، 
آخریــن به روزرســانی های الگوریتــم گــوگل را 
بشناســید، منطقــش را درک کنیــد و نحــوه 
اســتفاده از آنها را بیاموزید؛ کتاب ســئو 2022 
می توانــد منبــع خوبــی بــرای مطالعــه باشــد. 
کارک در کتاب خود جزئیاتی عملیاتی مانند 
تکنیک های قدرتمنــد لینک ســازی، ابزارهای 
قدرتمند ســئو و نکاتی درباره تبلیغات کلیکی 

را آموزش می دهد.

 استفاده از تصویر 
نامناسب در  بیلبورد، 
حس ناخوشایندی 
به مخاطب می دهد 
و شاید حتی در نگاه 
اول ما را به یاد پوستر 
فیلم های ترسناك 

بیندازد!
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آقــایجلالــیازداســتانشــکلگیری
آساناسپرتبرایمانبگویید.

حدود پنــج ســال پیــش، همــراه یکــی از اقــوام، پیگیــر رزرو 
سالن های ورزشی در شهرمان بودیم؛ اما همواره با مشکاتی 
نظیر میزان قیمت، محدودیت زمان و وضعیت نابســامان 
ســالن ها مواجــه می شــدیم؛ در پــی بــروز ایــن مشــکات، 

ایــده راه انــدازی »آسان اســپرت« در ذهن مــان کلیــد خورد. 
چیــزی در حــدود همــان پنــج یــا شــش ســال پیش بــا یک 
تیــم برنامه نویســی در کرج بــرای طراحــی ســایتی در زمینه 
معرفــی مجموعه هــای ورزشــی صحبــت کردیــم. در ابتــدا 
مجموعه های ورزشــی بــا مــا همــکاری نمی کردنــد و بعد از 
بازاریابی هایی که خودمــان انجام دادیم، تنهــا چهار یا پنج 

مجموعه حاضر به همکاری با ما شدند و با دشواری بسیار، 
موفق به آناین کــردن آن  مجموعه ها شــدیم.  دو ســال اول 
با تمام ضعف هایی که داشــتیم، ادامه دادیم؛ چون شــغل 
کارمنــدی را نمی پســندیدیم، بــا وجــود همــه ســختی ها، 
مجموعه های ورزشی را بیشتر کردیم و به دو شتاب دهنده 
دیگر درخواست همکاری دادیم که پذیرفته نشد و در نهایت 

گفت وگو با هم بنیان گذار آسان اسپرت که می گوید وضع فعلی اینترنت جلوی رشد 
کسب وکارش را گرفته است

دولتی ها رقیب مان شده اند

دورهکرونابرایهمهکسبوکارهایمرتبطباسلامتدیجیتال،بهعنوانیکمحرکبازارعملکردودراینبینکسبوکارهایحوزهورزشوتندرستی،همدرشکلگیریوهمدرتوسعهو
رشد،چالشهاوفرصتهایفراوانیپیشرویخوددیدند.دراینشمارهازکارنگبهسراغآساناسپرترفتیموباحسنجلالی،همبنیانگذاراینمجموعهدربارهشکلگیریوبلوغاین
کسبوکارگفتوگوکردیم.اومدرککارشناسیارشدشراازدانشگاهمازندران،دررشتهتربیتبدنیبیومکانیکورزشیدریافتکردهوازکودکیبهورزشعلاقهمندبودهودرمسابقات

قهرمانیکشوریدررشتههایکشُتیوتیراندازیشرکتکردهوچندسالیهمبهعنوانمعلمواستاددانشگاهدرزمینهورزشفعالیتداشتهاست.

 بازار تجهیزات ورزشی
چشم انداز آینده

یک صنعت پررونق
با توجه به رشــد جامعه و افزایش آگاهی 
مــردم از ســامت و تناســب انــدام، بــازار 
تجهیزات ورزشی در سال های اخیر رونق 
قابل توجهی داشته اســت. این ستون به 
بررسی روند رشــد و ارزش بازار تجهیزات 
ورزشــی بــه همــراه ارائــه اعــداد دقیــق و 

آمارهای کلیدی می پردازد.

 حجمبازار
با توجه به گزارش ها، حجم بازار 
جهانی تجهیزات ورزشی در ســال 2022 
حدود 250 میلیــارد دلار برآورد می شــود. 
این رقم نشان دهنده رشد قابل توجه این 

صنعت در سال های اخیر است.

 رشدسالانهبازار
بــا توجــه بــه تحلیل هــا، بــازار 
تجهیزات ورزشی سالانه با یک نرخ رشد 
تقریباً پنج درصدی رو به رشــد است. این 
رشد مداوم نشان می دهد که تقاضا برای 

تجهیزات ورزشی در حال افزایش است.

دستهبندیتجهیزات
تجهیزات ورزشــی به دسته های 
مختلفــی تقســیم می شــوند، از جملــه 
تجهیزات ورزشی تناسب اندام، تجهیزات 
ورزشی بدنسازی، تجهیزات ورزشی توپی 
و بازی های گروهی، تجهیزات ورزشی آبی، 

تجهیزات ورزشی خارج از سالن و ... .

تقاضایروبهافزایش
با افزایش آگاهی مردم از سامت 
و تناســب انــدام، تقاضــا بــرای تجهیزات 
ورزشــی نیــز رو بــه افزایــش اســت. مردم 
به دنبــال تجهیزاتی هســتند که کیفیت 
بــالا، عملکــرد بهینــه و طراحی مناســبی 
داشته باشــند. بازار تجهیزات ورزشی در 
حال رشد پیوســته اســت و به عنوان یک 
صنعت مهم در ســطح جهانی شــناخته 
می شــود. افزایــش توجــه بــه ســامت و 
تناسب اندام و رشد فروشگاه های آناین، 
عواملی هستند که به رشد این بازار کمک 

کرده اند. 

TRENDروند
I N T E R V I E W

رشد و تغییرات 
کسب وکارهای آنلاین 

ورزشی در دوره کرونا

دوره رشد 
چشم گیر

دوره کووید ۱۹ به عنوان یک بحران جهانی، 
تأثیــرات عمــده ای روی صنعــت ورزش و 
تناســب اندام داشــته است. شــیوع این 
ویــروس و پیامدهــای آن، باعــث تعلیــق 
رقابت های ورزشی، تعطیلی مراکز تمرین 
و محدودیت هــای اجتماعــی شــد. ایــن 
شرایط ناگوار، چالش های جدیدی را برای 
کسب وکارهای ورزشی فراهم آورد. بررسی 
رشــد و تغییــرات کســب وکارهای آنایــن 

ورزشــی در دوره کوویــد ۱۹ و فرصت هــا 
و چالش هــای ایــن حــوزه یکی از مــواردی 

است که به پژوهش و مطالعه نیاز دارد. 
جهان در طول دوره کووید ۱۹، شاهد رشد 
چشم گیر کســب وکارهای آناین ورزشی 
بــود. به دلیل تعلیق رقابت های ورزشــی و 
تعطیلــی مراکز تمریــن، جامعــه به دنبال 
راهکارهای جایگزین برای تمرین ورزشی 
بود. سامانه های آموزش و تمرین آناین، 

فروشــگاه های تجهیزات ورزشی آناین و 
برنامه های تمرینی موبایلی به شدت رشد 

یافته و تقاضای بالایی را جذب کردند. 
ایــن  رشــد  اصلــی  عوامــل  از  یکــی 
کسب وکارها، محدودیت های اجتماعی 
و تعطیلی مراکز ورزشی بود. افراد به طور 
فزاینــده ای از پلتفرم هــای آنایــن بــرای 
تمرینات ورزشــی اســتفاده کردنــد. این 
پلتفرم هــا شــامل ســامانه های آمــوزش 
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با »جهش« آشنا شدیم و همین آشنایی سبب شد که این 
 بار سایت »آسان اسپرت« با استقبال بیشتری مواجه شود 
و توانستیم مجموعه های ورزشــی دیگر را به سایت اضافه 
کنیم و دسترسی آسان و رزرو آناین، موجب رضایت مردم 
از این سایت شده بود. نقطه شروع فعالیت ما در تهران بود 

و بعدها با شهرهای دیگری نیز همکاری کردیم.

فراینــدهمــکاریشــمابــا
شــتابدهندهجهــشچگونــهشــکل
گرفت،آیادرجهشمستقرشدیدیااز
ایــنشــتابدهنده ســایرخدمــات

استفادهکردید؟
پیــش از همــکاری بــا »جهــش« بــه چنــد 
شــتاب دهنده دیگر پیشــنهاد همکاری دادیم 
که به دلایلی پذیرفته نشد؛ برای مثال برخی از 

این شتا ب دهنده ها می گفتند اندازه بازار شما کوچک است 
و ارزش سرمایه گذاری ندارد! در جهش با آقای کاوه گودرزی 
آشنا شدیم. ایشان دو برنامه نویس موفق را به ما معرفی کرد 
و با همکاری و مشاوره آقای گودرزی و منتورهای معرفی شده، 
ســایت »آسان اســپرت« را تقویــت کردیــم؛ به طــوری که در 
همان ابتــدای کار بــا افزایش تعــداد مجموعه های ورزشــی 
مواجــه شــدیم و 300 زیرمجموعــه را بــرای ســایت تعریف 
کردیم. همکاری با جهش از همان ابتدای کار دوستانه بود. 
آقای گودرزی پیشنهاد دادند که سرمایه اولیه را در اختیار ما 
بگذارند، ولی چون درآمد کافی داشتیم، نپذیرفتیم و بیشتر 
از نظر فنی و تخصصی از جهش کمک گرفتیم. گاهی اوقات 
یکی از منتورها با گفتن تنها یک جمله مفید، رســالتش را 

انجام مــی داد و ما هــم به خوبی 
از آن بهــره  بردیم و ادامــه دادیم 
تا آنجا که به چیزی حــدود 300 
مجموعه و چند میلیارد فروش 
در مــاه رســیدیم. بخــش زیادی 
از توفیق اســتارتاپ مــا، به دلیل 
همکاری و استفاده از خدمات و 

مشاوره  های جهش بود.

اینهمــکاری
ازچــهتاریخــیشــروع
شــد؟آیــاهمچنــاندر
مســتقر جهــش

هستید؟
اواخر سال ۱3۹6 یا ۱3۹۷ بود که به  مدت یک سال با جهش 
همکاری داشتیم، ولی بعدتر همکاری ما قطع شد و مستقل 
کار کردیــم و فقــط دورادور از مشــاوره های آقــای گــودرزی و 

دوستانی که معرفی کرده بودند، بهره می بردیم.

درســال1398شــوکبزرگیبهنــامکرونا
حوزهسلامترامتحولکرد.آیاهمهگیریکرونادر
فعالیتشماهمخللایجادکردیاباعثرشدشما

شد؟

شیوع ویروس کرونا در ابتدا از طرفی باعث شد مقدار درآمد 
و بازدهی ما تقریباً به صفر برسد؛ زیرا مجموعه های ورزشی 
کاماً بســته بود، اما از طرف دیگر این مجموعه ها، به دلیل 
ریزش مشــتری بــه تبلیغــات گســترده تری نیاز داشــتند و 
همین موضــوع باعث شــد که بیشــتر به مــا رجــوع کنند و 
بیشــتر شــناخته شــویم. ســهولت کار ما مورد 
تأیید مجموعه ها قــرار گرفت و بــازار کار ما بعد 
از شروع فعالیت مجموعه های ورزشی، چیزی 
حدود صددرصد رشــد داشــت و آن ضرر اولیه 

به کلی جبران شد.

شمادردورانکروناباتوجهبهنیازی
کهبرایآموزشورزشیازراهدوربهوجودآمده
بود،تغییریداشــتید؟محصولجدیدیرابه
بــازارعرضهکردیــدیــاازایننیازچشمپوشــی

کردید؟
در دوران کرونا، کاس هایی ماننــد یوگا، پیاتس، فیتنس و 
بدنسازی را از راه دور برگزار کردیم و با مربی هایی که توانایی 
برگزاری کاس مجازی داشــتند، وارد همکاری شدیم و این 
کاس ها طرفداران زیادی هم داشت. در ابتدا خیلی راحت 
از طریــق اپلیکیشــن هایی ماننــد گوگل میــت و اســکایپ 
این کاس هــا برگــزار می شــد، امــا در حــال حاضــر به دلیل 
فیلترینگ و تحریم های سرسختانه و گرایش نداشتن مردم 
به برنامه های داخلی این ارتباط سخت تر شده است؛ البته 
همچنان کاربرانی هســتند که به کاس مجازی و تمرینات 

آناین عاقه مندند.

دردورانکرونــارفتــار
همــهمــا،چــهدرحــوزهخریــد
آنلایــنوچــهدرحــوزهدرمــان
تغییرکــرد.ایــنتغییــررفتــارو
محدودیتهــایکرونایــی،برای
زیرمجموعههــایشــماچالش
ایجادکــردیابهفرصــتتبدیل

شد؟
برای پاســخ به این پرســش باید 
بررســی های دقیق تــری صــورت 
بگیــرد، ولــی بــه نظــر مــن مراکز 
ورزشــی بیشــتر دچــار چالــش 
شــده اند، چراکه ورزشــکاری که 
همیشــه برای تمرین بــه باشــگاه های منطقه خــود یا دیگر 
مناطق مراجعه می کــرده، الان با یک گوشــی یــا لپ تاپ در 
منزل تمرین می کند. ناگفته نماند که بعضی از ورزشکاران 
حرفه ای همچنان برای انجام تمرینات مقاومتی به باشگاه 
نیاز دارنــد، ولــی بــرای مثــال خانــم خانــه داری کــه ورزش را 
به صورت حرفــه ای دنبال نمی کند، مســلماً ورزش در منزل 

را ترجیح می دهد.

باتوجهبهشناختیکهدرحیطهورزشو
احاطهایکهبهبــازاراینحــوزهدارید،فکرمیکنید

شیوههایســنتیرایجتاچهمیزانبهکمکفناوری
امکانِبهبودخواهدداشت؟برنامهایکهشمابرای

توسعه»آساناسپرت«دارید،چیست؟
توســعه  بــرای  بــه زودی  کــه  مؤلفه هایــی  از  یکــی 
»آسان اســپرت« در ایــران اضافــه می شــود، معرفــی »یار 
تمرینــی« اســت. ورزشــکاران معمــولاً نیــاز جــدی بــه یار 
تمرینــی دارند و ما بــا پیدا کردن یــار تمرینی متناســب با 
درخواســت افراد، به این نیاز پاســخ خواهیــم داد. جهت 
ترنــد جهانــی هم قصــد داریــم، از هــوش مصنوعــی برای 
فعالیت های ورزشــی اســتفاده کنیم. مــا ایده هایی داریم 
کــه روی لبــه فنــاوری قــرار دارد، ولــی فراینــد پیچیــده ای 
پیش روی ماســت و به دیتاهــای زیــادی نیازمندیم. یکی 
از اپلیکیشــن هایی که به زودی قصد طراحــی آن را داریم، 
استفاده از هوش مصنوعی برای تمرین غذایی ورزشکاران 
اســت. البته ســایت هایی وجود دارد که این ایده را دنبال 

کرده اند، ولی هدف ما فراتر از آن است.

»آساناســپرت«درحــالحاضــرباچه
تعــدادکاربروچنــدزیرمجموعهورزشــیفعالیت

میکند؟
در حال حاضر با 300 مرکز ورزشی به طور مستقیم و 500 
مرکز، به صورت غیرمستقیم همکاری داریم. برای این 500 
مرکز صرفاً تبلیغات انجام می دهیم، ولی برای 300 مرکزی 
که با آنها رابطه مســتقیم داریم، خریدوفروش نیز انجام 
می دهیم. حــدوداً صدهزار کاربر جــذب کرده ایم و تقریباً 

سه  یا چهار میلیارد تومان درآمد ماهیانه ماست. 

کمــیدربــارهجــذبســرمایهوانــدازه
بازارتانبرایمانبگویید.

ما برای شــروع ســرمایه ای را جذب نکردیم؛ البته سرمایه 
اندکــی جــذب کردیــم کــه رضایت مــا را جلــب نکــرد. اگر 
می توانستیم ســرمایه هنگفتی را جذب کنیم، استراتژی 
متفاوتــی داشــتیم. مــا 300 مجموعــه ورزشــی را آنایــن 
کردیم، ولی بر اســاس آمار تا 30 هزار مجموعه را می توان 
تحت پوشــش قرار داد؛ یعنی ۱0برابر اندازه بــازاری که در 
حــال حاضــر داریــم.  خوشــبختانه مجموعه هایــی کــه با 
ما وارد همــکاری شــده اند، کار کــردن با »آسان اســپرت« 
برایشــان بســیار خوشــایند بــوده و بســیار زود بــا مــا خــو 
گرفته انــد؛ ایــن در حالی اســت که فقــط بــرای رزرو اماکن 

خدمات ارائه می شود. 
حــدود ۷0 هــزار کاس ورزشــی در شــهرهای بــزرگ ایران 
تشــکیل می شــود که می توانیــم با آنهــا همــکاری کنیم و 
بحث مربوط بــه برنامه های تمرینی و غذایی که ســومین 
بخــش فعالیت مــا را دربــر دارد، حــدوداً بازاری بــه بزرگی 
نصف جمعیت ایران را شــامل می شــود؛ چراکه هر فردی 
که الگوی مناسبی برای ورزش کردن در نظر دارد، حتماً باید 
برنامه تمرینی و غذایی داشــته باشــد. اندازه بازار بسیار 
بزرگ اســت و اگــر بخواهیــم بازارمــان را گســترش دهیم، 
رقمی هــزار برابر مقــداری را کــه در حال حاضر به دســت 

می آید، پیش بینی می کنیم.

عباس عین علی 

abbas.einali
@gmail.com

 ما ایده هایی داریم 
که روی لبه فناوری 

قرار دارد، ولی فرایند 
پیچیده ای پیش روی 
ماست و به دیتاهای 

زیادی نیازمندیم

INTRODUCTIONمعرفی

 ارتقای تناسب اندام
از طریق فیت تک

تمرین های 
سفارشی سازی شده

در عصر حاضر، ســامت و تناسب اندام 
به یکی از اولویت هــای اصلی افراد تبدیل 
شده اســت. به دنبال این تغییر در الگوی 
زندگــی، اســتارتاپ های ورزشــی مختلف 
در حــال بــروز و توســعه هســتند. یکی از 
ایــن اســتارتاپ ها، فیت تــک اســت که با 
اســتفاده از فناوری هــای نویــن، خدمــات 
و محصولاتــی منحصر به فــرد در حــوزه 
ســامت و تناســب انــدام ارائــه می دهد. 
فیت تک به عنوان یک استارتاپ ورزشی 
جدیــد، هــدف اصلــی خــود را در ارتقــای 
تناسب اندام افراد تعیین کرده است. این 
استارتاپ تمرکز خود را بر فناوری و نوآوری 
گذاشته و با استفاده از آنها، راهکارهایی 
نویــن و کارآمــد بــرای بهبــود وضعیــت 
فیزیکی افراد ارائه می دهد. با استفاده از 
برنامه های تمرینی شخصی، فیت تک به 
افراد امکان می دهد تا برنامه های تمرینی 
سفارشــی و بــه انــدازه خــود را بــر اســاس 
نیازها و هدف های خود تعیین کنند. این 
برنامه هــا از طریــق یــک برنامــه موبایل یا 
وب قابل دسترســی هســتند و اطاعاتی 
ماننــد تمرینــات، تعــداد تکرارهــا و زمــان 
مــورد نیــاز بــرای هــر تمریــن را بــه کاربران 
ارائــه می دهند. عــاوه بــر ایــن، فیت تک 
بــا ارائــه اطاعــات و مشــاوره های تغذیه، 
افــراد را در مســیر دســتیابی بــه اهــداف 
تناسب اندام و رژیم غذایی سالم همراهی 
می کند. این اطاعات شــامل برنامه های 
غذایی سفارشی، فهرســت خرید بهینه 
و راهنمایی های تغذیه اســت که بــه افراد 
کمــک می کند تــا رژیــم غذایی مناســبی 
را انتخــاب کننــد. اســتارتاپ فیت تــک با 
استفاده از فناوری و نوآوری، امکاناتی برای 
افزایش تناســب انــدام و ســامت فراهم 
می کند.  این استارتاپ با ارائه برنامه های 
تمرینی شــخصی و مشــاوره های تغذیه، 
افراد را در مســیر دســتیابی به هدف های 
ورزشی و سامتی خود همراهی می کند. 
فیت تــک یــک پیشــرانه در حــوزه ورزش 
و تناســب انــدام اســت و به عنــوان یــک 
استارتاپ ورزشــی نوپا، در حال گسترش 

و توسعه است.

و تمریــن ورزش آناین بودند کــه امکان 
انجــام تمرینــات در منــزل را بــه کاربران 
می دادنــد و بــا مربیان مجــازی همکاری 
می کردنــد. همچنیــن، فروشــگاه های 
آنایــن تجهیــزات ورزشــی به دلیل عدم 
دسترســی بــه فروشــگاه های فیزیکــی، 
رشــد چشــم گیری را تجربــه کردنــد، اما 
بــرای مواجهــه بــا چالش هــای رقابــت و 
محدودیت های فیزیکی، کسب وکارهای 

آنایــن ورزشــی نیازمنــد نــوآوری و ارائه 
خدمــات برتــر هســتند. برنامه هــای 
تمرینی موبایلی با امکانات پیشرفته ای 
ماننــد ردیابــی تمرینــات و مانیتورینگ 
ســامتی، جذابیت زیادی برای کاربران 
دارنــد. همچنیــن، ارائــه محتواهــای 
تمرینی ورزشــی منحصربه فرد و تجربه 
کاربــری برتــر، می توانــد مزیــت رقابتــی 
بــرای کســب وکارهای آناین ورزشــی به 

ارمغان بیاورد. 
بر اساس گزارش ها، در سال 2020، تعداد 
کاربــران فعــال در ســامانه های آمــوزش 
و تمریــن آنایــن بــه بیــش از 50 درصــد 
افزایــش یافــت. همچنین، در حــدود ۷0 
درصد از کســب وکارهای ورزشــی آناین 
افزایش درآمدهای خود را گزارش کردند. 
این رشد قابل توجه نه تنها نشان دهنده 
تمایــل افــراد بــه اســتفاده از پلتفرم های 

آناین برای تمرین ورزشــی اســت، بلکه 
نشــانگر اعتماد افراد به این ســرویس ها 
و امکانــات بیشــتری کــه ارائــه می دهند 
نیز هســت. ایــن آمارها نشــان می دهند 
کــه کســب وکارهای آنایــن ورزشــی بــا 
ارائــه خدمــات و محتواهــای باکیفیــت، 
می توانند به عنوان جایگزینی مؤثر برای 
رفــع نیازهــای ورزشــی جامعــه در دوران 

بحران عمل کنند.
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لجستيک
L O G I S T I C

 از پیش بینی تقاضا 
 تا هماهنگی

میان بازیگران زنجیره

 هوش مصنوعی 
در صنعت لجستیک

کلیــدی صنعــت  از حوزه هــای  یکــی 
لجســتیک که هوش مصنوعی می تواند 
در آن تأثیــر قابــل  توجهی داشــته باشــد، 
پیش بینی تقاضاســت. روش های سنتی 
پیش بینــی تقاضــا اغلــب بــر داده هــای 
تاریخی و شــهود انســانی تکیــه می کنند 
که هــر دو می تواند با خطای زیــادی همراه 
باشد، اما هوش مصنوعی می تواند حجم 
وســیعی از داده هــا را تجزیه و تحلیــل کند 
و پیش بینی دقیق تری از میــزان تقاضا به 
دست دهد. این امر به کسب وکارها امکان 
می دهد تا ســطح موجودی خــود را بهینه 
کنند. حــوزه دیگــری که هــوش مصنوعی 
می تواند به زنجیره لجستیک کمک کند، 
مدیریت انبار است. سیستم های مدیریت 
انبار مبتنی بر هوش مصنوعی می توانند 
از الگوریتم هــای یادگیــری ماشــین بــرای 
بهینه سازی جنبه های مختلف عملیات 
انبار، ماننــد اســتفاده از فضا، تخصیص 
نیــروی کار و انتخــاب ســفارش اســتفاده 
کنند. همچنیــن سیســتم های مدیریت 
حمل ونقــل مبتنــی بــر هــوش مصنوعی 
می تواننــد حجــم وســیعی از داده هــا را 
تجزیه وتحلیل کرده تا کارآمدترین مسیرها 
و برنامه ها را بــرای حمل و نقل محصولات 
پیشنهاد کنند. همچنین هوش مصنوعی 
می تواند به شــرکت ها در حــوزه مدیریت 
نگهــداری و تعمیــر نــاوگان وســایل نقلیه 
یــاری رســاند. امــروزه، زنجیره هــای تأمین 
اغلب چندیــن کشــور را دربــر می گیرند و 
شــرکای متعددی ماننــد تأمین کنندگان، 
تولیدکننــدگان و خرده فروشــان را درگیــر 
می کنند. همکاری مؤثر و به اشتراک گذاری 
اطاعــات بین این شــرکا برای اطمینــان از 
جریــان روان کالاها و اطاعات در سراســر 
زنجیره تأمین ضروری اســت. پلتفرم های 
مبتنی بر هوش مصنوعــی می توانند این 

همکاری را تسهیل کنند. 
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افزایشچشمگیریداشتهاست.اینصنعتبااتکا
بهرشدفناوریباتحولاتزیادیدرراستایافزایش
سرعتودقتهمراهبودهواینپیشرفتهمچنان

ادامهداردبهنحویکهاخیراًشاهداستفادهاز
هوشمصنوعیدربخشهایمختلفسورتینگ
درکشورهایتوسعهیافتهجهانهستیم.شرکت
»صنایعبال«تولیدکنندهسیستمهایسورتینگ
فرودگاهیوپستیدرکشوراستومدیرعاملاین
شرکتباوردارداگرروابطبینالمللیایرانبادیگر

کشورهاعادیبود،اینمجموعهتواناییاینراداشت
کهباشرکتهایمشابهدربازارهایجهانیرقابت
کند.بااینحالاینتولیدکنندهبهآیندهصنعت
لجستیکدرجهانخوشبیناستوباوردارد

شرایطاینصنعتدرایراننیزنمیتواندازاینرشد
مستثنیباشد.

درچــهبخشــیازصنعتســورتینگ
فعالیتمیکنیــدوتاکنــونچهپروژههایــیرادر

اینزمینهانجامدادهاید؟
مــا در دو حــوزه ســورتینگ شــامل بــار همــراه مســافر 
فرودگاهی-ترمینالی و بسته های امانت پستی مشغول 
توســعه فعالیــت خــود هســتیم. در حــوزه اول طراحی، 
تولیــد و نصــب و راه انــدازی و راهبــری سیســتم های  
ســورتینگ بار در ترمینال »شــماره ۱« و »ســام« شهر 
فرودگاهــی امــام خمینــی)ره( را در کارنامــه خــود داریم 
و در حــوزه دوم نیــز در یک پروژه ســورتینگ بســته های 
امانات پســتی با مرکــز تجزیه و مبادلات پســت کشــور 

کار کرده ایم. 

چــهشــدکــهدرواردحــوزهســورتینگ
مرسولههایپستیشدید؟

از همان زمان که در حوزه ســورتینگ بــار فرودگاهی کار 
می کردیم به کارهای مکاترونیک و برنامه نویسی عاقه 
داشتیم و در سال ۱3۹۷ یک طرح تحقیقات توسعه ای 

را در این زمینه شروع کردیم.
در نهایت ســال ۱3۹۹ با توجــه به تصمیمی که شــرکت 
پســت مبنی بر تجهیز مرکز تجزیه و مبادلاتش به یک 
سیستم سورتینگ گرفت، شرایطی پیش آمد تا بتوانیم 
با شــرکت در مناقصه مربوطــه فرصت انجــام این پروژه 

را کسب کنیم. 

مهمترینچالشهاییکهدراینحوزه
باآنبرخوردداشتید،چهبودهاست؟

در دو حوزه ما بــا چالش های بزرگی مواجــه بودیم. یکی 
بحــث برنامه نویســی بود،زیرا ایــن کار بــرای اولین بار در 
کشور انجام می شد و مشــابهی برای آن وجود نداشت. 
در حــوزه واردات مــواد اولیــه و تجهیــزات به دلیل وجود 
تحریم ها با دشــواری های زیادی مواجه بودیم که به هر 
طریق توانستیم کار را پیش ببریم و پروژه ها را راه اندازی 

کنیم. 

نوســانقیمــتارزدرمراحــلتولیــد
مشکلیایجادنکرد؟

خوشبختانه پروژه اداره پست در سال ۱3۹۹ کلید خورد 
و در بهمن ماه ۱400 به بهره برداری رســید و در طول این 
پروژه با معضل نوســان ارز کمتر برخورد داشتیم. البته 
در مرحلــه نصب و راه اندازی دچار این مســئله شــدیم، 
اما از آنجا کــه ۸0 درصد خرید های مورد نیــاز را پیش از 
آن و در یک بــازه شــش، هفت ماهه که بــازار ارز نســبتاً 
باثبات تر بود، انجام داده بودیم، پروژه خیلی تحت تأثیر 

I N T E R V I E W
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این قضیه قرار نگرفت. بــرای موضوع خرید لوازم و مواد 
اولیه مشکل ما بیشتر طولانی شدن روند تخصیص ارز 
و ترخیص کالاهایی که داشتیم بود. البته مسئله نوسان 
ارز در پــروژه فرودگاهی کــه آن را طی ســال های ۱3۹۷ تا 
۱3۹۹ انجام دادیم، موضوع تأثیرگذاری بود و زیان بسیار 

زیادی به بدنه شرکت ما وارد کرد.

سیســتمســورتینگکــهکارطراحــیو
اجرایآنرابرایشرکتپستانجامدادهاید،با
چــهظرفیتــیکارمیکنــدوبهصــورتکلــیایــن

سیســتمچهمزیتهایینســبتبه
روشهایدستیدارد؟

کاری که دســتگاه ما برای اداره پســت انجام 
می دهــد همان طــور کــه گفتــم ســورتینگ 
بســته های پســتی اســت. ظرفیــت ایــن  
سیستم، سورتینگ ۸000  بسته در ساعت 
است؛ این سیستم چهار مسیر ورودی دارد 
و می تواند  بســته ها را به 52 مقصد و شــوت 

خروجی تفکیک کند.
عــاوه بــر افزایــش چشــم گیر ســرعت و 
ظرفیــت، خطــای کار انجام شــده بــا ایــن 

سیستم به نسبت نیروی انسانی به شدت کاهش پیدا 
کرده است. 

همچنیــن مــا تجهیــزی را بــه ایــن سیســتم افزودیم که 
خوانــش بارکــد، وزن و حجم بــار را انجام می دهــد و این 
امکان به وجود آمده کــه اطاعات مذکــور را با داده های 
مبداء پذیرش بار چک کند و اگر تفاوتی ناشی از خطای 
انســانی در زمینه هزینه خدمات پســتی وجود داشــته 

باشد، آن را مشخص کند. 

اســتفادهازایــنسیســتمچــهمیــزان
هزینهنیرویانســانیرادرروندتقســیمبارهای

پستیکاهشمیدهد؟
اگــر همــان ظرفیــت هشــت هــزار بســته در ســاعت را 
در نظــر بگیریــم، سیســتم ســورتینگ موجــب کاهــش 

30 الــی 40 درصــدی نیــروی 
انســانی در روند کار می شود. 
۷0 تــا ۷5 درصــد بســته های 
بیــن ۱0 تا 60 ســانتی متر مرکز 
سیســتم  توســط  مکانیــزه 
نصب شــده ســورت می شوند 
و 20 الی 30 درصد باقی مانده 
نیز بســته هایی هستند که در 
آنها استاندارد بسته بندی بار 

رعایت نشده است. 

قیمــت
پــروژه تمامشــده
ســورتینگپســت،در

مقایسهبانمونههایخارجیبهچهصورتبوده
وآیادرایرانشــرکتدیگریمشــابهشماچنین

سیستمیراتولیدمیکند؟
کشــورهای چیــن و آلمــان از جملــه تولیدکننــدگان این 

دستگاه در جهان هستند. 
قیمت سیســتمی که ما آن را با ســرمایه گذاری شــرکت 
پســت به صورت صفر تا صــد، طراحی و اجــرا کرده ایم، 
حــدود 35 درصــد از نمونــه چینــی آن ارزان تــر بــود. در 
زمینه سورتینگ شرکت های دیگری نیز در داخل کشور 
فعالیت می کنند، اما در حوزه ســورتینگ با این فناوری 
)کراس بلت( که در سیستم ما به کار گرفته شده، تاکنون 

تولیدکننده دیگری نداشتیم.

آینــدهصنعــتلجســتیکبهویــژهدر
بخشسورتینگراچطورارزیابیمیکنید؟

ســورتینگ در حوزه هــای مختلــف لجســتیک ماننــد 
انبارش، فروشگاه های اینترنتی و... اهمیت ویژه ای دارد 
و می توان گفت این صنعت بازار خوبی در دنیا پیدا کرده 
است، اما متأسفانه به خاطر روابط بین المللی ضعیفی 
که کشور ما دارد، دست ما برای ورود به بازار سورتینگ 

دیگر کشورها به شدت بسته است.
به جز یکی، دو کشور در حوزه اوراسیا و خاورمیانه که در 
حال مذاکره با آنها هســتیم، ســایر کشــورها تمایلی به 
همکاری با کشور ما ندارند. این وضعیت در حالی است 
که ما یکی از شــش تولیدکننده این تجهیزات در جهان 

محسوب می شویم.
در حال حاضر ما به لحاظ تعــداد پروژه های 
انجام شــده بــا شــرکت هایی کــه در  دیگــر 
کشــورهای دنیــا فعالیــت می کننــد، قابــل 
مقایســه نیســتیم، چــون تاکنــون به دلیــل 
محدودیت هــا تنهــا یــک پــروژه در ایــن 
حوزه انجــام داده ایــم، امــا آنها توانســته اند 
تجهیــزات بیشــتری را در جهــان راه انــدازی 

کنند.
در مجمــوع هرچــه جلوتــر می رویــم، رونــق 
صنعت لجســتیک در دنیا و به ویژه آســیای 
مرکزی با توجه بــه افزایــش فروشــگاه های اینترنتی و... 
بیشــتر می شــود و کشــور ما هــم نمی توانــد از ایــن موج 
مستثنی باشد. صنعت سورتینگ به عنوان یک حلقه 

از زنجیره لجستیک رو به رشد خواهد بود. 
 

شرایطبازارکارداخلیکشوربرایاین
فناوریبهچهصورتاست؟آیابخشخصوصی

هممیتواندمشتریشماباشد؟
فروشــگاه های اینترنتی که در حال فعالیت هســتند به 

این تجهیز نیاز دارند.
یکــی، دو اپراتــور پســتی دیگر هم هســتند که مســتقل 
از اداره پســت کار ارســال مرســولات را انجــام می دهند 
که با آنهــا در حال مذاکره هســتیم. در مجموع می توان 
گفت این سیستم می تواند در داخل کشور بازار داشته 
باشد و ما نیز در حال کار کردن 
روی آن هســتیم تــا بتوانیم با 
مجموعه هایــی کــه بــه آن نیاز 

دارند، قرارداد ببندیم.

مهمتریــنچالشــی
کــهدرمجموعــهخــودبــاآن
مواجــههســتیدچــهبــوده

است؟
بــا  کــه  تولیــدی  بخــش  آن 
کارفرمایــان دولتــی فعالیــت 
می کنند و اصطاحاً پیمانکار 
هســتند، اغلــب بــا چالــش 
نوساناتی که قیمت تمام شده 

به واسطه بحث ارز دارد، درگیر هستند.
لازم است برای این مسئله راهکاری عاوه بر راهکارهایی 
که سازمان برنامه بودجه در بحث جبران خسارت ناشی 
از افزایش نرخ ارز دارد، در نظر گرفته شود. به نوعی باید 
شناوری قیمت مواد را به گونه ای در نظر بگیرند که بدنه 

تولید بیش از این آسیب نبیند.
اینکــه بازار بخواهــد به این صــورت در دســت کارفرمای 
دولتی باشــد، با این نوع قراردادها و بوروکراســی اداری، 

برای تولیدکنندگان چالش بزرگی است. 
در مجموع شــرایط کار کردن با بخش خصوصی بسیار 
راحت تر اســت. به نظــرم بخش خصوصــی می تواند در 
حــوزه نرم افزارهــای پســتی و خدمــات لجســتیک تأثیر 
بهتری داشته باشد و اگر این حوزه به بخش خصوصی 
سپرده شــود، چالش تولیدکنندگانی مانند ما هم کمتر 

خواهد شد. 

سرمایه گذاری مایکروسافت در یک استارتاپ بازیافت زباله

تفکیک خودکار زباله با هوش مصنوعی

NEWSخبر

 )AMP Robotics( اســتارتاپ ای ام پی ربوتیکس
کــه در زمینــه تفکیــک زبالــه جهــت بازیافــت بــا 
اســتفاده از هــوش مصنوعــی فعالیــت می کنــد، 
از تمدیــد دوره مالــی ســری C خــود خبــر داده که 
در آن ســرمایه گذاری صندوق نــوآوری آب و هوای 
مایکروســافت، به ۹۹ میلیون دلار رســیده است. 
این رقــم در مقایســه بــا ۹۱ میلیــون دلاری اســت 
کــه در نوامبر گذشــته در زمــان بسته شــدن دوره 
اول مالــی این مجموعــه جمع آوری شــده بــود. با 
این ســرمایه گذاری جدید که به مشــارکت ســایر 
سرمایه گذاران افزوده شده، کل مبلغ جذب شده 

توسط AMP به ۱۷۸ میلیون دلار می رسد.

 ایــدهبازیافــتزبالــهبــهکمــک
کامپیوتر

استارتاپ AMP در سال 20۱4 توسط »ماتانیا 
هوروویتــز« راه اندازی شــده اســت. او در طول 
تحصیات خود به قــدرت بینایی کامپیوتر پی 
برد و شــروع به کاوش در زمینه هــای مختلفی 
کــرد کــه ایــن فنــاوری می توانــد در آنهــا مفیــد 
باشــد. در ایــن میــان هوروویتــز متوجــه شــد 
صنعت بازیافت فرصت جذابی برای فعالیت 
رباتیک است، زیرا همگرایی یادگیری ماشین 
و ربات  پتانســیل اتوماســیون کارهایــی را ارائه 
می دهد که از لحاظ تاریخی پرهزینه، زمان بر و 

متناقض بوده اند.

 بازیافت؛یکصنعتپرســودو
چالشبرانگیز

بــر اســاس گــزارش مؤسســه صنایــع بازیافــت 
ضایعات، صنعت بازیافت نزدیک به ۱۱۷ میلیارد 
دلار به اقتصاد ایالات متحده کمک می  کند. این 
صنعت سالانه می تواند ۱30 میلیون تن محصول 
باارزش را فرآوری  کند. با وجود اهمیت اقتصادی 
آن، بســیاری از پاســتیک ها بــه محل هــای دفن 
زباله ختم می شوند که نشان دهنده تلفات قابل 

توجهی است. 
به گفته وزارت انرژی ایالات متحده، در سال 20۱۹، 
تقریباً ۸6 درصد از 44 میلیون تن زباله پاستیکی 
مدیریت شــده در این کشــور همراه دیگــر زباله ها 
دفــن می شــوند و فقــط پنــج درصــد از آنهــا مورد 

بازیافت قرار می گیرند.

 سیستمتفکیکخودکارزبالهها
راه حل اصلی ارائه شده توسط AMP، یک 
سیســتم تفکیک به نام AMP Cortex است که 
این امکان را فراهم می آورد تا پاستیک ها، مقواها، 
کاغذها، قوطی هــا و انــواع دیگر بســته بندی ها با 
روشــی خــودکار دســته بندی، انتخــاب و بازیابی 
شــوند. ایــن سیســتم می توانــد بیــن ۸0 تــا ۱20 
انتخاب و برداشــت در دقیقه را از میان زباله ها با 
دقت بسیار بالا انجام دهد. این استارتاپ تاکنون 
تقریبــاً 2۷5 ربــات خــود را در بیــش از ۱00 مرکــز 
بازیافت مســتقر کــرده و تاکنون بــه کمک هوش 
مصنوعــی بیــش از ۷5 میلیــارد شــیء را تفکیک 

کرده است.

 گسترشافقهاوچشماندازها
AMP بــا ســرمایه ای کــه جــذب کــرده، 
می توانــد فعالیــت خــود را توســعه دهــد و 
فناوری هایی را بــه کار گیرد که به این اســتارتاپ 
اجــازه خواهــد داد زیرســاخت های بازیافــت 
موجود را با فناوری خــود منطبق کند. همچنین 
ایــن شــرکت  می توانــد زیرســاخت های جدیــد 
مبتنــی بــر اتوماســیون هــوش مصنوعــی را 
گســترش دهد. AMP قصــد دارد عاوه بــر ارائه 
نرم افزار و زیرســاخت های رباتیک به مشتریان 
خــود، مــواد قابــل بازیافــت ماننــد ترکیبــات 
شــیمیایی و پلیمرهــای سفارشــی را نیــز بــرای 

خریداران نهایی به بازار عرضه  کند.

 تأثیرمثبتبازیافتخودکار
پذیــرش فناوری هــای رباتیک پیشــرفته 
می تواند در زمینه حل چالش های صنعتی سنتی 
ماننــد کار فشــرده، هزینه هــای بــالا و فرایندهای 
تفکیــک ناســازگار کمــک کند. ایــن اســتارتاپ با 
بهبــود کارایــی تفکیــک و افزایــش نــرخ بازیافت 
به کاهــش میــزان زباله هایی کــه دفن می شــوند، 
ترویج حفاظت از منابع طبیعی و کاهش آلودگی 

زیست محیطی کمک می کند.
عاوه بر این، تفکیک خودکار مواد قابل بازیافت، 
از لحاظ اقتصادی بسیار حائز اهمیت است. طبق 
برآورد هوروویتز، تفکیک و بازیافت پاستیک در 
ایالات متحده، بالقوه بین دو تا چهار میلیارد دلار 

درآمد سالانه به همراه دارد.

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com

ظرفیت این  سیستم، 
سورتینگ 8000  بسته 
در ساعت است؛ این 
سیستم چهار مسیر 

ورودی دارد و می تواند  
بسته ها را به 52 مقصد 

و شوت خروجی 
تفکیک کند
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گفت و گو با حمیدرضا پروازی، مدیر کسب و کارهای نوین بیمه تجارت نو
 او معتقد است مهم ترین قدم در توسعه صنعت بیمه، گفتمان سازی تحول 

دیجیتال است
صنایعمالیطیسالهایاخیردرجهانوبهتبعآندرایرانپیشرفتهایفناورانهچشمگیریداشتهاند،امابهنظرمیرسدصنعتبیمهدرکشورمانهنوزنتوانستهخودرابااین

پیشرفتهاهمگاموهمراهکند.حمیدرضاپروازی،مدیرکسبوکارهاینوینبیمهتجارتنوورئیسکمیتهتوسعهکسبوکارهایدیجیتالسندیکایبیمهگرانمیگویدیکیازمهمترین
علتهایایناتفاقایناستکههنوزگفتمانسازیتحولدیجیتالدرصنعتبیمهشکلنگرفتهوشرکتهایبزرگبیمهایبهضرورتاکوسیستمسازیدراینصنعتپینبردهاند.
اومعتقداستباوجوداینکهکسبوکارهاینوآورتلاشخودرابرایایجادتحولدراینفضاتاحدودیکردهاند،امابیمیلیشرکتهایبزرگبیمهایدراستفادهازسرویسهایاین
کسبوکارهاموجبشدهآنطورکهبایدوشایدشاهدرشدوتوسعهاینکسبوکارهانباشیم.دراینمیانتنهااگریگیتورهابهسببرابطهمستقیمبامردمتوانستهاندتاحدخوبی

پیشرفتکنند.آنچهدرپیمیآید،گفتوگوبااینمتخصصصنعتبیمهدربارهمسائلمبتلابهاینصنعتوضرورتتحولدیجیتالاست.

نگاه اکوسیستمی
اگریگیتورها در حال 

تسخیر بازار

شبکه فروش 
هشیار باشد

 یکــی از مهم تریــن نکاتــی کــه 
مدیــر  پــروازی،  حمیدرضــا 
کســب و کارهای نوین بیمــه تجارت نو و 
رئیــس کمیته توســعه کســب وکارهای 
دیجیتال ســندیکای بیمه گران روی آن 
دســت گذاشــته و در مــوردش بارهــا 
هشــدار داده، این اســت کــه بیمه گران 
برخــط تــا دو، ســه ســال آینــده ســهم 
بیشــتری در صــدور بیمه نامه هــای 
غیرتخصصی خواهند داشت و ما باید 
شبکه فروش را با این واقعیت مواجه و 

برای آن روز آماده کنیم. 

 بیمه نامه هــای غیرتخصصــی 
مواردی چون بیمه بدنه خودرو 
و شخص ثالث را شامل می شود که این 
روزهــا می توان به صــورت کامــاً آناین 
آنها را تهیه کرد. پروازی برآورد می کند 
کــه ســهم بیمه گــذاران برخــط در حال 
حاضر چیزی در حدود 30 درصد باشد 
که ظرف دو، سه سال آینده می تواند به 
۷0 درصــد برســد. او معتقــد اســت که 
بی انصافی در حق شــبکه فروش است 
اگــر از امــروز آنهــا را بــرای چنیــن روزی 
آماده نکنیم و هشدارهای لازم را در این 

خصوص به آنها ندهیم. 

 پیشنهاد پروازی به این دسته 
از فعــالان صنعــت بیمــه ایــن 
است که از روند کشورهای دیگر پیروی 
کننــد و تمرکــز خــود را نــه روی صــدور 
بیمه نامه هــای غیرتخصصی بــا مبالغ 
اندک - که اگریگیتورها هم از عهده آن 
صــدور  روی  کــه   - برمی آینــد 
بیمه نامه های تخصصی با مبالغ کان 
بگذارند تــا هم بتوانند به کســب و کار و 
فعالیــت خــود ادامه دهنــد و هــم روی 
بخشــی متمرکز شــوند که تا امــروز نیز 
نتوانســته به تمامــی آنایــن شــود و در 
دنیا نیز طی مذاکرات متعدد حضوری 

به نتیجه می رسد.

 او معتقــد اســت مقاومــت در 
ایــن بخــش بی فایــده اســت و 
نمی توان جلوی تحول نوآورانه ایستاد. 
کمااینکه اعضای همین شــبکه فروش 
هم دیگر از آژانس ماشین نمی گیرند و 
اگــر نیــاز بــه ماشــین دربســت داشــته 
تاکســی های  خدمــات  از  باشــند، 

اینترنتی استفاده می کنند.
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داستاناصلی
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درکســوتمدیــرکســبوکارهاینوین
تجارتنو،تاامــروزچهفعالیتهاییداشــتهاید؟

چشماندازوبرنامههایتانچیست؟
ما ســه محور اصلی را در ایــن معاونت در نظــر گرفته ایم. 
محور اول ایجاد ســرویس های دیجیتال با کمک مدیران 

سازمانی است. یعنی ما می خواهیم در زنجیره 
عملیات بیمه گری در همکاری با مدیران فنی، 
مالی، پشتیبانی، منابع انسانی و... که پیش تر 
هــم کارشــان را انجــام می دادنــد، ســرویس 
دیجیتال و نوآورانه بر اساس عملیات بیمه گری 
ایجــاد کنیم. موضــوع بعــدی گفتمان ســازی 
اســت. مــا همــواره بــا ایــن مســئله در ارتبــاط 
هستیم و برای آن تاش می کنیم و قصد داریم 
در لایه های مختلف از جمله در شبکه فروش، 
مدیران فنی، مدیران ستادی و... این گفتمان 

را ایجــاد کنیــم. کمااینکــه در کمیته توســعه کســب و کار 
دیجیتــال ســندیکا هــم کــه در آن فعالیت هایــی انجــام 
می دهیم، ایــن موضوع بــاز هم یکــی از محورهــای اصلی 
اســت. برای آن هم برنامه هــای مختلف مــداوم و متناوب 

داریم. محور سوم نیز فروش دیجیتال است. 

اگــربخواهیــمنگاهیبــهدســتاوردهاو
داشــتههایاینشــورتکدرســالهایاخیــر
بیندازیم،چهچیزهاییرامشاهدهمیکنیم؟جای

خالیچهمواردیبیشترازهمهدیدهمیشود؟
ورود به صنعت بیمه توســط استارتاپ ها که ماحصل آن 
در گام اول ظهور اگریگیتورها بود، به نظرم اتفاقی بســیار 
منطقی بود؛ فارغ از اینکه بخواهیم ارزش گذاری درســت 
یا غلط انجــام دهیم. چرا؟ چــون هر مجموعه اســتارتاپی 
وقتــی می خواهــد بــه صنعتــی ورود کنــد، نــگاه می کنــد 
انباشت پول کجاست. بنابراین از منظر کسب و کاری این 
اتفاقی طبیعی و منطقی بود. امــا اگر بخواهیم ببینیم در 
چه حوزه هایی باید رشــد انجام می شــده ولی نشده، باید 
بگویم زنجیره ارزش عملیات بیمه چند بعد دارد. من طبق 
تحقیقات مک کنزی به این مســئله نگاه می کنــم. در این 
ابعاد استارتاپ ها می توانستند و کماکان هم می توانند وارد 
شــوند. کمااینکه همین حالا هم وارد شــده اند و عملکرد 

بدی هم نداشته اند. 
مثــاً در بخــش ثبــت خســارت ها اســتارتاپ هایی داریم 
که بــه شــرکت های بیمــه ســرویس ارائــه می دهنــد. حالا 
اینکه چرا به اندازه اگریگیتورها توســعه نیافته اند، بحث 
دیگری اســت کــه در ادامه بــه آن می پــردازم. همــراه بیمه 

خلیج فــارس، ایرانیان پوشــش و تــا حدی مجموعــه آپولو 
به این حوزه وارد شــده اند. در موضوع عملیات بیمه گری 
پیش از صدور و بخش بازدید آناین نیز ســرویس داریم 
و شــرکت تجارت نو هم از این ســرویس استفاده می کند. 
اما به اعتقاد من اینها نقاط ابتدایی سرویس ها هستند. 
این مجموعه ها تازه کار نیســتند و ســه سالی 
هست که روی این موضوعات دست گذاشته 
شــده، اما چرا رشــد و توســعه پیدا نکرده اند؟ 
مــن مســئله را شــرکت های بیمــه می دانــم و 
معتقــدم آن گفتمان ســازی و فرهنگ ســازی 
در شــرکت های بیمه شــکل نگرفته است. به 
عقیده من علتــش این اســت که در ســاختار 
همه شرکت های بیمه ای هنوز بخش مجزایی 
بــرای تحول دیجیتــال و کســب و کارهای نوین 
شکل نگرفته است. از میان حدود 30 شرکت 
بیمــه ای، شــش، هفــت شــرکت در ســاختار خود بــه این 
موضوع توجه داشــته اند و کم وبیش به صــورت جدی آن 
را پیگیــری می کننــد. ما با نقشــی کــه در ســندیکا داریم، 
تمام تاش مان را می کنیم تا این گفتمان را در شرکت های 

بیمه ای شکل دهیم.
خاصه بگویم، این موضوع در صنعت بیمه شکل گرفته، 
ولی مطالبه به شکل اعا و حداکثری در شرکت های بیمه 
وجود ندارد، برای همین کسب و کارهای نوآور هم توسعه 

پیدا نمی کنند. 

فکــرمیکنیــداگــرایــنگفتمــاندر
شــرکتهایبیمهایجادشــود،ازآنطــرفرغبتی
بــرایایجــادوارائــهســرویسهایجدیدتــروجود

خواهدداشت؟
قطعاً همین طور است. اما وقتی چرخ کسب و کارهای فعلی 

نگردد، نمی توان توقع گسترش داشت. 

اکوسیستملندتکبارهابهظرفیتهای
همکاریبابیمههااشارهکردهوگفتهاینهمکاری
میتوانــدبهبزرگشــدنبــازاربیمهنیــزبینجامد.
ظرفیتهایاینهمکاریچههستند؟چهمقدار
ازایــنپتانســیلبالفعــلشــدهوچگونــهمیتوان

ظرفیتهاینادیدهگرفتهشدهرافعالکرد؟
سؤال خوبی است و خوشحالم که در اکوسیستم لندتک 
هم به این نگاه رسیده اند که اینشورتک و لندتک می توانند 
خیلی جدی به هــم متصل شــوند. بله، واقعــاً همین طور 
است. در بیمه نامه هایی که به شکل خرد به مردم عرضه 

می شود، به شــدت این پتانســیل وجود دارد که لندتک و 
اینشورتک تاقی ای از جنس توسعه کســب و کار داشته 
باشند و این معنای تحول دیجیتال است. ما در مجموعه 
تجارت نو این کار را انجام دادیم و ســال گذشــته با یکی از 
مجموعه های لندتکی در بخــش بیمه نامه های عمر ورود 
کردیم. البتــه تا پیــش از رونمایــی ترجیح می دهــم درباره 
جزئیــات ســرویس حرفی نزنــم، فقــط در این حــد بگویم 
که یــک معامله برد - برد - برد اســت؛ هم مشــتری ســود 
می برد، هم شــرکت بیمه ای و هم شرکت لندتکی. قاعدتاً 
چنین سرویسی نباید مخالفی داشته باشد، ولی یکی از 
گرفتاری های ما این است که هنوز نتوانسته ایم نرخ سود 
را با شــرکت لندتکی مــچ کنیم. اینجــا باز هم بــه موضوع 
گفتمان ســازی برمی گردیــم و می بینیــم زیرســاخت های 
تنظیم گــری و گفتمانــی لندتک هــا و اینشــورتک ها بــا 
یکدیگر رشد نکرده اند و صاحب زبان مشترک نیستند. 
شرکت های بیمه هنوز تخصص سرمایه گذاری در معنای 
مــدرن و غیرکاســیک را ندارنــد. شــرکت های بیمــه کــه 
سنتی فکر می کنند، برای سرمایه گذاری ملک می خرند. 
ملک خوب اســت و اصاً بحثــی در آن نیســت، ولی باید 
همزمان به این مسئله نیز فکر کنیم که چطور می توانیم به 
مجموعه های لندتکی و ولث تکی وصل شویم تا بتوانیم به 
شکل زودبازده و در زمانی کوتاه تر جریان پول را ایجاد کنیم 
و سود طرف مقابل را هم برگردانیم. این کار با خرید ملک 
شدنی نیست، چون دوره نقدشوندگی ملک طولانی مدت 

است و برای سرمایه گذاری کوتاه مدت مناسب نیست. 

در هــم خودتــان کــه همانطــور
گفتوگوهــایپیشــیناشــارهکردهایــد،تمرکــز
اگریگیتورهــاوبیمهگــرانســنتیرویبیمههــای
غیرتخصصی،خصوصابیمههایمرتبطباخودرو
است.چهبازارهاوبخشهاییمغفولماندهاند؟
کســبوکارهایاینشــورتکدرچــهقســمتهای

دیگریمیتوانندمنشاءتحولباشند؟
من این موضوع بیمه نامه های تخصصی و غیرتخصصی 
را ناظر بر اعتراضات شبکه فروش مطرح کرده بودم. نکته 
اینجاست که شــبکه فروش در صنعت بیمه بحق به این 
موضوع معترض اســت که بازارش در حال کوچک شدن 
اســت، در حالی که تا امروز آنها از این طریق امرار معاش 
می کرده اند. من از سر دلسوزی به این موضوع فکر می کنم 
که مــا چــه کاری می توانیــم انجــام دهیم تــا ایــن تغییرات 
کمترین زیان و آســیب را به این شــبکه وارد کنــد. یک بار 
در جلســه ای که با اعضای شــبکه فروش داشــتم، مطرح 

المیرا حسینی  

elmirahosseini
@gmail.com



کردم که الان چند نفر شما به آژانس سر کوچه زنگ می زنید 
و ماشین می خواهید؟ همه شما از اسنپ و تپسی استفاده 
می کنید. قصــدم از آوردن ایــن مثال این بود که چه دوســت 
داشته باشیم، چه نه، به هر حال تحول و انقاب رخ خواهد 
داد و حواس تان باشــد که این بحران در دو، ســه سال آینده 
وخیم تر خواهد شــد و باید از حــالا به فکر چــاره ای برای این 

موضوع باشید.
معتقــدم در لایــه بیمه نامه هــای غیرتخصصــی تــا دو، ســه 
ســال آینــده ســهم بیمه گــذاران برخــط به حــد اعــای خود 
خواهد رســید و مردم دیگــر در بیمه نامه های غیرتخصصی 
از نمایندگان خرید نخواهند کرد؛ منطقاً هم طبیعی است، 
زیرا برای مردم ساده تر است که سرچ کنند و بیمه نامه شان را 
بخرند. بنابراین اعضای شبکه فروش باید روی بیمه نامه های 
تخصصــی متمرکــز شــود. بیمه نامه هایــی کــه نمی تواننــد 
آناین فروخته شوند و در دنیا هم تا امروز آناین نشده اند. 
مثال هایــش هــم مشــخص اســت؛ برخــی مســئولیت ها، 
مهندســی و انــرژی، باربــری کشــتی و هواپیما، آتش ســوزی 
صنعتــی و... . در دنیــا هــم نمایندگان بیمــه مثاً ســالی ۱0، 
20 بیمه نامه صادر می کنند که همان برای یک ســال زندگی 
خوب کافی اســت. البته برای همــان بیمه نامه ها یک ســال 
تمام کار می کنند و این به این معنا نیست که انجام این کار 
ساده است، اما انرژی شان را روی بیمه نامه های تخصصی با 
رقم های کان می گذارند. به نظرم باید در این مورد با شــبکه 
فروش شفاف باشیم و به آنها این هشدار را بدهیم که تا دو، 
سه سال آینده میزان بیمه نامه های غیرتخصصی که توسط 
نمایندگان صادر می شــود، بســیار کاهش خواهد یافت. در 
حال حاضر 3، 4 درصد صنعت بیمه ما به سمت اینشورتک 
رفته و شــاید 20، 30 درصد بیمه نامه هــای غیرتخصصی به 

سمت آناین شدن رفته باشد، اما این سهم روز به روز در حال 
افزایش است. 

اینشورتکهاهممیتوانندسهمیازبازار
بیمهنامههایغیرتخصصیداشتهباشند؟

شــاید در بخش هایــی از زنجیــره ارزش بتواننــد وارد شــوند، 
مثــاً در موضوع ارزیابــی پیش از 
صــدور یــا ارزیابــی خســارت. امــا 
اینکــه به شــکل کامــل کل فرایند 
آناین شــود، با داشــته های حال 
حاضر شــدنی نیست. شما خود 
را جــای بیمه گــذاری بگذاریــد که 
می خواهــد یــک نیــروگاه را بیمــه 
کند و حق بیمه سنگینی بپردازد؛ 
حتی اگر زیرساخت بانکی هم این 
اجازه را به شــما بدهد، بیمه گذار 
نمی پذیرد چنین فراینــدی تماماً 
آناین صــورت گیرد، زیرا بســتن 
چنین قرارداد بیمه ای به مذاکرات 

و بررسی جزئیات متعدد نیاز دارد. 

رابطهمیانکسبهاینوآوروبخشسنتی
صنعتبیمهبایدبهچهشــکلیباشدکهبیشترین

بازدهیرابرایکلصنعتداشتهباشد؟
سؤال خوبی اســت، از این جهت که اتفاقاً صنعت بیمه در 
حال حاضر با این موضوع درگیر اســت. چیزی که من فعاً 
می بینم این است که نوعی حس بی اعتمادی در شرکت های 
بزرگ صنعــت بیمه نســبت به اکوسیســتم نــوآوری وجود 

دارد. البته این موضوع مطلق نیست. 
موضــوع اولــی کــه بایــد اتفــاق بیفتــد، بــه نظــرم همــان 
گفتمان سازی اســت. اگر در شــرکت های بزرگ بیمه ای این 
گفتمان به نوعی شکل بگیرد - حالا گاهی با ایجاد ساختاری 
در دل ســازمان بــرای تحــول دیجیتــال یا یــک دســتیار ویژه 
مدیرعامــل یــا... - بهتریــن اتفــاق رخ خواهــد داد. بهتریــن 
اتفاق چیست؟ اکوسیستم سازی 
در صنعــت. متأســفانه الان در 
شــرکت های بزرگ بیمه ای ما این 
نگاه وجــود دارد کــه اگر چیــزی را 
لازم داریــم، خودمــان انجامــش 
دهیــم. در حالــی کــه بــا نــگاه 
 Time to اکوسیستم سازی شما
Market را بالاتــر می بریــد و ایــن 

اصاً به نفع کسب و کار نیست.
در این میان یکسری سوءبرداشت 
هــم وجــود دارد. بــه این معنــا که 
شرکت های بزرگ تصور می کنند 
برای اینکه در این اکوسیستم قرار 
بگیرند و بگویند ما در این حوزه کار می کنیم و سرویسی هم 
ایجاد شود، روی یک استارتاپ سرمایه گذاری می کنند. من 
بسیار تعجب می کنم که شرکتی چنین ریسکی را می پذیرد، 
زیــرا در ایــن صنعــت ســنتی آن شــرکت سرویســی دارد که 
می توانــد بــه کل صنعت ارائــه دهــد. وقتی شــرکت بیمه ای 
چنین سرمایه گذاری ای را روی یک استارتاپ انجام می دهد، 
ســایر شــرکت ها این برداشــت را می کنند که این استارتاپ 
متعلق به همان شــرکت بیمه ای اســت و اعتمــاد نمی کنند 
اطاعات خــود را در اختیار آن شــرکت نــوآور قــرار دهند. به 

این ترتیب آن اســتارتاپ مرگ خود را رقم می زند، زیرا ســایر 
شــرکت های بیمه ای حاضر بــه همــکاری با این کســب و کار 
نمی شوند. اما اگر ذهنیت شرکت های بزرگ بیمه ای از تملک 
به ســمت اکوسیستم ســازی حرکت کند، ســرعت توســعه 
صنعت بیمه بالاتر خواهد رفت. ما این را در تجارت نو برای 
خودمان پیاده کرده ایم. الان موبایل اپ »بنو« ما که جایزه اول 
را در نوآوری دیجیتال دریافت کرد - با وجود اینکه همراه اول، 
زرین رؤیا، بانک رفاه، بیمــه دی و... رقیب مــا بودند - به این 
خاطر موفق شد که توانســته بودیم اکوسیستم بسازیم. در 
موبایل اپ ما پرداخت ها آناین است، اعام خسارت خودرو 
با فشردن یک دکمه انجام می شود و تا زیر ۱0 میلیون تومان 
اصاً به مراجعه حضوری نیازی ندارد و عکس ها را خودتان 
آپلود می کنید و اینجا ارزیابی انجام می شود و... تک تک این 
امکانات را هم در همکاری با اکوسیستم ایجاد کرده ایم. اصاً 
این امکان وجود ندارد که همه این زیرساخت ها را خودمان 
ایجاد کنیم، زیرا بســیار زمان بر اســت و وقتی هم کــه کار به 

نتیجه برسد، دیگر بازار بسیار جلوتر خواهد بود. 

 رگولاتــور،ازبیمــهمرکــزیگرفتــهتاســایر
نهادهایناظر،درموقعیتکنونیبایدچهرویکردی
داشتهباشندتاهمازمنافعمشتریدفاعکنندوهم
جلویتحولدیجیتالبیمهنایستند.درکشورهای
دیگــرایــنتنظیمگــریچگونــهاتفــاقمیافتــد؟آیــا

میتوانازرفتارآنهاالگوبرداریکرد؟
اتفاقــاً مــا روی موضــوع رگولاتــوری صنعــت بیمــه در دنیــا در 
حال تحقیق هستیم و به زودی قرار اســت خروجی این نتایج 
را دریافت کنیم و روی آن جلســاتی داشته باشــیم. ولی چون 
می خواهم دقیق صحبــت کنم، می گویــم فعاً چیــزی در این 

مورد نمی دانم. 
به عقیده من، وظیفه رگولاتور ایجاد فضایی است که از رقابت 
مکارانه جلوگیری شــود، حقوق کاربر محفوظ باشــد، شــبکه 
فروش فعال باشد و به نوآوری کمک کند. اما متأسفانه بعضاً 
رفتارهایی مغایر با این اهداف مشــاهده می شود؛ نمونه اش را 
هم سال گذشته در موضوع توســعه اکوسیستم API دیدیم. 
مشخصاً منظورم مســئله ســوئیچ اســت، زیرا به تازگی دیدم 
که شورای رقابت رأیی را به نفع شــرکت ایجادکننده سوئیچ و 
بیمه مرکزی صادر کرده است. سال گذشته نامه ای را از سوی 
ســندیکا برای دبیــر کل محتــرم بیمه مرکزی ارســال کــردم که 
ســوئیچ این مســائل را ایجاد می کند و اینها هم راهکارهایش 
هستند. ایشان نامه را برای رئیس کل فرستاد و موضوعی که 
به شکل علمی و کارشناسی و همه جانبه مطرح کرده بودیم و 
فقط هم نظر شخصی من نبود، به رئیس کل منتقل شد. از دل 
جلساتی که داشتیم، چهار راهکار نیز ارائه داده بودیم تا بیمه 
مرکزی بر اســاس نظرات کارشناســی انجام دهد کــه ما گرفتار 
معضات سوئیچ نشویم. اگریگیتورها هم فشار آوردند و با افراد 
مختلف گفت و گوهایی داشــتند و فعــالان صنعت نیز همین 
کار را انجام دادند تــا این موضوع تا امروز اجرایی نشــود. یکی 
از موضوعاتی که در آن نامه ذکر کردم، این بود که اکوسیستم 
API کشور در صنعت بیمه با مدل سوئیچ قطعاً شکل نخواهد 
گرفــت و شــکی در آن نیســت. ایــن کار مداخله مســتقیم در 
کسب و کارهای صنعت بیمه است. چرا؟ واضح است. سوئیچ 
می گوید من آن وســط قرار گرفته ام و کسب و کار باید از دل من 
رد شود. اول عبارتی که در جلســه ای به من گفتند این بود که 
سوئیچ اصاً قرار نیست پولی بگیرد و موضوع درآمدزایی اینجا 
مطرح نیست. من همان جا پاسخ دادم که چرا؟ اتفاقاً باید برای 
خدمات پول گرفته شود. مگر اینجا بنیاد خیریه است؟ اتفاقاً 
باید پول دربیاید، ولی نهاد ناظر نباید این کار را انجام دهد. آن 
پولی هم که آن زمان گفته بودند نمی گیریم، الان می بینیم که 
تعرفه داده اند و اتفاقــاً پول این خدمات را هــم می گیرند. برای 
من که مثل روز روشن بود و در همان جلسه هم گفتم که چنین 
چیزی امکان پذیر نیست. اما به شما می گویم که اکوسیستم 
API با مدل فعلی شــکل نخواهد گرفت، مگر اینکه تغییراتی 
حاصل شــود. ایــن کار مداخله و ایجاد کســب و کار اســت، نه 

نظارت و سیاست گذاری و توسعه گرایی. 

I N T E R V I E W

اگر ذهنیت شرکت های 
بزرگ بیمه ای از 
تملک به سمت 

اکوسیستم سازی 
حرکت کند، سرعت 
توسعه صنعت بیمه 
بالاتر خواهد رفت

   عکس:  نسیم اعتمادی
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کاهش تورم با توسعه 
کالابرگ الکترونیکی

ادعای وزیر کار 
وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی اعام 
کرده اســت کــه قصــد دارند با توســعه 
کالابرگ الکترونیکی مقداری از تورم را 

کاهش دهند.
به گزارش ایســنا، اواخر ســال گذشــته 
بود که احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد 
از اتمــام دوره آزمایشــی طــرح کالابرگ 
خبر داد. بر اساس اعام او، استفاده از 
کالابرگ الکترونیکی به صورت اختیاری 
از پایان اســفند برای همه مردم ممکن 
خواهــد بــود، امــا یارانــه نقــدی حــذف 
نمی شــود. در ایــن طــرح اعتبــار کلیــه 
خانوارهای یارانه بگیر شارژ شده و آنها 
می تواننــد یــک مــاه زودتــر از دریافــت 
یارانه نقدی، از این اعتبار جهت خرید 

۱0 قلم کالای اساسی استفاده کنند.
حالا سید صولت مرتضوی در حاشیه 
جلســه علنــی هیئــت دولــت در تاریخ 
ســوم خردادمــاه بــا تأکیــد بــر اهمیــت 
یارانه هــا توضیــح داده کــه در بحــث 
یارانه ها باید یک تصمیم قطعی اتخاذ 
و بعــد اعــام شــود: »ما بــه دنبــال این 
هســتیم تا بحث کالابرگ الکترونیکی 
را توسعه دهیم و بتوانیم قدری به مهار 
تــورم کمــک کــرده و اگــر مشــوق هایی 
پیش بینی شــد، بتوانیم آنهــا را اعمال 

کنیم.«
او در بخش دیگری از صحبت هایش از 
هدف گذاری ایجاد یک میلیون شغل در 
سال جدید خبر داده اســت: »امسال 
نیز هدف گذاری شــده که یــک میلیون 
شغل ایجاد شود. بنده امیدوار هستم 
بــا همــکاری و همیــاری ای کــه شــکل 
می گیرد، به خصــوص بانک های عامل 
بــا کمکــی کــه در حــوزه ســرمایه گذاری 
انجــام می دهنــد و به خصــوص بخــش 
خصوصی، بــا اهــرم ســرمایه های خرد 

بتوانیم به این هدف گذاری برسیم.«

NEWSخبر

کدام سرویس خرید اقساطی را انتخاب کنیم؟
خریداقساطییکیازگزینههایمقرونبهصرفهبرایخریدکالاهادرشرایطتورمیاست.اینروزهاکهپرداختوامهایخردبرایبانکهابهصرفهنیستوبهسختیمیتوانازبانکها
وامخردگرفت،مردمبهسمتاستفادهازخدماتوبسایتهایخریداقساطی،سرویسهایلندتکیودریافتاعتبارازBNPLهارفتهاند.براساسآمار،لوازمدیجیتال،لوازمخانگی

وکالاهایدستهمدوپوشاکازپرفروشترینکالاهایحوزهBNPLهستند.دراینگزارششرایطخریداقساطیودریافتاعتبارازچندلندتکفعالکشوررابررسیکردهایم.برخی
ازکارشناساناقتصادیمعتقدنددرآیندهنزدیک،شرایطاقتصادیکشورباعثمیشودکهBNPLبهیکیازپرفروشترینخدماتفینتکیدرایرانتبدیلشود؛چراکههزینهخرید
کالاهاییمثللوازمدیجیتالیاکالاهایینظیریخچالوتلویزیونوحتیپوشاکدرکشورروزبهروزافزایشمییابدومردمترجیحمیدهندبهجایپساندازپولوموکولکردنخریدبه

بعد،الانبخرندوبعدپرداختکنند.

بررسی مزایا و معایب 
۱۵ سرویس لندتکی

ایزیپی
سقف اعتبار ایزی پی 50 میلیون تومان 
و سقف مدت بازپرداخت ۱2 ماه است. 
پس از ثبت درخواست کاربر می تواند از 
چک صیادی، سفته یا رمزارز بسته به 
میزان اقســاط ماهانه به عنوان ضمانت اســتفاده کند؛ اگر 
کاربر سفته را به عنوان ضمانت انتخاب کند، در این صورت 
مبلغ اقســاط ماهانه و مبلــغ نهایی بازپرداخت، بیشــتر از 
زمانی اســت که رمــزارز و چک به عنــوان ضمانــت انتخاب 
شــده اند. ایزی پی دارای نرخ ســود 24 درصد و نرخ مؤثر 43 

درصد است. 
ازکیوام

ســقف اعتبــار ازکی وام بســته بــه طرح 
انتخابی متفاوت و به شرح زیر است:

بلوبانک:
سقف اعتبار این طرح ۷5 میلیون تومان 
با بازپرداخــت ۱2ماهه و نرخ ســود 22 درصد اســت. در این 
طرح عاوه بر ســود ۱2/5 درصــد، مبلغی نیــز بابت هزینه 

عملیات از کل اعتبار دریافتی کسر می شود. 
واسپاریپایااعتبار:

ســقف اعتبار ایــن طــرح 50 میلیــون تومــان بــا بازپرداخت 

۱2ماهه و نرخ سود 26 درصد است. هزینه عملیات این طرح 
نیز ۱2/5 درصد اعتبار دریافتی است.

واسپاریحکمتایرانیان:
ســقف اعتبار این طــرح 35 میلیــون تومــان بــا بازپرداخت 
۱2ماهه و نرخ سود 26 درصد است. هزینه عملیات این طرح 

نیز ۱2/5 درصد اعتبار دریافتی است.

بالون
سقف اعتبار بالون 50 میلیون تومان با 
بازپرداخــت 24ماهــه و نــرخ ســود 22 
درصــد اســت. نــرخ مؤثــر بالــون بــرای 
دریافت ســقف اعتبــار 3۹/06 درصد 
اســت که بســته به میــزان مبلــغ دریافتــی تغییــر می کند. 
بیشترین میزان نرخ مؤثر مربوط به سقف ۱0 میلیون تومان 

و بازپرداخت شش  ماه با نرخ مؤثر 66/۸ درصد است.

تارا
سقف اعتبار دریافتی از تارا پنج میلیون 
تومــان اســت کــه بازپرداخــت آن در دو 
قسط جداگانه به صورت مساوی انجام 
می شود. استفاده از خدمات تارا کارمزد 

و بهــره نــدارد و دقیقــاً مبلــغ اعتبــار دریافتــی بازپرداخــت 
می شود. عاوه بر این استفاده از اعتبار تارا نیازمند ارائه چک 
یا ســفته نیســت و تنها مدارک لازم بــرای دریافــت اعتبار، 

شماره تلفن همراه به نام کاربر و کارت ملی هوشمند است.
از زمــان سررســید بازپرداخت اقســاط کاربر، پنــج روز زمان 
برای دیرکرد بازپرداخت در نظر گرفته شده و در صورت عدم 
پرداخت از روز ششم به بعد، کاربر مشمول جریمه دیرکرد 

خواهد شد.

بایچک
سقف اعتبار دریافتی ۱50 میلیون تومان 
اســت و از 20 میلیــون تومــان شــروع 
می شود. نرخ سود تسهیات بای چک 
2۱ درصد و نرخ مؤثر سود برحسب دوره 
بازپرداخت و پیش پرداخت بین 64/5۸ تا 6۷/۱۸ متفاوت 
است. سقف مدت زمان بازپرداخت اقساط 24ماهه است 

و سفته و چک به عنوان ضمانت پذیرفته می شود.
کاربران برای دریافت اعتبار از بای چک باید مبلغی را به عنوان 
پیش پرداخــت پرداخت کننــد و اعتبار دریافتــی به صورت 
کارت نقدی ارائه می شود. اطاعات دقیق تر نحوه بازپرداخت 
اقســاط بای چــک بعــد از ثبــت درخواســت اعتبار توســط 

انجــام می دهنــد و به خصــوص بخــش 
خصوصی، بــا اهــرم ســرمایه های خرد 

بتوانیم به این هدف گذاری برسیم.«
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فروشگاه انتخاب شده و نظر کارشناسان مشخص می شود.

دیجیپی
 سقف اعتبار دیجی پی 50 میلیون تومان 
بــا بازپرداخــت ۱۸ماهــه و نــرخ ســود 
23درصــد اســت. نــرخ مؤثــر دریافتــی 
دیجی پــی بــرای حداکثــر مبلــغ اعتبــار 
46/۸6 درصد اســت. چک صیــادی و ســفته الکترونیک 
به عنوان ضمانــت در دیجی پــی پذیرفته می شــود. کاربران 
دیجی پــی بایــد به عنــوان پیش پرداخــت، در هــر تراکنــش 

درصدی را پرداخت کنند.

قسطا
 سقف اعتبار قسطا 20 میلیون تومان با 
بازپرداخت ۱2ماهه، نرخ سود 2۱ درصد 
و نرخ مؤثر 55/۷ درصد است. ضمانت 
مورد قبول قسطا بسته به نمره اعتباری 
افراد متفاوت اســت و بعد از اعتبارســنجی، بیــن دو گزینه 
چک یا ســفته مشــخص می شــود. نحوه پرداخــت اعتبار 

قسطا به صورت کارت نقدی است. 

قسطیکو
 ســقف اعتبــار قســطیکو ۱00 میلیــون 
تومان با بازپرداخت ۱2ماهه و ســود 25 
درصــد اســت. حداکثــر نــرخ مؤثــر 
قســطیکو ۸0 درصــد اســت. ضمانــت 

مورد پذیرش قسطیکو، چک است.

لندو
 لندو به دو صورت لندوکارت و فروشگاه 
تیمچه اعتباردهی می کند. با استفاده از 
تمامــی  از  می تــوان  لنــدوکارت 
دستگاه های کارت خوان و فروشگاه های 
آناین خرید کرد، اما در استفاده از طرح تیمچه فقط امکان 
خرید از فروشگاه تیمچه وجود دارد و در این طرح تا 600 هزار 
تومان سود کمتر از کاربر دریافت می شود. سقف اعتبار در 

هر دو طرح 20 میلیون تومان با بازپرداخت ۱2ماهه است.
ضمانــت مــورد پذیــرش لنــدو، ســفته الکترونیک اســت و 
یکی از مــدارک مورد نیــاز برای اســتفاده مــردان، ارائه کارت 
پایان خدمت یا هرگونه معافیت از خدمت سربازی است. 
لنــدو دارای نرخ ســود 23 درصــد و نــرخ مؤثــر 5۷/۱ درصد 
برای لندوکارت اســت. نرخ مؤثر طرح تیمچه کمتر و حدود 
4۹/۱ درصد محاســبه می شــود. لنــدو مبلغــی را به عنوان 
پیش پرداخــت از کاربران دریافــت می کند که ایــن مبلغ در 

خصوص لندوکارت بیشتر از تیمچه است.

والتا
 ســقف اعتبار پرداختی والتا برحسب 
لیزینگ هــای مختلــف 20، 40، 50 و 60 
میلیــون تومــان اســت. حداکثــر مدت 
بازپرداخــت تســهیات نیــز بر اســاس 
لیزینگ هــای مختلــف متفــاوت اســت، امــا ســقف مــدت 
بازپرداخت 24 ماه است. نرخ سود والتا 2۱ درصد و نرخ مؤثر 
خدمات آن برای طــرح 60 میلیون تومانــی و بازپرداخت 24 
ماهه حــدود 46 درصــد اســت. دریافت تســهیات از والتا 
نیازمند واریز مبلغی به عنوان پیش پرداخت و تنها ضمانت 

مورد قبول نیز چک است.

اعتبارینو
 دریافت اعتبــار از اعتبارینو صرفاً برای 
ســپرده گذاران بانــک اقتصــاد نویــن، 
دارنــدگان واحدهــای ســرمایه گذاری 
تأمیــن ســرمایه نویــن مقــدور اســت. 
ســقف تســهیات اعتبارینــو 500 میلیــون تومــان اســت و 

بازپرداخت اعتبــار مورد اســتفاده با نرخ تســهیات بانک 
محاسبه می شود. ســقف بازپرداخت در اعتبارینو 36 ماه 

است.

اسنپپی
 سرویس BNPL اسنپ )اسنپ پی( به 
دو طریق ماهیانه و اقســاطی به کاربران 
اعتباردهی می کند. اعتبار ماهیانه برای 
اســتفاده های روزمره از اسنپ و اعتبار 
اقساطی برای خرید از فروشگاه های اسنپ است که هر کدام 
به ترتیب دارای سقف اعتبار ۱0 و ۱5 میلیون تومان هستند 
کــه بســته بــه اعتبارســنجی افــراد بــه آنهــا اعطا می شــود. 
بازپرداخت اعتبار اقساطی اســنپ در چهار قسط ماهانه 
صورت می گیرد و قســط اول باید در لحظــه خرید پرداخت 
شــود. جریمه دیرکرد اســنپ نیــز ماهانه پنــج درصد مبلغ 

بدهی محاسبه می شود.

تالی
 ســقف اعتبــار دریافتــی از تالــی 200 
میلیــون تومان اســت که در پنج قســط 
جداگانه بازپرداخت می شود. افراد پس 
از اعتبارســنجی بســته به میــزان رتبه 
اعتبــاری از 250 هزار تومــان اعتبار دریافــت می کنند که در 
صــورت بازپرداخــت به موقــع هرمــاه بــه ایــن مبلــغ اضافه 
می شود. استفاده از خدمات تارا کارمزد و بهره ندارد و دقیقاً 

مبلغ اعتبار دریافتی بازپرداخت می شود.

ویپاد
 ویپــاد در طرحــی بــا عنــوان حســاب 
پشــتوانه در حــال حاضــر تا ســقف ۱5 
میلیون تومــان به کاربــران اعتبــار اعطا 
می کند. در صورت دریافت اعتبار یک 
میلیــون تومانــی بــرای خریــد، 50 درصــد از مبلــغ خریــد از 
حســاب کاربر و 50 درصد مابقی از حســاب اعتباری کســر 
می شــود؛ بنابرایــن کاربرانــی که یک میلیــون تومــان اعتبار 
دریافت کرده اند حتمــاً باید برای خرید یــک کالا 50 درصد 
قیمت آن کالا را نقدی پرداخت کنند. این شرط برای اعتبار 
2 تا ۱5 میلیون تومانی برقرار نیست و کاربران می توانند همه 
هزینــه کالای مد نظر را با توجه به ســقف اعتبــار به صورت 
اعتباری پرداخــت کنند. نرخ ســود اعتبار ویپــاد 23 درصد 
ســالیانه از مبلــغ باقی مانــده بدهــی اســت. دریافت کننده 
تســهیات، از زمــان پایــان فرصــت مصــرف، 20 روز مهلت 
خواهد داشــت )تــا روز 3۱ام از زمان دریافت تســهیات( تا 
تسویه حســاب بدهی را به صورت »یکجا« انجام دهد یا با 
انتخاب گزینه »بازپرداخت مرحله ای« امکان بازپرداخت را 
برای تســهیات یک تا ۱0 میلیون تومانی، طی دو الی چهار 
ماه و برای تسهیات ۱5 میلیون تومانی، طی دو الی شش ماه 

برای خود فراهم کند.

بانکینو
 بانکینو در طرح وامینو بسته به امتیاز 
کاربــران از ۱00 هزار تــا ۱0 میلیون تومان 
اعتبار ارائه می دهد. بازپرداخت وامینو 
30روزه است و کاربر باید 30 روز پس از 
دریافت وام به صورت یکجا همه مبلغ را بازپرداخت کند و در 
صورت نیاز می تواند مجدداً اعتبار را دریافت کند. در صورت 
عدم بازپرداخت بــه ازای هر روز دیرکرد مبلغ شــش درصد 
سالیانه و به صورت روزشمار به عنوان جریمه دیرکرد در نظر 
گرفته شده اســت. ســود ســالیانه بانکینو دو درصد است. 
ویپاد و بانکینــو نئوبانک های بانــک پاســارگاد و خاورمیانه 
هستند که به ارائه خدمات لندتک نیز می پردازند. بنابراین 
استفاده از خدمات لندتکی این دو نئوبانک نیازمند افتتاح 
حساب و کسب امتیاز مناسب برای دریافت سقف اعتبار 

است.

نیوزفولدر
بررسی جذاب ترین 

محتواهای تولیدشده 
در رسانه های مکتوب و 

دیجیتال راه کار

هر هفته 
دوشنبه ها

با 
طهورا آدینه وند

خبرنگار راه پرداخت
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 اکوسیستموکامیونیتیرمزارزهانسبت
بــهســالهایگذشــتهتغییراتــیداشــتهاســت.
اکوسیستمقبلاًمعطوفبهافرادیبودکهمیتوان
آنهارامشــتاقانرمزارزنامید.امااکنــونازافرادبه
ســمتکســبوکارهارفتهاســت.درحــالحاضر
کســانیرابهعنواناکوسیستممیشناسیمکهدر
اینســالهاباوجودتمــاممشــکلاتوگرفتاریها
کســبوکارهاییرارشــددادندوجلوبردند.شــما
تغییراتاکوسیســتمرمــزارزایرانرانســبتبهدو
سالپیشچگونهمیبینید؟ایناکوسیستمدرچه
نقاطیپیشــرفتداشــتهوازچهجوانبــیبهبلوغ

رسیدهاست؟
اگر بخواهیــم اکوسیســتم را بــه دو بخش تقســیم کنیم، 
بخــش اول فعــالان و مشــتاقان ایــن حــوزه هســتند کــه 
فعالیت هایــی را در راســتای اشــاعه ادبیــات ایــن فنــاوری 
انجــام می دهنــد. ایــن بخــش از بعــد از شــهریور ۱40۱ و 
اتفاقاتــی که بــرای اینترنــت افتاد، تضعیف شــده اســت. 
تعداد چهره هــای آن کمتر شــده و بســیاری از آنها به فکر 
مهاجرت هستند. بخش دیگر هم کسب وکارها هستند 
که نسبت به دو ســال گذشــته تحولات زیادی داشته اند. 
از دو ســال پیش کســب وکارهای جدیدی شکل گرفته اند 
و کســب وکارهای قبلــی هــم جایــگاه خودشــان را تثبیــت 
کرده اند. بعضی از آنها هم به دلیل تحولات، بازار کارشــان 
را عوض کرده اند، اما تعداد کسب وکارها رشد کرده است. 
اما رشــد در اکوسیســتم رمزارزی متوازن نیست. فقط در 
حوزه صرافی ها شاهد رشد تعداد کسب وکارها بودیم، ولی 
در ســایر بخش هــا و حوزه هایی کــه در باکچیــن و فناوری 

رمزارزها معنا پیدا می کند، شــاهد رخوت و رکود هستیم. 
حتی مجموعه هایی کــه در بحث هایی فراتــر از صرافی ها 
ورود پیدا کرده بودند، مانند مجموعه ققنوس بر اثر فشارها 
تقریباً متوقف شــده اند. البته این قسمت بد ماجراست، 
چون کســب وکارها از نظر تعداد رشــد کرده اند، اما از نظر 
تنــوع خیــر. در حوزه هایــی کــه ســایر دنیــا دارد روی آنهــا 
سرمایه گذاری می کند هم ما رشد و تحولی نداشتیم. انگار 

که ما یک جزیره جداافتاده از دنیا هستیم که 
فقط روی یک بخش تمرکز کرده ایم. 

 برخــیعلــلعــدمتقــارنو
اکوسیســتم، توســعه در تــوازن
بحــث مثــل بیرونــی متغیرهــای
رگولاتــوری،ریســکســرمایهگذارییا
مهاجرتنیروهایانسانیهستند،اما
وقتــیراجــعبــهتنــوعدرراهانــدازی
کســبوکارصحبــتمیکنیم،شــاید
بتوانیــمدلایــلدیگــریراهــمدرنظــر

بگیریم.درایراندرابتداســازمانهاینهادیبرای
ورودبهحوزهرمزارزهااشتیاقداشتند،اماناگهانبه
شــکلعجیبیاینتلاشهاراکدشد.چهتحلیلی
راجعبهاینموضوعمیتوانیدداشتهباشید؟من
احساسمیکنمدلیلاینمسئلهمحیطینیست.
شایدسازمانهاینهادیبادرکورویکرداشتباهی
وارداینحــوزهشــدهبودندوبعــدبهموانــعذهنی
خوردندومتوجهشــدندکهاینفضــاآنچیزیکه

فکرمیکردند،نیست.تحلیلشماچیست؟

به نظرم این مــوارد هم می تواند بخشــی از دلایل باشــند؛ 
همان طــور کــه هم اکنــون شــاهد یــک هایــپ عجیــب در 
مورد هوش مصنوعی هستیم و بســیاری از کسب وکارها 
بی محابــا وارد ایــن فضا می شــوند، زیــرا فکــر می کنند اگر 
الان ســرمایه گذاری نکنند، فرصت های زیادی را از دست 

می دهند. 
همین اتفــاق بــرای باکچیــن هم افتــاده بــود. بســیاری از 
کســب وکارها و ســرمایه گذاری ها در این حوزه 
شــکل گرفــت، ولی به مــرور وقتــی بــه واقعیت 
عریــان مســائل آگاه شــدند، فهمیدنــد ایــن 
مســیر ممکن اســت مســیر اشــتباهی باشد. 
البتــه ســرمایه گذاری در حــوزه نــوآوری همین 
اســت. بــرای مثــال فیس بــوک روی متــاورس 
سرمایه گذاری کرد و حتی اسم شرکت را هم به 
متا تغییر داد، اما به در بســته خورد. البته این 
مسئله به معنی پایان متاورس نیست و شاید 
الان وقت مناسبی برای آن نباشد. بالاخره یک 
کسب وکار برای اینکه به حیات خود ادامه دهد، 
باید بتواند جریان درآمدی مثبت ایجاد کند. سرمایه گذاران 
بعــد از یک بــازه زمانــی توقع رشــد ســهام و دیــدن نتیجه 
ســرمایه گذاری خود را دارند. بازار و تحولات آن، شرکت ها 
را مجبــور می کند که از اســتراتژی قبلی خود بــه یک حوزه 
جدید تغییر مسیر دهند، اما سرمایه گذاری های پیشین 

هدر نرفته است.

 فکرمیکنیدصرافیهاکهازنمونههای
موفقکسبوکارهادرحوزهکریپتوهستند،چقدر

اکوسیستمرمزارزهاطیسالهایاخیرفرازوفرودهایبسیاریراتجربهکردهاست؛فرازوفرودهاییکهتنهامختصایراننبودهوایناکوسیستمنوپارادچارچالشهایمتعددکردهاست.
اماوقتیبهایرانمیرسیم،اوضاعپیچیدهترهممیشود.درکشورماحتینهادناظرکسبوکارهاییکهدراینحوزهفعالیتمیکنند،مشخصنشده،بااینحالبهوضوحمیتوانرشدرا
دروجوهمختلفایناکوسیستمشاهدبود.هرچندامیرحسینراد،مدیرعاملصرافیارزدیجیتالنوبیتکسمعتقداستاینرشدمتقارنومتوازننبودهوفقطدرحوزهصرافیهاشاهد

رشدتعدادکسبوکارهابودهایم.آنچهدرپیمیآید،گفتوگوباراددربارهاکوسیستمرمزارزواتفاقاتوچشماندازپیشرویآناست.

نقش کریپتو در صنعت 
مالی و سرمایه گذاری 

سرمایه گذاران 
آمادگی ندارند

مجموعه ســیتکس در روز سوم خرداد، 
میزبــان برگــزاری بــا حضــور فعــالان 
حوزه رمــزارز و عاقمنــدان این صنعت 
بــود. در حاشــیه همایــش »در آســتانه 
هاوینــگ چهــارم«، پنلــی تحــت عنوان 
»نقــش کریپتــو در صنعــت مالــی و 
ســرمایه گذاری« با حضــور فعــالان این 

حوزه برگزار شد.
احــد ســعیدی، معــاون ســرمایه گذاری 
مرکز نــوآوری بانــک ملــی )فینــوداد( در 
خصــوص چالش هــای ســرمایه گذاران 
بــرای ورود بــه حــوزه باکچیــن و تزریــق 
ســرمایه بــه کســب وکارهای رمــزارزی 
گفــت: »ســرمایه گذار بــدون اینکــه از 
قســمت های خــوب کســب وکارهای 
رمزارزی آگاه باشد، با قسمت های زشت 
و بــد آن چالــش دارد«. او ضمــن بیــان 
اینکه چهار دلیل عمده برای عدم تمایل 
ســرمایه گذاران بــرای تزریق ســرمایه به 
این حوزه وجود دارد، ادامه داد: »شفاف 
نبودن رگولاتوری و نبود قانون مشخص، 
یکــی از ریســک های ســرمایه گذاران 
برای تزریق ســرمایه است؛ سرمایه گذار 
مجاب نمی شــود که ســرمایه خــود را به 
حــوزه ای وارد کنــد کــه از ادامــه فعالیت 

قانونی آن، اطمینانی ندارد.«
بــه گفتــه ســعیدی، عــدم شــفافیت در 
کســب وکارهای ارز دیجیتــال، یکــی 
دیگر از مشــکات ورود ســرمایه گذاران 
و ناشــی از ماهیــت باکچیــن اســت. او 
ادامــه داد: »اگزیت پلــن، اساســی ترین 
چالــش ســرمایه گذاران ایرانــی بــرای 
تأمیــن مالــی کســب وکارهای رمــزارزی 
اســت؛ ســرمایه گذار همیشــه به دنبال 
خروج از کسب وکار اســت اما نوسانات 
بازار ارز و رمــزارز، برنامه هــای او را دچار 
چالــش می کنــد.« ســعیدی به عنــوان 
آخریــن دلیــل عنــوان کــرد: »ریســک 
شــهرت در فضــای کریپتــو، تقلب هــا و 
کاهبرداری هــای بــزرگ حــوزه رمزارزها 
باعــث تــرس ســرمایه گذار و مقاومت او 

برای ورود به این حوزه ها می شود.«
غالــب  نــگاه  ســعیدی،  گفتــه  بــه 
ســرمایه گذاران ســنتی ایــران، بررســی 
تیم، فناوری و مدل کسب وکار است؛ اما 
سرمایه گذاران با این رویکرد سنتی و عدم 
احاطه به حوزه رمزارزها، هنوز صاحیت 
و آمادگــی ورود به آن و تزریق ســرمایه به 

کسب وکارهای رمزارزی را ندارند.

REPORTگزارش

رمزارز
CRYPTOCURRENCY

اکوسیستم 
نامتقارن

گفت و گو با
امیرحسین راد

مدیرعامل نوبیتکس 
درباره تغییراتی که 

اکوسیستم رمزارز 
طی سال های اخیر از 
ابعاد مختلف تجربه 

کرده است

رضا جمیلی 

@rezajamili
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رمزارز
CRYPTOCURRENCY

میتوانندمنشأوتکیهگاهتنوعکسبوکاریشوند؟
پیشبینیمیکردیــمکهبعــدازیکی،دوســالکه
بازیگرانحوزهتبادلمشخصشوند،بعضیازآنها
واردحوزهسرمایهگذاریخواهندشدوبرخیتنوع
کسبوکاریایجادمیکنند.شمانقشصرافیهارا
چگونهمیبینید؟ایناحتمالوجودداردکهکسانی
کهاولینکسبوکارهایموفقراتأسیسکردهاند،

بتوانندمسیرتنوعکسبوکاریراایجادکنند؟
بــه نظــرم ایــن مســیر محتمــل اســت. کمااینکه خــود ما 
هــم ســرمایه گذاری را جدی تــر گرفته ایــم و تمایــل داریــم 
روی محصــولات متنوع تــری در ایــن حوزه ســرمایه گذاری 
کنیــم. فکــر می کنــم بــرای ســایر مجموعه هــا هــم ایــن 
مســئله به اولویت تبدیل شده و طبیعی اســت که به فکر 
ســرمایه گذاری روی ســایر محصولات زنجیره ارزش شــان 

باشند. 
ولی مشکل اصلی در کشور ما که سرمایه گذاری وی سی ها 
و کاً حوزه سرمایه گذاری را با اختال مواجه کرده، نوسانات 
اقتصادی اســت. به عاوه به دلیل عــدم امکان پیش بینی 

دقیــق از آینــده، اصــولاً ورود 
صرافــی یــا هــر ســرمایه گذار 
دیگــری بــه حوزه هــای دیگــر بــا 
چالش و اما و اگر مواجه است. 
به همیــن خاطــر مســئله فراتر 
از صرافی هاســت. ایــن عــدم 
قطعیت هــا، ســرمایه گذار را 
بــا  تصمیم گیری هایــش  در 
شــک مواجــه می کنــد. مــورد 
بعــدی خــود فضــای اقتصــاد 
دیجیتــال و منابع انســانی این 
فضاســت. بــرای ایجــاد تحول، 
بــه تیم هــای خــوب نیاز اســت؛ 

تیم هایی که نگاه کان داشــته باشــند و محصولات جدی 
خلق کننــد. به دلیل ســیل مهاجرتی که از ســال گذشــته 
شروع شده، مســئله منابع انســانی هم با اختال مواجه 
شده است. ســرمایه گذاران سعی می کنند پول شــان را در 
جایی ســرمایه گذاری کننــد کــه خطرپذیری کمتــری دارد 
و شــرایطش بــرای کار کــردن مســاعدتر اســت.  مــا تاش 
نصفه و نیمه ای برای ســرمایه گذاری داشتیم، اما تیمی که 
ارزش سرمایه گذاری مبالغ بالا را داشــته باشد، کم است. 
اگر هم تیم خوبی وجود داشته باشد، عمدتاً برنامه خروج 
از کشــور دارد. راه حل این مســئله شــکل گیری اســتارتاپ 
استودیو است. سرمایه گذار باید وقت بگذارد، تیم بسازد و 
بداند از این تیم چه می خواهد. این شاید مسیری باشد که 

در شرایط فعلی کشور بهتر جواب دهد. 

 فکرمیکنیدچرخهاکوسیســتمرمزارز
چقدرتارسیدنبهایننقطهتکاملفاصلهدارد؟

اتفــاق مثبتــی کــه در دو ســال گذشــته افتــاد، این بــود که 
انجمن هــای صنفی فعال تــر شــدند و انجمن هایی هم که 
شاید رمزارزی ها به ســختی به آنها وارد می شــدند، الان با 
اشتیاق بیشتری رمزارزی ها را می پذیرند. در کل رمزارزی ها 
بــا پذیرش بیشــتری از ســمت صنف هــا روبه رو هســتند. 
طبیعتاً این انجمن ها مسیری برای دنبال کردن خواسته های 
صنفی اکوسیستم و کسب وکارها هستند، ولی هنوز صنف 
خاص رمزارز شکل نگرفته و رمزارزی ها به عنوان بخشی از 
اکوسیستم فین تک خواسته های خود را دنبال می کنند. 
این مسئله شاید یکی از تحولاتی باشــد که انتظار می رود 

در آینده اتفاق بیفتد. 
رمزارزی ها با توجــه به نوع خــاص مسائل شــان، باید یک 
صنف مستقل تر داشته باشــند و این هم منوط به صدور 
مجوزهــای لازم از ســمت رگولاتور اســت. پس یکــی دیگر 
از تحولاتــی که می توانــد اتفــاق بیفتد، ایجــاد یک صنف 
مســتقل تر اســت. از این طریق اکوسیســتم رمزارز قدرت 

چانه زنی بیشتری خواهد داشت. 

تحــول بعــدی وابســته بــه رگولاتــور اســت و نوعــی 
رسمیت بخشیدن به کسب وکارهای بزرگی است که در این 
حوزه شکل گرفته اند. این رســمیت از طریق شفاف شدن 
چهارچوب قانون گــذاری اتفــاق می افتد. از ابتــدای دولت 
رئیسی و همین طور قبل از آن تاش هایی در این خصوص 
صــورت گرفته، امــا هنــوز ســند درست وحســابی در مورد 
رمزارزها نداریــم و امیدواریم این موضوع ظرف یک ســال 
آینده اتفاق بیفتد. این اتفاق به سرمایه گذاری در این حوزه 
کمک می کند، زیرا ریســک های ســرمایه گذاری روشــن تر 
می شــود و کســی که می خواهــد بــه این حــوزه وارد شــود، 
می داند موضع رگولاتور تا چند سال آینده چه خواهد بود. 

 حــوزهتبــادلهنــوزبــاچــهتهدیدهایی
روبهرواستواینتهدیدهابرایکلیتاکوسیستم

چقدرجدیهستند؟
 اگر رگولاتور را صرفاً بانک مرکزی بدانیم، رویکردی که از یک 
سال گذشته در پیش گرفته، از جنس محدودیت و کنترل 
بوده است؛ محدودیت هایی مثل تعیین سقف واریز روی 
پلتفرم هــا. ایــن تنظیم گری هــا 
شــاید از منظــر رگولاتور پاســخ 
مناسبی به دغدغه های خودش 
باشــد، امــا از منظــر بخــش 
کســب وکارها  و  خصوصــی 
باعــث شــده بخشــی از درآمــد 
آنها از بین برود و کار کردن کاربر 
را با پلتفرم های داخلی سخت تر 
کند؛ بنابراین محدودیت هایی 
که رگولاتور ایجاد کرده و امکان 
تغییــر دادن شــان هــم وجــود 
نــدارد، یکــی از دغدغه هــای 
اصلــی کســب وکارها هســتند 
که در ســال های آینــده می توانند وضعیت بدتری داشــته 
باشــند. مورد دومی که به نظــرم کلیت فضای ایــن حوزه را 
تهدید می کنــد، بحث قوانیــن مالیاتی کارشناسی نشــده 
است. به طور مثال قانونی در مجلس تحت عنوان مالیات 
بر عایدی ســرمایه تصویب شــده که شــاید در بســیاری از 
کشورهای دنیا هم وجود داشته باشد، اما می تواند تهدیدی 
برای کلیت اکوسیستم و حاکمیت باشد. از یک طرف باعث 
از دست  رفتن کل درآمد مالیاتی کشور می شود، زیرا کاربران 
خیلی راحت می توانند پلتفرم های داخلی را ترک کنند و به 
سمت پلتفرم های خارجی بروند که دیگر مالیاتی هم قابل 
دریافت نخواهد بود. از طرف دیگر برای کل اکوسیستم هم 
تهدید ایجاد می کند و ممکن است باعث تعطیلی بخش 
عمــده ای از کســب وکارها شــود. امیدواریــم در تصویــب 
قوانین این چنینی از نظرات کارشناسی بخش خصوصی 

استفاده شود. 

 همانطورکهخودتاناشارهکردید،نگاه
رگولاتورینسبتبهصنفرمزارزها،کمترازگذشته
تهدیدآمیــزاســت.دوســالپیــشنــگاهرگولاتــور
دستوریبود،امااکنونبهایننتیجهرسیدهاندکه

درموردبرخیموضوعاتبایدگفتوگوکنند.
در ســال گذشــته به جز مصوبات ماینینگ تحــول خاص 
دیگری در قوانین نداشــتیم. قانون تأثیرگــذار دیگر، قانون 
بانکداری اســت که بــه تصویب مجلس رســیده، اما هنوز 
از شــورای نگهبان عبــور نکرده اســت. در این قانــون بانک 
مرکزی به عنوان متولی حوزه رمزپول و رمزارز معرفی شده 
است. بحثی که در حال حاضر وجود دارد، در مورد تعریف 
مفاهیــم اســت. ایــن قانــون می توانــد تأثیــری جــدی روی 
رگولاتوری رمزارزها داشته باشد. از منظر بخش خصوصی 
واگذار کردن مسئولیت کل این حوزه به بانک مرکزی اشتباه 
است. در بعضی از حوزه ها بانک مرکزی می تواند رگولاتور 

خوبی باشد؛ برای مثال در حوزه رمزپول. 
ادامهدرصفحه31
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 قانونی در مجلس 
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محمدجواد اسدپور، مدیرعامل نیک پرداخت می گوید 
هدف ما از تغییر، بهبود تجربه کاربران است

 آخرین خبرها
از نیک پرداخت

I N T E R V I E W

پنل »رگولاتوری؛ رؤیا یا هدف؟« برگزار شد

مشکلات تناقض گویی حاکمیت

REPORTگزارش

مجموعه سیتکس در روز سوم خرداد، میزبان 
برگزاری همایش »در آستانه هاوینگ چهارم« 
با حضــور فعــالان حــوزه رمــزارز و عاقه مندان 
بــه ایــن صنعــت بــود. پنــل »رگولاتــوری؛ رؤیــا 
یــا هــدف؟« بخشــی از ایــن رویــداد بــود کــه با 
هدف بررســی چالش های رگولاتــوری، موانع و 
فرصت ها در فضای باکچین و پیشــرفت های 

این حوزه برگزار شد.
سید جواد فراهانی )وکیل و کارشناس حقوقی 
حوزه رمزارز و باکچین(، ســید جواد حسینی 
)عضو هیئت مدیره سیتکس(، عباس آشتیانی 
)مدیرعامــل انجمــن باکچیــن ایــران( و رضــا 
قربانی )مؤســس کارخانه نوآوری رسانه راه کار 
و عضــو هیئت مدیــره ســازمان نظــام صنفــی 
رایانه  ای اســتان تهــران( از ســخنرانان این پنل 
بودند و رضا جمیلی )سردبیر رسانه های چاپی 
کارخانه نوآوری رسانه راه کار( مدیریت این پنل 

را به عهده داشت.
به گفتــه رضا جمیلــی، فضــای رمزارزهــا هنوز 
در جهان به طور کامل رگوله نشــده و ایران هم 
از ایــن قاعــده مســتثنی نیســت؛ بــا ایــن حال 
جمیلــی تأکید کــرد کشــورهای مترقــی در این 
حــوزه، فعــاً اســاس اقدامات خــود را بــر اصل 
حفــظ حقــوق کاربــران بنــا نهاده انــد. جمیلی 
اضافه کرد تکثــر نهادهایــی که مدعــی متولی 
بــودن رگولاتــوری هســتند، باعــث ســردرگمی 
کســب وکارهای رمــزارزی و چالش های متعدد 

در این فضا شده است.
در همین راســتا، ســید جواد فراهانی با اشــازه 
به تأکید کســب وکارها بر رگوله پذیر نبودن این 
حوزه گفت: »این ادبیات باعث واکنش دفاعی 
نهادهای حقوقی و حاکمیت می شود و آنها را 
به سمت ممنوعیت یا انکار این صنعت سوق 

می دهد.«
به گفتــه فراهانی، کســب وکارها و فعــالان این 
حوزه باید ضرورت رگولاتوری را بپذیرند و قبول 

کننــد رگولاتــور کنــد اســت و در ایــن مســیر با 
استفاده از ابزارهای فناورانه به رگولاتور کمک 

کنند تا به این حوزه ورود کند.
سید جواد حســینی ضمن اشــاره به اقدامات 
کســب وکارهای رمــزارزی، خاطرنشــان کــرد: 
»فعالان رمزارزی به طور داوطلبانه، قانون پذیر 
و به دنبال اخذ مجوز هستند، اما نهادی برای 
اعطای مجوز وجود ندارد.« به گفته حسینی، 
تشــکیل یــک نهــاد واحــد بــرای رگولاتــوری، 
موجب تعامل دولت و کسب وکارها و در نتیجه 

موجب توسعه فضای باکچین خواهد شد.
عباس آشتیانی در این پنل با تأکید بر رویکرد 
کشورهای پیشرو و تکثر تشکل های خصوصی 
در بحــث خودتنظیم گــری گفــت: »وجــود 
نهادهای صنفی مختلف در رگولاتوری، موجب 
رقابــت در ارائــه خدمــات بــه کســب وکارهای 
رمــزارزی می شــود«. او ادامــه داد: »ایــن حوزه 
به عنوان بخشی از اقتصاد دیجیتال، چابک تر 
از آن اســت کــه در نظــام مجوزدهــی ســنتی 
بگنجد و اتفاقاً باید این رویکــرد مجوزمحوری 

را تغییر داد.«
رضا قربانی با اشاره به تغییر نگاه از رگولاتوری 
متمرکــز بــه خودرگولاتــوری بخــش خصوصی 
مطرح کــرد: »دغدغــه حاکمیــت در خصوص 
ارزهــای دیجیتــال روشــن اســت؛ پول شــویی، 
حفظ ســرمایه کاربران، خلــق نقدینگی در این 
حــوزه و عــدم امــکان نظــارت بــر آن، دغدغــه و 
چالش رگولاتور اســت«. او ادامــه داد: »اینکه 
بگوییم رگولاتور در انفعال کامل به سر می برد، 
صحیح نیست؛ اتفاقاً فعالیت کسب وکارهای 
رمــزارزی نشــان می دهــد رگولاتــوری حتــی در 

مقیاسی کوچک، انجام شده است.« 
به گفته او، بانک مرکزی تنها نهادی اســت که 
توانایی و امــکان رگوله کردن این حــوزه را دارد، 
ولی در حــال حاضر هنوز تمایلی بــرای ورود به 
حیطه ارزهای دیجیتال و تنظیم گری آن ندارد.

نیاز به خودتنظیم گری از نگاه 
محمدجواد اسدپور، مدیرعامل 

نیک پرداخت

سرعت فناوری و 
کندی قانون در ایران

فنــاوری همــواره و در همــه جــای دنیــا جلوتــر از قوانیــن 
کشورهاســت، اما در کشــور مــا ایــن اختاف بســیار زیاد 
اســت. فناوری با ســرعت به پیش مــی رود و خــود را میان 
مردم محبوب می کنــد، امــا از آن طرف ســرعت قوانین ما 
در این حــوزه کند اســت. تجربه نشــان داده کــه نمی توان 
جلوی فنــاوری را گرفــت و مــردم در نهایت از آن اســتفاده 
خواهند کرد. اگر قانون گذار یا رگولاتور دیر بجنبد یا بخواهد 
بی تفاوت بگــذرد یــا نگاه ســلبی داشــته باشــد، می تواند 

خسارات سنگینی را به منافع ملی وارد کند.
چالش هایی که کســب و کارهایی مانند نیــک پرداخت با 
آن مواجه هستند، بیشتر در زمینه شاپرک و درگاه است. 
عمده کسب و کارها برای اعتمادسازی خیلی با این چالش 
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کسبوکار
B U S I N E S S

شــرکت نیک پرداخــت فعالیــت خــود را با هــدف رفــع نیاز 
کاربرانــی کــه بــه هــر دلیلــی در پرداخت  هــا و دریافت هــای 
بین المللی با مشکل مواجه هستند، آغاز کرد. این مجموعه 
اخیراً اقدام به ایجاد تغییراتی در پلتفرم خود کرده تا بتواند 

تجربه کاربری بهتری را در اختیار مشتریان قرار دهد.
محمدجــواد اســدپور، مدیرعامل مجموعــه نیک پرداخت 
می گویــد: »مــا همیشــه ســعی کردیــم به طــور کلــی حامی 
کســب و کارها و فریلنســرها در پرداخت هــا و دریافت هــای 
بین المللی باشــیم. در این ســال ها تاش کردیم با داشــتن 
زیرســاخت هایی قوی خدماتــی را کــه ارائه می دهیــم، ارتقا 
ببخشیم و همچنین این خدمات را با کیفیت و امنیت بالاتر 
ارائه دهیــم. تغییراتی هم کــه اخیــراً در پلتفرم خــود ایجاد 

کرده ایــم، در همیــن راســتا بوده 
است.«

او ادامــه می دهــد: »بســیاری 
آناینــی  کســب وکارهای  از 
کــه نیــاز بــه پرداخت هــای ارزی 
دارنــد، از جملــه دریافت مجوز، 
تمدیــد ســرورها و... از خدمات 
ســایت مــا اســتفاده می کننــد. 
همچنین برای مثــال بازرگانانی 
یــا  خــرد  پرداخت هــای  کــه 
تخصصی شان را هیچ صرافی ای 
پشتیبانی نمی کند، این بخش 
از نیاز خــود را از طریق مجموعه 

مــا برطــرف می کننــد. ایــن افــراد خیلــی راحــت می تواننــد 
سرویس های ما را به صورت اتوماتیک دریافت کنند.«

رشدمنابعانسانی
اســدپور دربــاره تیــم نیک پرداخــت می افزایــد: »برنــد 
نیک پرداخت از سال ۱3۹۷ شروع به کار کرده، ولی ما پیش 
از آن هــم در ایــن حــوزه فعالیــت می کردیــم و یــک تجربه و 
تخصص ۱5ساله پشت این برند اســت. در زمان راه اندازی 
این کسب و کار زیر ۱0 نفر نیروی کار داشتیم، اما امروز حدود 

200 همکار داریم که در این حوزه مشغول به کار هستند.«
به گفته او عمده کاربرانی که بــا نیک پرداخت کار می کنند، 
کسب وکارهای آناین هســتند. در مرحله دوم فریلنسرها 
و بازرگانان مشــتریان اصلی این برند را تشکیل می دهند و 
سایر کاربران هم شامل عامه مردمی هســتند که در زمینه 
پرداخت های بین المللی نیازهایی دارند و این نیازها توسط 

نیک پرداخت برطرف می شود.

تغییــراتدرراســتایتجربــهکاربــری
لذتبخش

مدیرعامل شرکت نیک پرداخت تأکید می کند: »مجموعه ما 
سعی دارد همیشه رو به جلو حرکت کند و تا جایی که امکان 

دارد نیازهای کاربران را به بهترین شکل پوشش دهد.«

او درباره تغییراتی کــه اخیراً این مجموعــه در خدمات خود 
ایجاد کرده، توضیــح می دهد: »پلتفرمی که تــا پیش از این 
از آن برای خدمات دهی به کاربران خود استفاده می کردیم، 
قدیمی شده و توسعه آن با دشــواری همراه بود. از سویی ما 
برای آنکه کاربران مــان تجربه لذت بخشــی از کار کردن با ما 
داشــته باشــند، مجبور به انجام تغییرات و توســعه پلتفرم 
بودیــم. بــه همیــن دلیــل در نهایــت تصمیم بــه راه انــدازی 
پلتفرم جدید گرفتیم تــا در آن بتوانیــم از فناوری های به روز 
دنیا استفاده کنیم و به لحاظ امنیتی و تحلیل دیتا با هوش 
مصنوعی و... بتوانیم تجربه کاربری بهتری را به مشــتریان 
ارائه بدهیــم. برخــی از ایــن تغییــرات مــورد نیاز در ســایت 
قبلی با صرف زمان و تاش بیشــتری توسط تیم فنی انجام 
می شــد، امــا در پلتفــرم جدیــد 
تغییرات مورد نیاز توســط خود 
ادمین هــا قابــل اعمــال اســت و 
ســرعت و کیفیــت کار افزایــش 

یافته است.«
اســدپور خاطرنشــان می کنــد: 
»همچنین یکسری محصولات 
جدید به مجموعــه خود اضافه 
کرده ایــم. در پلتفــرم جدیــد 
بســیاری از ســرویس هایی کــه 
پیــش از ایــن به صورت دســتی 
انجام می شــد، اکنون به صورت 
خــودکار انجــام می شــود. البته 
برخی محصــولات جدیــد در ایــن پلتفــرم هنوز بــه مرحله 
بهره برداری نرسیده است. با توجه به اینکه سایت را اخیراً 
راه اندازی کرده ایم، به مرور تمام این گزینه ها جهت استفاده 

در دسترس کاربران قرار خواهد گرفت.«

ارائــهخدمــاتجدیــددرحــوزهارزهــای
دیجیتال

او بــا اشــاره بــه اینکــه نیک پرداخــت در تنــوع محصولاتی 
ماننــد ارز دیجیتــال نیــز اتفاق هــای جدیــدی را رقــم زده و 
کوین های بیشــتری را در OTC ســایت پشــتیبانی خواهد 
کرد، اعــام می کنــد: »می توانم بگویــم بــه زودی دیگر هیچ 
کوین معتبری نیســت که در صرافی های بــزرگ دنیا وجود 
داشــته باشــد و مــا در نیک پرداخــت نتوانیــم آن را ارائــه 
دهیم. این موضــوع در هفته های آینده در اختیــار کاربران 
قرار خواهــد گرفــت و کاربــران می تواننــد این کوین هــا را در 
نیک پرداخت خریدوفروش کنند. یکســری سرویس های 
ارزهــای الکترونیــک دیگــر نیــز اضافــه شــده کــه کاربــران 
می توانند از آن در برخی سایت هایی که این سرویس را ارائه 
می دهند، اســتفاده کنند. در این سیســتم تسویه حساب 
را در کمتــر از 30 دقیقــه انجام  می دهیــم و اگر کاربــر احراز 
هویت کرده باشــد، ایــن رونــد به صــورت اتوماتیــک انجام 

خواهد شد.«

پیشنهاد هفته
بسته متنوعی از 

پیشنهادهای کاربردی از
اپلیکیشن و کتاب تا دوره 

آموزشی و سریال
ویژه مدیران فعال در 

اکوسیستم نوآوری

سه شنبه های 
اول هر ماه

با 
غزل یگانگی

خبرنگار راه پرداخت

مواجه نیســتند که حتماً اینماد روی سایت باشــد. ما در 
این مورد بیشتر بحث دسترسی هایی را داریم که در زمینه 
شــاپرک و درگاه ها وجــود دارد و با اینماد به کســب وکارها 

تعلق می گیرد.

پذیرفتنخودتنظیمگریازسویرگولاتور
بزرگ تریــن چالــش کســب و کارهایی شــبیه مــا در حــوزه 
رگولاتــوری، پذیرفتــن خودتنظیم گــری از ســوی نهادهای 
مربوطه اســت. موضوع رمزارز که در ایران نسبت به چند 
سال قبل خیلی ترند شده، یک موضوع بین رشته ای است 
و هیچ کدام از نهادهایی که ما داریم نمی توانند به تنهایی 
در ایــن زمینه قانون گــذار باشــند. نهادهایــی مانند بانک 

مرکزی، وزارت اقتصاد، مجلــس و... هر کدام نگرانی هایی 
دارند کــه بســیاری از این نگرانی هــا هم بجاســت، اما این 
اختیــار باید بــه خود تشــکل ها و فعــالان ایــن حــوزه داده 
شــود تا نوعی خودتنظیم گری در این حوزه شــکل بگیرد. 
زمانی یکــی از نهادهــای حکومتــی دســتور داد درگاه های 
شــرکت های رمزارزی باید هرچه ســریع تر به دلیل نبودن 
قانون، نداشتن اینماد و... بسته شود. ما کیف های پول  را 
که رصد می کردیم، شاهد بودیم بدون آنکه درگاه ها بسته 
شــده باشــد و فقط تحت تأثیر اخبــار، دارایی های بســیار 
زیادی به صرافی های خارجی انتقال داده شد. این در حالی 
بود که صرافی های خارجی هر آن ممکن بود این دارایی ها را 

به خاطر تحریم مسدود کنند. 

 به زودی دیگر هیچ 
کوین معتبری نیست 

که در صرافی های 
بزرگ دنیا وجود 

داشته باشد و ما در 
نیک پرداخت نتوانیم 

آن را ارائه دهیم
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اتاقاقتصاددیجیتالدوبی،یکیازسهاتاقیکهزیر
نظراتاقهایدوبیفعالیتمیکند،بهعنوانبخشی
ازتلاشهایخودبــرایتقویتاکوسیســتماقتصاد
دیجیتــالدوبــیودســتیابیبــهاهــدافدســتورکار
اقتصــادیدوبی)D33(،گزارشــیرامنتشــرکردهکه
جزئیاتآنبرنامههاییرابرایپیشبردجاهطلبیهای

اقتصاددیجیتالاماراتارائهمیدهد.
ایــنگــزارشتخمیــنمیزنــدکــهاقتصــاددیجیتــال
دوبــیتــاســال2031بــهبیــشاز140میلیــارددلار
خواهدرســید.امروزهارزشبــازاراقتصــاددیجیتال
دوبی38میلیارددلاراســت.اینمطالعهبراهمیت
تلاشهایاتاقاقتصاددیجیتالدوبی،همکاریبین
ذینفعانمختلــفواســتارتاپدیجیتــالبهجهت
تبدیــلدوبیبــهپایتخــتبعــدیاقتصــاددیجیتال
جهانتأکیــددارد.اینگــزارشکهباهمــکاریمجله
EntrepreneurMiddleEastوباعنوان»اقتصاد
دیجیتالدوبیواکوسیستماســتارتاپیپررونقآن«
منتشــرشــده،نقــشاساســیاتــاقرادرحمایــتاز
استراتژیهایاقتصاددیجیتالودستیابیبهاهداف
آنبــرایتثبیــتموقعیــتدوبــیبهعنــوانپایتخت

اقتصاددیجیتالجهانیتوضیحمیدهد.
»عمرســلطانالعلمــاء«،وزیردولتدرامــورمرتبط
باهوشمصنوعــی،اقتصــاددیجیتــالوبرنامههای
دورکاریورئیــساتــاقاقتصــاددیجیتــالدوبــی

میگوید:»دوبرابرشدنســهماقتصاددیجیتالدر
تولیدناخالصداخلیامــاراتاز9.7درصدبهبیش
از20درصــدتاســال2031خواهدرســید.اینرشــد
نشــاندهندهتلاشهــایدوبیبــرایتثبیــتجایگاه
خــودبهعنوانیــکمرکزفنــاوریکلیــدیومقصدی

برایشرکتهایدیجیتالجهاناست.«
اوتأکیدمیکند:»ابتکاراتاماراتمتحدهعربیبرای
ساختناقتصادآینده،بهایجادزیرساختدیجیتال
درســطحجهانیوحمایتازاکوسیستماستارتاپی
کمکمیکند.برنامههایاستراتژیکمابردستیابی
بهاهدافدســتورکاراقتصادیدوبی)D33(،بهویژه
درزمینهایجــادتحــولاتدیجیتالی،توســعهبخش
تجاریپایداروافزودنســالانه100میلیــارددرهمبه

اقتصادامارات،متمرکزخواهندبود.«
عمــرســلطانالعلمــاءادامهمیدهــد:»بایــدآگاهی
جامعهرادرموردچالشهاوروندهایآیندهبالابرد.
اولویــتکلیــدیمــاپررنگکــردنتحــولاتدیجیتال
استکهمیتوانندموتوررشدکسبوکارهاباشند.«

برنامههــاواســتراتژیهایاقتصــاد
دیجیتالدوبی

اینگزارشدرمورداستارتاپهایاقتصاددیجیتال
دوبیودلایلتبدیلشــدندوبیبــهپایتختبعدی
اقتصــاددیجیتــالجهــان،چشــماندازهاییارائــه

میدهــد.دوبیهمیشــهبــهخاطــرروحیــهقویاش
درزمینــهکارآفرینــیمعــروفبــودهاســت.تقریبــاً
96درصــدازکلســرمایههایجمعآوریشــدهدر
اماراتازسال2017توسطاســتارتاپهاییکهدفتر
مرکزیآنهادردوبیواقعاســت،جذبوجمعآوری
شدهاند.درسال2021،تماماستارتاپهادرسراسر
کشــور1.2میلیــارددلارجــذبکردنــدکــهاکثریــت
قریببهاتفاقاینسرمایهبهاستارتاپهایمستقر

دردوبیاختصاصیافت.
استارتاپهایاماراتیدرســال2022نیزبیشازدو
میلیــارددلارجذبکردندکــهبیــشازدوبرابرارقام

بودجهدرسال2021است.
درایــنگــزارشعــلاوهبــرمعرفــیوپررنگکــردن
اســتراتژیها،محرکهــاوذینفعــانکلیدیپشــت
پــردهاقتصــاددیجیتــالدوبــی،مصاحبههایــینیز
بااســتارتاپهایموفــقداخلیانجامشــدهاســت.
ایــنمطالعــهبرخــیازبرنامههــاواســتراتژیهای
آتــیاتــاقراهــممعرفــیمیکنــد.بــراســاسایــن
برنامــهواســتراتژیها،اتــاقدوبــیقصــددارد
تــاپایــانســال300،2024اســتارتاپفنــاورو100
متخصــصبینالمللــیدرفناوریهــایپیشــرفتهرا
جذبکند.افزونبراین،دوبــیبرنامهداردقوانینو
سیاستهاییراکهازرشداقتصاددیجیتالحمایت

میکنند،بهبودبخشد.

اتاق اقتصاد دیجیتال دوبی گزارش می دهد

رشد 3.7برابری اقتصاد 
دیجیتال تا سال ۲۰3۱ درباره سایبروادیس

جذب سرمایه هفت 
میلیون یورویی

سایبروادیس )Cybervadis(، ارائه دهنده 
پلتفرم های مدیریت ریسک، در اولین دور 
تأمین مالــی خــود موفق به جــذب هفت 
میلیون یورو شــده اســت. ایــن دور تأمین 
مالی بــه رهبــری زوبیتو ای بی انجام شــد. 
زوبیتو ای بی یک شــرکت ســرمایه گذاری 
اســت که روی شــرکت های فنــاور اروپایی 
ســرمایه گذاری می کنــد. ســایبروادیس 
وضعیت امنیت سایبری شخص ثالث را 
ارزیابی می کند و به شرکت ها برای کاهش 
ریســک های امنیــت ســایبری شــخص 
ثالث و ارتقای ســطح آن، اســتانداردهای 
لازم را ارائــه می دهد. در واقع این شــرکت 
از مشــتریان شــخص ثالــث پشــتیبانی 
می کند. به عاوه، سایبروادیس شرکت ها 
را بــر اســاس وضعیــت امنیــت ســایبری 
رتبه بندی می کند و به آنها بــا یک برنامه 
دقیــق کمــک می کنــد امتیــاز خــود را بالا 

ببرند. 
تمــام  از  ســایبروادیس  پلتفــرم 
اســتانداردهای بین المللــی از جملــه ایزو 
2۷00۱ و جی دی پــی آر پیروی می کند. این 
پلتفــرم بــا اســتفاده از رویکــرد مبتنی بر 
شواهد، وضعیت امنیت سایبری و حریم 
خصوصی داده های هزاران شخص ثالث 
را در ۹6 کشور ارزیابی کرده است. »ادوارد 
لاکاریر«، مدیرعامل این شرکت می گوید: 
»انتظــار داریم که ایــن ســرمایه گذاری ما 
را قادر ســازد تا تیــم خود را توســعه دهیم 
و اســتعدادهای برتــر را اســتخدام کنیــم. 
این ســرمایه به ما در خلق نوآوری بیشتر 
کمک می کنــد و فرایند نوآوری را تســریع 
خواهد کرد. ما می خواهیم از این سرمایه 
بــرای ارائه خدمات بیشــتر به مشــتریان 

استفاده کنیم.«
»اولــی بکمــن«،  هم بنیان گــذار زوبیتــو 
ای بــی می افزایــد: »مــا از ســرمایه گذاری 
در ســایبروادیس هیجان زده ایم، زیرا این 
شــرکت بــا رویکــرد منحصربه فــردش در 
ارزیابی ریسک های امنیت سایبری قواعد 
بازی را تغییر داده است. ما خوشحالیم که 

بخشی از این سفر هستیم.«

INVESTMENTسرمایهگذاری

آينده
F U T U R E
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رگولاتوری
R E G U L A T I O N

22 می کمیســر حفاظــت از داده هــای ایرلنــد )DPC( متا را 
 )GDPR( به دلیل نقض مقررات حفاظت از داده های عمومی
در پلتفرم فیس بوک، ۱٫2 میلیارد یــورو )حدود ۱٫3 میلیارد 
دلار( جریمــه کرد. در حــال حاضر متا یکی از شــرکت هایی 
است که بیشــترین جریمه را برای نقض مقررات حفاظت 
از داده های عمومی می پردازد. متا حتی شاخ غول آمازون را 
در جریمه نقض GDPR شکســته اســت. همان طور که در 
نمودار می بینید، آمازون حدود دو سال یعنی از ژوئیه 202۱ 
که سازمان نظارتی لوکزامبورگ شعبه اروپایی این شرکت را 
حدود ۸06 میلیون دلار جریمه کرد، بین شرکت های بزرگ 

فناوری ســردمدار بالاترین میزان جریمه بــرای GDPR بود. 
رتبه پنجم فهرســت بالاترین جرایم برای نقــض GDPR به 
یکــی از تخلف هــای واتــس اپ می رســد. در ایــن رتبه بندی 
۱0 جریمه بزرگی که اتحادیه اروپا تاکنون برای شــرکت های 
معــروف حوزه فنــاوری بــه خاطر نقض یــک یا چند مــاده از 
مقررات حفاظت از داده های عمومی صادر کرده، فهرست 
شده اند. برای نمونه فیس بوک در این فهرست در سال 2023 
دو بار جریمه شده که نشان دهنده نقض ماده های مختلف 
GDPR در ســال های گذشــته اســت. یا گــوگل که در ســال 
202۱ دو بار به علت مشابه جریمه شــده و این جریمه جزء 

۱0 جریمه سنگین در ســال های اخیر محسوب می شوند. 
چهارچوب نظارتــی GDPR با هدف توانمندســازی کاربران 

برای کنترل بیشتر داده هایشان ایجاد شده است.
به عاوه ایــن چهارچوب زمینه را برای جریمه شــرکت هایی 
که در اروپا فعالیت می کنند، به وجود می آورد. GDPR در 25 
می 20۱۸ به عنوان جایگزینی برای دســتورالعمل حفاظت 
از داده در اتحادیــه اروپــا که در ســال ۱۹۹5 وضع شــده بود، 

تصویب شد. 
ســازمان نظارت بر این مقــررات تاکنون ۱600 نفــر را به دلیل 

نقض GDPR فهرست کرده است.

متا به دلیل نقض جی دی پی آر جریمه شد

جرایم سنگین برای بیگ تک ها!

REPORTگزارش

پیشنت۲۱ سومین
 دور تأمین مالی را هم پشت 

سر گذاشت

تغییر آینده 
یک صنعت

»پیشنت2۱«، شــرکت خدمات آلمانی 
ســامتی آلمــان در ســومین دور تأمیــن 
مالی خــود یکصــد میلیــون یــورو جذب 
کــرده اســت. ایــن شــرکت قصــد دارد از 
این ســرمایه بــرای توســعه نرم افــزارش و 
گســترش جغرافیایــی در بازارهــای اروپا 
استفاده کند. فناوری سامت یک مدل 
ترکیبــی اســت کــه نرم افــزار با شــبکه ای 
از کلینیک هــا ادغــام و امــکان کنتــرل 
کامــل بیمــار را فراهــم می کنــد. ایــن دور 
تأمین مالی توســط »پیتانگو« )شــرکت 
ســرمایه گذاری خطرپذیــر( رهبری شــد. 
»برتلزمن اینوستمنتز« و »آرتیان نیز«، 
دو شــرکت ســرمایه گذار خطرپذیــر، در 
این دور تأمین مالی مشــارکت داشتند. 
لازم بــه ذکــر اســت کــه ســرمایه گذاران 
قبلی پیشــنت2۱ هم از این دور حمایت 
کردنــد. »کریــس موهــر«، مدیرعامــل و 
یکی از بنیان گذاران پیشنت2۱ می گوید: 
»سیستم مراقبت های بهداشتی فعلی 
بــار اداری ســنگینی را بر دوش پزشــکان 
قــرار می دهد و باعث می شــود پزشــکان 
نتواننــد وقــت خــود را به طــور کامــل بــه 
بیمــاران اختصــاص دهند. گاهــی طول 
زمان ویزیت به هفت دقیقه هم نمی رسد. 
فناوری ما در پیشــنت2۱ باعــث تقویت 
رابطه بیمار و پزشــک شده و پزشــکان را 
مقــدور می ســازد زمــان بیشــتری را کنار 
بیمار خود باشــند. مــا داده هــای بالینی 
را گــردآوری می کنیــم و آنهــا را در اختیار 
پزشــکان می گذاریــم.«  ایــن شــرکت در 
حــال حاضر 53 کلینیــک ســرپایی را در 
سراسر آلمان اداره می کند. این کلینیک ها 
امتیاز بالایــی در جذب رضایــت بیماران 
(4٫۹ از 5( دارنــد. تمرکــز پیشــنت2۱ بــر 
خدمات دندان پزشکی است و چهارمین 
ارائه دهنده بزرگ خدمات دندان پزشکی 

در آلمان محسوب می شود. 

بیشترینجرایم
براینقضیکیاچندمادهازمقرراتحفاظت

ازدادههایعمومیدراتحادیهاروپا

فیسبوک
۱٫۲۹۶میلیوندلار2023

۴۳۷میلیوندلار
۲۸۶میلیوندلار
۲۴۳میلیوندلار

۲۲۷میلیوندلار
۱۹۴میلیوندلار

۶۵میلیوندلار
۶۵میلیوندلار

۹۷میلیوندلار

۸۰۶میلیوندلار

گوگل

آمازون

متا

فیسبوک
2023

اینستاگرام
2023

فیسبوک
2022

واتساپ
2021

گوگل
2021

گوگل
2021

فیسبوک
2021

آمازون
2021

اینستاگرام
2022

در آلمان محسوب می شود. 
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برندکارفرمايی
E M P L O Y E R

B R A N D

رویدادی که دردسرساز شد

مرخصی اجباری 
مدیر اوبر

 بــر اســاس گزارش هــا، یکــی از 
مدیــران حــوزه تنــوع، برابــری و 
شمول در اوبر که با میزبانی رویدادی به نام 
» تجربه زنان سفیدپوســت آمریکایی«، 
کارمنــدان را ناراحــت کــرد، بــه مرخصــی 

اجباری فرستاده شده است.

 نوآ ادواردسن، سخنگوی اوبر در 
بیانیــه ای کــه در روز یکشــنبه 
گذشته در اختیار نیویورک تایمز گذاشت، 
تأیید کرد که بو یانگ لی، مدیر بخش تنوع 
در شرکت اوبر در حال حاضر در مرخصی 

است.

 بــه گــزارش تایمــز، لــی در چنــد 
هفته گذشته میزبان یک جفت 
رویــداد بــه نــام »مــن را کارن صــدا نکــن، 
کاوشی در مورد شخصیت کارن« بود که 
سخنرانان زنان سفیدپوست در آن حضور 

داشتند.

 بــر اســاس پیام هایی که توســط 
ریچــارد هانانیــا، بنیان گــذار 
سازمان محافظه کار مرکز مطالعات حزبی 
و ایدئولــوژی بــه دســت آمــده اســت، این 
رویدادهــا بــه ایــن مســئله منجر شــد که 
کارکنان با نگرانی با مدیریت تماس بگیرند 
و بگوینــد بیــان واژه کارن بــه عنــوان 
آزاردهنده، شدت آسیب های نژادپرستانه 
را به درســتی نشــان نمی دهــد. »کارن« 
مدت هاســت به عنــوان اصطاحــی برای 
نامیدن زنان سفیدپوستی که در ماءعام 
مرتکــب اعمــال نژادپرســتانه می شــوند، 

استفاده می شود.

 به گفته یکــی از کارمنــدان که با 
تایمز صحبت کرده، لی طی یک 
جلسه همه جانبه و در پاسخ به کارکنانی 
که از این رویداد ناراحت شده بودند، گفت 
بیــرون رانــده شــدن از جهل اســتراتژیک 
شــما، همــان کار درســتی اســت کــه باید 
انجــام شــود. لــی و نماینــدگان اوبــر بــه 
درخواست برای اظهار نظر پاسخ ندادند.

REVIEWبررسی

بــر اســاس داده هــای جدیــد مــاه 
مــی از اداره آمــار کار ایــالات 
متحــده، بهــره وری نیــروی 
کار کاهش یافته است. 
بهــره وری نیــروی کار یــا 
نــرخ تولیــد در ســاعت 
در ســه ماهه اول ســال 
2023 برای بخــش تجارت 
غیرکشــاورزی 2/۷ درصــد 
کاهش یافته که شــدیدترین کاهش در 

۷5 سال گذشته است.
تجزیه و تحلیل داده های »زیپا« نشان می دهد 6۸ درصد 
نیــروی کار آمریــکا میــزان درگیــری کاری کمتــری را گزارش 
می کننــد. گالــوپ درگیــری نیــروی کار را بــر اســاس میــزان 
مشارکت کارکنان، مشتاق بودن و تعهد به کارشان تعریف 
می کند. گالــوپ در گزارش »وضعیت محیــط کار جهانی« 
اشاره کرده که مشــارکت کمتر در حدود ۷/۸ تریلیون دلار 
(۱۱ درصــد از تولید ناخالــص داخلی جهانی( بــرای اقتصاد 

جهانی هزینه دارد.
شــرکت ها می توانند برای کمک به رفع مشــکل بهره وری و 
در راســتای کمک به کارکنان، آموزش یادگیری مهارت های 
جدید را افزایش دهند. ترتیبات کاری انعطاف پذیر می تواند 

تعادل کار و زندگی کارمندان را بهبود بخشد و به استرس و 
فرســودگی کمتر و بهره وری بیشــتر بینجامد. محیط کاری 
مثبــت، روحیــه کارکنــان و خروجــی کارمنــدان را افزایــش 
می دهد. کارفرمایان باید مراقب فرســودگی شغلی کارکنان 
باشند و با ارزیابی حجم کار، ارائه فرصت های کوچک برای 
استراحت و دسترسی به مشاوره در حوزه بهداشت روانی 

به آنها کمک کنند.

آیاکارازراهدوربرکاهشبهرهوری
اثردارد؟

کاهــش بهــره وری کارکنــان یکــی از نگرانی های 
اصلــی سیاســت گذاران و کسب و کارهاســت. 
ادامه یافتن روند کاهشــی بهره وری می تواند به 

رشد اقتصادی کندتر و تورم بالاتر منجر شود.
طرفــداران بازگشــت به دفتــر بــر ایــن باورند که 
کار از راه دور دارای اشــکالات عمــده ای ماننــد 

خطر حواس پرتی و انزواســت. این گروه احســاس می کنند 
که تعامات درون دفتــر به نوآوری و فرهنگ شــرکت کمک 
می کند. رهبران تجاری مانند دیوید ســولومون، مدیرعامل 
گلدمن ساکس؛ جیمی دیمون، مدیر اجرایی جی پی مورگان 
و مارک بنیوف، مدیرعامل ســلزفورس استدلال کرده اند که 
کارمندان حضوری کارشــان را بهتر از همتایــان دورکار خود 

انجام می دهند.
سولومون کار از راه دور را نادرست خوانده و گفته است: »من 
فکر می کنم این نوع کار برای کسب وکاری مانند ما که فرهنگ 
کارآموزی خاقانه و مشارکتی دارد، ایده آل نیست. این یک 
امر عــادی جدید نیســت. این یک انحراف اســت کــه ما در 

اسرع وقت آن را اصاح خواهیم کرد.«
دیمــون اظهــار مــی دارد کــه جلســات زوم روند 
تصمیم گیری را کنــد می کند، زیــرا امکان کمی 

برای پیگیری فوری وجود دارد.
بنیوف نیز آشکارا در یادداشتی شکایت کرد که 
کارکنان تازه استخدام شده دورکار مولد نیستند. 
او ابــراز تأســف کــرد کــه مدیــر بخش اشــتراک 
به عنــوان یک ســرویس، کارمندان جدیــد را در 
خانــه منــزوی و شــانس بهره منــدی از فرهنگ 
اداری را از آنها ســلب کرده اســت. پیــام به این 
شرح است: »چگونه بهره وری کارکنان خود را در 
سلزفورس افزایش دهیم؟ کارکنان جدید )استخدام شده در 
طول همه گیری در سال های 202۱ و 2022( به صورت ویژه ای 
بهره وری بسیار پایین تری دارند. آیا این بازتابی از سیاست 
دفتر ماست؟ آیا بدون فرهنگ اداری، می توان دانش جمعی 
خود را با کارمندان جدید به اشتراک گذاشت؟ آیا مدیران ما 
به صورت مستقیم با تیم های خود درباره بهره وری صحبت 

برخی از مدیران عامل با جلسات 
توفان فکری خداحافظی می کنند

خداحافظی با 
روندی سنتی

گزارش اخیر وال استریت ژورنال نشان می دهد در حالی 
که برخی مدیران کارمندان را به دلیل همکاری حضوری و 
توفان فکری به دفتر دعوت می کنند، برخی دیگر می گویند 
ممکن است زمان آن رسیده باشد که روند سنتی توفان 
فکری را پشت سر بگذاریم. یک مدیر اجرایی به نام درو 
هیمل از شرکت استراتژی تجارت الکترونیک »فایرساید« 
که دقیقاً همین کار را انجام داده، می گوید در واقع تصمیم 
او برای کنار گذاشــتن جلســات توفــان فکــری گروهی به 
تیمش در تولید ایده کمک کرده اســت. آنهــا اکنون این 
کار را به تنهایی انجام می دهند. تیم ۱6نفره هیمل هنوز 
هم در جلسات مجازی گرد هم می آیند تا ایده های خود 
را بیان کنند، اما در حال حاضر جلسات ایده پردازی جدا 

از جلســات گروهی آنها با هیمل برگزار می شــود. هیمل 
از طریق ایمیل به اینســایدر گفت که از زمان اعمال این 
تغییر متوجه شــده تیمش به خوبــی برای مشــارکت در 
جلسات آماده می شوند. او می گوید بازخورد کارمندانش 
نسبت به این تغییرات نیز بسیار مثبت بوده است. این 
تغییر همچنین به هیمل کمک کرده تا تعداد جلســات 
را کاهش دهــد و زمــان بیشــتری را در روز کاری آزاد کند. 
هیمل می گوید در گذشته فایرساید جلســات روزانه 20 
دقیقه ای داشت، اما آنها این جلســات را به یک جلسه 
20 دقیقــه ای هفتگــی کاهــش داده انــد. همان طــور کــه 
اینسایدر پیش از این گزارش داده، کاهش زمان جلسات 
عاوه بر صرفه جویی در زمان، در واقع می تواند در هزینه 

کم کاری در 
دورکاری؟

کاهش بهره وری کارمندان 
در آمریکا مدیران عامل 

را نگران کرده و برخی این 
مشکل را به گردن افزایش 
میزان دورکاری می اندازند

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com
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برندکارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D

نمی کننــد؟ آیــا مــا زمــان کافــی بــرای کارمنــدان جدیدمــان 
نمی گذاریم؟ آیا مدیران وقت و انرژی کافی را روی استخدام 
کارکنان جدید و دستیابی به بهره وری متمرکز می کنند؟ آیا 
فعالیت در ســلزفورس به عنــوان یک کارمنــد جدید خیلی 

سخت است؟«
برخاف نظر این مدیران عامل، مطالعه ای توسط دانشگاه 
اســتنفورد نشــان می دهد که در واقــع کارمنــدان دورکار ۱3 
درصد بیشــتر از همتایان داخلی خود بهــره وری دارند. این 
گــزارش می گویــد کارمنــدان دورکار مرخصــی کمتــری برای 

بیماری می گیرند و بیشتر از شغل خود راضی هستند.

چهچیزیتغییرکردهاست؟
تاقی بحران های بهداشت عمومی، ژئوپلیتیک و اقتصادی 
به عــدم تعهــد و درگیــری کارکنــان و کاهــش بهــره وری کلی 
کمک کرده اســت. کوویــد۱۹ روال کار را مختل کــرد و باعث 
غیبــت گســترده شــد. جنــگ در اوکرایــن باعــث افزایــش 
قیمت انرژی شده که فشار رو به افزایشــی بر هزینه ها وارد 

کــرده و کار را برای کســب و کارها 
دشــوارتر کرده است. اختالات 
زنجیره تأمین، دستیابی به مواد 
و محصــولات مــورد نیــاز را برای 
مشــاغل چالش برانگیــز کــرده 
است. استعفای بزرگ به کمبود 
نیــروی کار منجر شــد و یافتن و 
حفــظ کارکنــان واجد شــرایط را 

برای شرکت ها دشوارتر کرد.
تــورم بــالا و افزایــش هزینه های 
کالاها و خدمــات از عوامل مؤثر 
در کاهــش بهــره وری نیــروی کار 
اســت. وقتی هزینه های زندگی 

بالا می رود، ممکن اســت افــراد بــرای تأمین نیازهــای اولیه 
مانند غذا و مســکن دچار مشــکل شــوند. این می تواند به 
استرس و اضطراب بینجامد و درگیر شدن، تمرکز بر شغل و 
بهره وری کارکنان را کاهش دهد. اخبار مربوط به اخراج های 
افسارگســیخته نیــز می توانــد باعــث کاهــش مشــارکت و 
بهره وری کارکنان شــود و احســاس ناامنی و عــدم اطمینان 
را در محل کار ایجاد کند. این امر باعث می شــود کارمندان 
احســاس اعتمادبه نفــس و بهــره وری کمتــری در کار خــود 
داشته باشند، زیرا می ترسند نفر بعدی که اخراج می شود، 
آنها باشــند. کارکنــان باقی مانده نیــز بار وظایــف و تکالیف 
اضافی کارکنانی را که اخراج شده اند، بر دوش می کشند که 

همین امر می تواند به فرسودگی شغلی منجر شود.

دلایلدیگرمشارکتوبهرهوریکمتر
اگر افراد بــه کار خود عاقه ای نداشــته باشــند، کمتر درگیر 
آن می شوند و نسبت به شــغل خود بی تفاوت ترند. عوامل 
متعــددی می توانــد در این مســئله دخیــل باشــد از جمله 
اینکه آن کار خسته کننده یا تکراری است یا به اندازه کافی 

چالش برانگیز نیست. اگر کارفرمایان نتوانند انتظارات خود را 
از کارکنان بیان و به طور مؤثر با آنها ارتباط برقرار کنند، ممکن 
است به احساس انزوا، بی اعتمادی و عدم مالکیت بر کار در 
میان کارکنان بینجامد. کارمندانی که احســاس نمی کنند 
کارشان به رسمیت شناخته شده یا آنها که فعالیت هایشان 
بی پاداش مانده، بیشتر احساس بی ارزشی می کنند و انگیزه 
کمتری دارند. یک محیط ســمی کــه قلــدری، آزار و اذیت یا 
بی احترامی از نشانه های آن است، باعث می شود کارکنان 
به دلیل نبود امنیت روانی خود را جدا از کار احساس کنند.

کاریکهکارفرمایانمیتوانندانجامدهند
شــرکت ها می توانند برای کمک بــه کاهش اثرات تــورم بالا، 
اخــراج و افزایش هزینه هــای کالاهــا و خدمات بــر بهره وری 
کارکنــان تغییــرات مثبتی ایجــاد کنند. برخی پیشــنهادها 

عبارت اند از:
 افزایــش دســتمزد مطابق با تــورم تــا کارمنــدان بتوانند با 

افزایش هزینه های زندگی هماهنگی داشته باشند.
 ارائــه برنامه هــای کمــک مالی 
ماننــد بازپرداخــت شــهریه یــا 
کمــک بــه مراقبــت از کــودک تا 
به کاهــش بــار مالی کمــک کند 
و تمرکــز افــراد را روی کارشــان 

آسان تر کند.
 ایجاد یک محیط کاری مثبت 
و حمایتی برای کارکنان که در آن 
احساس ارزشمندی و قدردانی 
کننــد. ایــن مســئله بــه افزایش 
روحیه و بهره وری کمک می کند.
 ایجــاد فرصت هایــی بــرای 
یادگیــری مهارت هــای جدیــد، 
پذیرش چالش های جدیــد و کار روی پروژه هایــی که به آنها 
عاقه دارند تا فرصت های رشد برای توسعه حرفه ای کارکنان 

فراهم شود.
 ارائه ترتیبات کاری منعطف که کارمندان را قادر می سازد 
در هزینه های حمل و نقل و مراقبت از کودکان صرفه جویی 

کنند.
 شفافیت رؤســا در مورد وضعیت مالی شرکت تا کارکنان 
احســاس کنند در گفت و گوهای انتقادی در مــورد آنچه در 

کسب و کار اتفاق می افتد، مشارکت دارند.
 تعیین اهداف و انتظارات واضح به کارکنان تا بدانند از آنها 

چه انتظاری می رود.
 نمایش نتیجه تاش های آنها برای کمــک به مأموریت و 
اهداف شــرکت که می تواند نقش تقویت کننده ای داشــته 

باشد.
 بهبود ارتباطات داخلی که به ایجاد فرهنگ گفت و گوی باز 

و صادقانه منجر می شود.
 ارائه منظم بازخورد تا کارمندان احســاس کنند شنیده و 

دیده می شوند.

گزارش های جدید حاکی از آن است که با افزایش کار ترکیبی، سهم 
کارمندان تمام وقت حضوری در حال کاهش است

نمی توان جلوی تغییر را گرفت

REPORTگزارش

بر اســاس گزارش »فلکــس ریپورت« کــه برای 
کســب داده با بالــغ از 4000 شــرکت کــه بیش 
از ۱00 میلیــون نفر نیــروی کار دارنــد، همکاری 
می کنــد، ســهم افــراد تمام وقــت در دفتــر در 
ســه ماهه دوم ســال 2023 از 4۹ درصــد در 
سه ماهه اول به 42 درصد کاهش یافته است. 
در همیــن حــال، ســهم دفاتــر بــا قوانیــن کار 
ترکیبــی بــه 30 درصد در ســه ماهه دوم رســید 
که نسبت به ســه ماهه قبل 20 درصد افزایش 

داشته است.
رابرت ســادو، مدیرعامل و یکی از بنیان گذاران 
»اســکوپ تکنولــوژی«، ارائه دهنــده فلکــس 
ریپــورت می گویــد: »مطمئنــاً به نظر می رســد 
ســهم کار ترکیبی در حال افزایش اســت. یک 
چرخه پذیرش مانند هــر فناوری دیگری وجود 
دارد. همیشــه گروهــی پذیرنــدگان اولیــه یــا 
پیشروان یک جنبش هستند و گروهی عقب 

می مانند.«
کار به ســمت چیزی پیش می رود که سادو آن 
را »هیبریــد ســاختاریافته« می نامد کــه افراد 
ملــزم بــه حضــور در دفتــر در بعضــی از روزهــا 
هســتند. او می گوید میانگین حداقل روزهای 
مورد نیاز 2/53 اســت. سه شــنبه و پس از آن 
چهارشــنبه و پنج شــنبه محبوب تریــن روزهــا 
هســتند. تعداد کمــی از دفاتر به حضــور افراد 
در روز جمعه و تنها 24 درصد به حضور در روز 

دوشنبه نیاز دارند.
البته همه شرکت ها نمی پذیرند که نمی  توانند 
کارمندان را بــه دفاتری که مجبــور به پرداخت 
اجاره بهای آن هســتند بازگرداننــد. هم توییتر 
و هــم تســا اعــام کرده انــد نیازمنــد حضــور 
کارمنــدان هســتند. مخالفــان  تمام وقــت 
استدلال می کنند که سیاست های بازگشت به 
دفتر به ضرر افراد رنگین پوســت و زنانی است 
که مورد تبعیض قرار می گیرند و زندگی را برای 
والدین شــاغلی که نمی خواهند ســاعت ها در 
رفت وآمد باشــند و نمی توانند محل ســکونت 

خــود را در نزدیکــی دفتــر کار انتخــاب کننــد، 
چالش برانگیزتر می کند.

کــه  می دهــد  نشــان  یپــورت  ر فلکــس 
انعطاف پذیــری محــل کار بــر اســاس صنعت، 
انــدازه و مــکان شــرکت به طــور چشــم گیری 
متفــاوت اســت. تقریبــاً دو شــرکت از هر ســه 
شــرکتی کــه کمتــر از 500 کارمند دارنــد، دارای 
ســاختاری کاماً انعطاف پذیر هستند؛ به این 
معنی که اگــر کارمندان بخواهنــد می توانند از 
راه دور کار کننــد. در مقابــل تنهــا ۱3 درصد از 
شرکت هایی که بیش از 50 هزار کارمند دارند، 
کامــاً انعطاف پذیر هســتند و 66 درصد اجازه 

کار ترکیبی ساختاریافته را می دهند.
عاوه بر فلکــس ریپــورت، نشــانه های دیگری 
نیز وجود دارد که می گویــد برنامه های پنج روز 
در هفتــه بــرای کار حضــوری موفــق نیســتند. 
بــر اســاس تحقیقــات نیــکاس بلــوم، اســتاد 
دانشــگاه اســتنفورد کــه روی کار از راه دور 
مطالعه می کند، به نظر می رسد سهم روزهای 
کار از خانــه، حــدود 30 درصــد، در حــدود پنج 
برابــر قبــل از همه گیــری، تثبیت شــده اســت. 
ایــن می توانــد هــم بــرای کارمنــدان و هــم برای 
کارفرمایان خوب باشــد؛ یکی از مطالعات بلوم 
نشــان داده افــرادی کــه از خانــه کار می کننــد، 
بهــره وری بیشــتری دارنــد و یک ســوم کمتــر از 
کســانی که ایــن کار را انجــام نمی دهنــد، کار را 

ترک می کنند.
بلــوم انتظــار دارد بــا پیشــرفت فناوری، ســهم 
افــرادی کــه اغلــب از خانــه کار می کننــد، فقط 
رونــدی صعــودی داشــته باشــد. او می گویــد 
ممکــن اســت بــا تماس هــای ویدئویــی بهتــر، 
واقعیــت افــزوده و واقعیــت مجــازی تفــاوت 
کمتــری بیــن کار در دفتــر و کار از خانــه وجــود 
داشــته باشــد. او می گویــد نــرخ اشــغال دفاتر 
ممکن اســت تــا 55 درصــد افزایــش یابــد، اما 
پیش بینــی می کند تــا پایــان ســال 2024 روند 

کاهشی دوباره آغاز شود.

شــرکت ها نیــز صرفه جویــی کنــد. هیمــل به اینســایدر 
می گویــد: »اگر به مجمــوع زمان صرف شــده هر فــرد در 
جلسات فکر کنید، متوجه می شوید که این روند جدید 
به صرفه جویی ده ها ساعت در هفته منجر می شود.« در 
حالی که به نظر می رسد این روند کاری جدید برای هیمل 
و کارکنان دورکار تیمش مفید اســت، همچنان بسیاری 
از شرکت ها به همکاری حضوری پایبند هستند. برخی 
رهبران کسب و کار کارمندان دورکار و »نسل لپ تاپ« را 
به شــدت مورد انتقاد قرار داده اند. بسیاری از شرکت ها 
از کارکنان می خواهند که بــرای کار در دفتر بازگردند و بر 
نیاز به همکاری حضوری به عنوان یکــی از دلایل اصلی 

تأکید می کنند. 

 مطالعه ای توسط 
دانشگاه استنفورد 
نشان می دهد که در 

واقع کارمندان دورکار 
13 درصد بیشتر از 

همتایان داخلی خود 
بهره وری دارند
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هراکلیتــوس، فیلســوف یونانــی می گوید: 
»تنها عامــل ثابــت در زندگــی تغییر 
اســت.« بســیاری اوقــات تغییــر 
باشــد.  ســریع  می توانــد 
 D2C به عنوان مثال برندهای
از اکوسیستم استارتاپی هند را 
در نظر بگیرید. مدت زیادی بود 
که برندهای D2C مانند »نویز«، 
»فارســت اسنشــالز« و امثالهــم 
وجود داشتند، اما شروع همه گیری کووید۱۹ 

در اوایل ســال 2020 و قرنطینه های بعدی در سراسر کشور 
به گسترش بخش D2C به بازارهای دست نخورده و جدید 

کمک کرد.
از آنجا که این بیماری همه گیر موجب شد مصرف کنندگان 
بــه خاطــر ایمنــی و راحتــی بــه انــواع تراکنش هــای آنایــن 
روی بیاورنــد، همــه دســته هایی که بــه صورت مســتقیم با 
مصرف کننده مواجه بودند، به تجارت دیجیتال روی آوردند 
و کسب وکارشــان چنــد برابر شــد. در حــال حاضــر فضای 
D2C در هند دارای بیش از 50 هزار برند بومی دیجیتال در 
بخش های صنعت، از جمله کالاهای مصرفی، مد، زیبایی 

و مراقبت شــخصی، لوازم الکترونیکی مصرفی و... اســت. 
قرار است حجم این بازار تا ســال 2030 از 300 میلیارد دلار 
عبور کند و در طول ســال های 202۱-2030، 24 درصد رشد 
سالانه داشته باشــد. اکنون خریداران آناین خواسته های 
بیشتری دارند و به دنبال انواع خدمات ممتاز مانند خرید 
شخصی شده، ارتباطات همیشگی با فروشنده، حمل و نقل 
ســریع، تحویل رایگان، سیاســت بازگشــت/ تبــادل بدون 
دردسر و رسیدگی سریع به شکایات هستند که به تجربه ای 

یکپارچه برای مشتری منجر می شود.
بــه دلیل ســبک زندگــی ســریع مصرف کننــدگان هنــدی و 

راه حل های تحویل در همان روز و روز بعد »پیکر« رشد D2C را تسریع می کند

»تغییر« عامل ثابت زندگی است

سرمایه گذاری دهلیوری 
روی وینکلوم

ارائه خدمات 
یکپارچه

لجســتیکی  اســتارتاپ  »دهلیــوری« 
مســتقر در گوروگــرام، ســرمایه گذاری 
اســتراتژیک خود را در پلتفــرم نرم افزاری 
»وینکلوم« اعام کرده است. هدف از این 
ســرمایه گذاری فعال کردن خرده فروشی 
 ،D2C اومنی چنــل بــرای شــرکت های
برندها، توزیع کنندگان برند و شرکت های 

تجارت سریع است.
دهلیــوری بیــان کــرده اســت کــه ایــن 
سرمایه گذاری اولین بخش از یک معامله 
بالقــوه دو مرحلــه ای اســت کــه بــه او این 
امــکان را می دهــد تــا پــس از شــش مــاه 
ســهام خــود را در شــرکت افزایــش دهد. 
این اســتارتاپ لجســتیکی شــرکت های 
D2C را هدف قرار داده و انتظــار دارد این 
ســرمایه گذاری موقعیــت او را بــه عنــوان 
ارائه دهنــده راه حل هــا در ایــن بخــش 
تقویت کنــد. به گفتــه دهلیــوری، این دو 
پلتفرم یک پشتوانه یکپارچه کامل برای 
پاسخگویی به طیف وســیعی از نیازهای 
پــس از خریــد در یــک برنــد D2C ایجاد 

خواهند کرد.
وینکلوم بــه برندها این امــکان را می دهد 
تــا از فرصت هــای ارائه شــده توســط 
و  الکترونیــک  تجــارت  فرمت هــای 
اومنی چنــل بهــره ببرنــد. ونــکات نــات، 
بنیان گــذار و مدیرعامــل وینکلــوم گروپ 
در مــورد ســرمایه گذاری می گویــد: »ایــن 
پایــه و اســاس یکپارچگی عمیــق فناوری 
بین هر دو شرکت، فرصت های همکاری 
فوق العاده ای ایجاد می کند و ارزش تجاری 
بســیار زیاد برای مشــتریان ما بــه همراه 

دارد.«
این استارتاپ مجموعه کاملی از خدمات 
لجســتیکی ماننــد حمل و نقــل ســریع 
بســته، حمل و نقل بار جزئی بــا کامیون، 
حمل و نقل برون مــرزی، زنجیــره تأمین و 

خدمات فناوری را ارائه می دهد.
ایــن شــرکت همچنیــن ادعــا می کنــد که 
از زمــان آغــاز بــه کار بیــش از دو میلیــارد 
محموله را تحویل داده و امروزه با بیش از 
2۷000 مشتری، از جمله شرکت کنندگان 
بــزرگ و کوچــک در تجــارت الکترونیک، 
کسب و کارهای کوچک و متوسط  و سایر 

شرکت ها و برندها کار می کند.

INVESTMENTسرمایهگذاری

خردهفروشی
R E T A I L

نمایشگرهای ال ای دی 
به یاری برندها می آیند

بزرگ و بزرگ تر

از آنجــا کــه خرده فروشــان اســترالیایی 
شاهد بازگشت حضوری مصرف کنندگان 
هســتند، تاش برای ارائه لوازم چشــم گیر 
به پایگاه مشتریان دیجیتال هوشمند در 
تقویت برندهــا و ایجاد تجربه هــای خرید 
منحصر به فــرد و همه جانبه حیاتی شــده 
است. اکنون نمایشــگرهای خیره کننده با 
فناوری بالا در مقیاس بزرگ، مشــتریان را 
به فروشگاه های خرده فروشی می کشانند 
و تجربه خرید پیشرفته ای را ارائه می دهند 
کــه مشــتریان را در معــرض تبلیغــات، 
معامات و طیف وسیع تری از محصولات 

نسبت به خرده فروشان قرار می دهد. 
فیل گاوت، مدیر ارشد نمایشگر و حافظه 
برنــد سامســونگ الکترونیکس اســترالیا 
می گویــد: »مطمئنــاً یــک هــدف کاربردی 
نمایشگرهای خرده فروشی ما برای برقراری 
ارتباط با آخرین تبلیغات است. با این حال 
ما شاهد سرمایه گذاری برندهای بیشتری 
روی تجربه های تأثیرگــذار برند دیجیتالی 
هســتیم کــه تجربــه درون فروشــگاهی 
را زنــده می کنــد. مــا بــه برندهــا کمــک می 
کنیــم تــا ســفری یکپارچــه در سراســر 
فروشگاه های خود داشته باشند. از جلب 

توجــه تــا برداشــتن اولین قــدم بــه داخل، 
ســپس آموزش و نمایــش طیــف کاملی از 
محصــولات و گزینه هــای قابــل تنظیــم تا 
خرید، تعامل را حفظ می کنند و تجربه ای 

عالی را در سراسر دنیا ارائه می دهند.« 
آخرین داده های »فیوچر ســورس« نشان 
می دهد که تقاضا برای اندازه های نمایشگر 
بزرگ تر )بیشتر از ۸5 اینچ( باعث افزایش 
5۱درصدی فروش نمایشگرهای دیجیتال 
در ســال هــای 2020 تا 2022 شــده اســت. 
افزایش کنونی ســفارش ها برای اندازه های 
صفحــه نمایــش فوق العــاده بــزرگ قابــل 



شــــــــــــــمــــــــــــــاره ۹۷
۷ خـــــــــــــــــــــرداد ۱402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

29

خردهفروشی
R E T A I L

ظهور مدل های کسب و کار مبتنی بر راحتی کاربر که توسط 
غول های تجارت الکترونیک و شرکت های تجارت سریع در 
گذشته معرفی شــده اند، حمل و نقل ســریع به یک مزیت 
رقابتــی تبدیل شــده اســت. بــه گفتــه گاراو منگا، یکــی از 
بنیان گذاران و مدیرعامل »پیکر«، با ارائه گزینه های تحویل 
در همــان روز و تحویل در روز بعــد به عنوان خدمــات ارزش 
افزوده توسط آمازون، اکنون این خدمات به گزینه هایی برای 
حضور کسب و کارها در میدان نبرد در جهت تقویت تجربه 
مشتری تبدیل شده اند و برندهای D2C نیز باید همین کار 

را انجام دهند.
پیکــر کــه در ســال 20۱5 توســط راهیتمــن 
ماجومدر، منگا و انکیت کاوشــیک راه اندازی 
شــد، در ســال 2020 توســط »شــیپ راکــت« 
خریــداری شــد. منــگا می گویــد: »امــروزه 
گزینه های تحویل در همــان روز و تحویل در روز 
بعد که شامل انجام سفارش ها در عرض 24 تا 
4۸ ســاعت پــس از تراکنش اســت، بیشــترین 
خدمات را در بازار D2C هند ارائه می دهند. آنها 
نه تنها باعــث فــروش و درآمد بالاتر می شــوند، 

بلکه نقشی کلیدی در بهبود تجربه مشتری دارند.«

سرعتتحویلدرمقابلموانع
در گذشته مشتریان از پنجره تحویل استاندارد سه تا هفت 
روز کاری راضی بودند، اما امروزه با ارائه خدمات آمازون پرایم 
که تحویل فــوق ســریع یــک روزه/ دو روزه را ارائــه می دهد، 
مصرف کنندگان انتظارات بیشتری از برندهای D2C محبوب 
خود دارند. تحویل ســریع همچنیــن اصطــکاک را در مورد 
دوره های انتظار طولانی از بین می برد. از آنجا که خریداران 
فقط باید بین 24 تا 4۸ ساعت منتظر بمانند، سفارش های 
کمتری به دلیــل مراقبت ضعیف از مشــتری، شــکاف های 
اطاعاتی یا معامات بهتر در جاهای دیگر لغو می شــوند. 
عاوه بر این، تحویل در همان روز و تحویل در روز بعد موفق، 
به دریافت امتیاز بالای تجربه مشتری، افزایش وفاداری به 

برند و نرخ بهتر حفظ مشتری منجر می شود.
در حالی که نرخ حفظ بیش از میانگین صنعت، هزینه های 
جذب مشــتری را کاهش می دهــد، تجربه مشــتری بهتر و 
مزایای بیشتری را به همراه دارد، گزارش سوپرآفیس در سال 
2022 بیان می کند که شــرکت ها و برندهای دارای امتیاز ۱0 
از ۱0 در بخش تجربه مشتری، شاهد بوده اند که خریداران 
۱40 درصد بیشــتر هزینــه می کنند و تا شــش ســال وفادار 
می مانند. گزارش سال 2023 مارکت دیتا فارست استیتس 
نشــان می دهد که حمل و نقل ســریع تنها یک مد زودگذر 
نیست. پیش بینی می شــود بازار تحویل در همان روز هند 
تا سال 202۸ با نرخ رشد سالانه 23/6 درصد از ۱0 میلیارد 

دلار فراتر رود.
با ایــن حــال اطمینــان از تحویــل در همــان روز و در روز بعد 
می تواند برای برندهای D2C چالش برانگیز باشد. در حالی 
که تعداد محدود مراکز انجام این خدمات به طی مســافت  

و زمان ســفر طولانی تــر می انجامد، هزینه هــای تحویل نیز 
افزایش می یابــد. برای ســاده کردن عملیــات و صرفه جویی 
در زمــان، خودکارســازی کل فراینــد تخصیــص ســفارش 
مورد نیاز اســت. در نهایت ممکن است مشکاتی مربوط 
بــه مقیاس بنــدی، بهینه ســازی نــاوگان و مســیر و ردیابــی 
ســفارش ها پیش آید. اینجاســت که بازیکنان لجســتیک 
شخص ثالث مانند پیکر می توانند از مزایای فنی استفاده 
کنند تا به برندهــای D2C کمک کنند انتظارات مشــتری را 

برآورده کرده و رقبا را شکست دهند.
منگا می گوید: »پیشنهادهای نرم افزار به عنوان 
خدمت سفارشــی پیکر و مدیریت لجستیک 
سرتاسری بدون افزایش هزینه های عملیاتی یا 
تأثیر بر کارایی، به ســازمان دهی و بهینه ســازی 
تحویل در همان روز و در روز بعد کمک می کند. 
در حالی کــه داشــبورد تعاملی به فروشــندگان 
)بخوانیــد برند هــای D2C( امــکان مشــاهده و 
کنترل کامل بر سفارش های تحویل در همان روز 
و در روز بعد خود را می دهد، تجربه لذت بخشی 

را نیز برای مشتری فراهم می کند. «

مقابلهبامشکلاتلجســتیکدرردیفدو
وفراترازآن

برندهای هنــدی D2C در ابتدا بازارهــای ردیف یک را هدف 
قرار دادنــد، اما کارشناســان صنعــت معتقدند کــه مرحله 
بعدی رشد توسط مصرف کنندگان از بهارات )خریدارانی که 

از ردیف دو و فراتر از آن هستند( 
هدایت خواهد شد.

طبق گزارش آمازون هند، ســال 
گذشــته ۸0 درصد از مشتریان 
جدید آن از شــهرهای سطح دو 
و ســه آمده اند. مطالعه ردسیر 
در ســال 2022 بیــان می کند که 
ممکــن اســت ایــن مناطــق ۸۸ 
درصــد از خریــداران آنایــن را 
بیــن ســال های 2020 تــا 2030 
تشــکیل دهند. با توجــه به این 
رونــد، برندهایــی کــه بــه دنبال 
ســرمایه گذاری در این بازارهای 
در حــال ظهــور هســتند، بایــد 

سریع عمل کنند.
اگر اطمینان از تحویل در همان روز و در روز بعد در شهرهای 
دارای مترو دشوار اســت، اجرای آن در شهرهای بدون مترو 
بــرای برندهــای D2C و ارائه دهنــدگان خدمات لجســتیک 
چالش برانگیزتر خواهد بود. به گفتــه منگا، موانع کلیدی 
شــامل ردیابــی آدرس، مدیریت مســافت های طولانی تر از 
انبارها، اتکای بیشتر به شرکای منطقه ای و مستقل و عدم 
وجــود راه حل های تحویــل آخرین مایــل مبتنی بــر فناوری 
اســت. منگا می گوید: »برای کمک به برندهای D2C برای 

دســتیابی به تحویل در همان روز و در روز بعد در مکان های 
ردیف دو و فراتر از آن، پیکر مراکز تحقق را در بیش از 30 مکان 
در سراسر هند راه اندازی کرده است.« او ادعا کرد که وجود 
انبارهایی در این مکان های استراتژیک می توانند به برندها 
کمک کنند تا هزینه های حمل و نقل و زمان تحویل را 30 تا 

40 درصد کاهش دهند.
نگرانی های کلیدی در مــورد پیکاپ ها و تحویل هــا بود، زیرا 
شــرکای تحویل برند برای بــرآورده کردن انتظارات مشــتری 
تاش می کردند. عاوه بر این، یونیکورن D2C می خواست 
زمان چرخش 24 ساعت یا کمتر را برای S2A حفظ کند، نرخ 
موفقیت در اولین تاش خود را تا ۸5 درصد بهبود بخشد و 
۱0 درصد از NDR کلی را به تحویل موفق تبدیل کند. S2A به 
زمان بین حمل و نقل و اولین تاش برای تحویل اشاره دارد. 
از ســوی دیگر، یک NDR یا گــزارش عدم تحویل، ســفارش 

تحویل نشده و دلیل عدم تحویل آن را شرح می دهد.
مجومدر می گویــد: »با خدمــات تحویــل در همــان روز و در 
روز بعد پیکر، این برند توانســت S2A را تــا 0/۸ روز )حدود 
۱۹ ســاعت( بهینه کند، به ۸۱ درصد نرخ موفقیت در اولین 
تاش خود دســت یابد و ۹3 درصد از NDRهــا را به تحویل 
موفق تبدیل کند. عاوه بر این، هر گونه اختاف نظر مشتری 
در مــورد تحویــل و تحویــل اکنــون ظــرف 4۸ ســاعت حــل 

می شود.«

چرالجستیکبهرشدD2Cدردورانپساز
همهگیریادامهمیدهد؟

هند در طول همه گیری کووید۱۹ 
شاهد افزایش گسترده برندهای 
D2C بــود. از آنجــا کــه خریــد 
آنایــن حتــی در زمان هــای پس 
از همه گیری همچنان با شــتاب 
پیــش مــی رود، اکنــون آشــکار 
اســت که موفقیت اکوسیســتم 
داخلی D2C در ارائه یک تجربه 
مشــتری یکپارچــه در تک تــک 
مراحل نهفته است و لجستیک 

نقش اصلی را ایفا می کند.
بر اساس گزارش اینک42، هند 
تا سال 2030 خانه ۱/3 میلیارد 
کاربــر اینترنــت و 500 میلیــون 
خریــدار آناین خواهــد بود. تخمیــن زده می شــود کل بازار 
تجارت الکترونیــک این کشــور تا آن زمــان بــه 400 میلیارد 
دلار می رسد و انتظار می رود ســهم بازار D2C که ۷0 درصد 
خرده فروشی آناین را تشکیل می دهد، به 300 میلیارد دلار 
برســد. برندهای جدیــد و تثبیت شــده D2C بایــد بازارهای 
نوظهور را در سرتاســر بهارات یا مناطق روستایی دورافتاده 
بررســی کننــد تــا ایــن رشــد امکان پذیر شــود. بــا ایــن حال 
برندهای D2C  برای دستیابی به این مقیاس و پایگاه مشتری 

احتمالاً با چالش های رشد مواجه خواهند شد.

REVIEWبررسی

بازاریابی دشوار 
برندهای لوکس

توجه به فرهنگ 
جامعه هدف

 مصرف کننــده ای کــه وارد یــک 
بوتیــک خرده فروشــی لوکــس 
می شود و به دنبال خرج کردن هزاران دلار 
برای یک کیف یا لباس است، با انتظارات 
خاصــی کــه فراتــر از کیفیــت و تناســب 
است، وارد می شود. اما وقتی صحبت از 
انتظــارات جهانــی از تجربــه مشــتری 

می شود، راه حل یکسانی وجود ندارد.

 به عنوان مثال یک مشــتری در 
ایالات متحده برای نوع خاصی 
از تجربــه کــه مشــتریان در اروپا یا آســیا 
ممکن است آن را غیرضروری یا بی فایده 
بداننــد، ارزش قائــل می شــود. کیتــی 
تومــاس، سرپرســت اندیشــکده داخلی 
کرنی در مؤسسه مصرف کننده می گوید: 
»دانســتن این تفاوت هــا هنــگام ورود به 
یک بازار بین المللی برای یک خرده فروش 
لوکس حیاتی است، به خصوص اگر یک 
برند لوکس غربی باشــد که وارد بازارهای 

شرقی می شود.«

 او می افزاید: »شما نمی توانید از 
تفاوت های ظریف بــازار محلی، 
اینکه مصرف کننــدگان در آنجا به دنبال 
چــه چیــزی هســتند، چگونــه خریــد 
می کنند، چگونه در مورد برندهای جدید 
یاد می گیرند، واقعــاً چه نوع محصولاتی 
می خواهند، سبک زندگی آنها چگونه به 
نظر می رسدو... چشم پوشی کنید. اینها 
می تواند مجموعــه ای را تحــت تأثیر قرار 

دهد.«

 سونت فیریزبی، تحلیلگر ارشد 
اروپــا، آفریقا و خاورمیانــه با این 
نظر موافق است و خاطرنشان می کند در 
حالی کــه آمریکایی ها به راحتــی فزاینده 
اهمیــت می دهنــد و کارایــی و ســرعت 
در  آمریکاســت،  تجمــل  از  بخشــی 
بخش هایــی از خاورمیانــه تجمل ممکن 
اســت به معنــای فراوانی، توجــه و صرف 
زمان باشد. او می گوید: »برای افرادی از آن 
فرهنگ هــا، عــدم توجــه و مشــارکت در 
تجربه خرید ممکن اســت به عنوان عدم 
مطلوبیت یک موقعیت تلقی شود. درک 
این نوع تفاوت های فرهنگی در هر بازاری 
بســیار مهــم اســت، امــا بــرای برندهــای 
لوکســی که به نوعی در حــال فروش یک 
تجربه هستند، به  صورت ویژه ای اهمیت 

دارد.«

تنظیــم، نشــان از حرکــت قدرتمنــدی در 
میان خرده فروشــان برای شگفت زده کردن 

مشتریان در فروشگاه ها دارد. 
همــکاری اخیــر بیــن سامســونگ پــرو 
دیســپلی و ملبــورن بــی ام و نمونــه بــارز این 
اســت کــه چگونــه ایــن فناوری هــای جدید 
نمایشــگر در حــال تعریــف مجــدد محیط 
فروشگاه هستند. ملبورن بی ام و از ظرفیت 
صفحه نمایش سامســونگ پرو اســتقبال 
کرد تا بــا زیبایی شناســی لوکس فروشــگاه 

پرچم دار این برند مطابقت داشته باشد. 
نتیجــه یــک صفحــه نمایــش ال ای دی در 

مقیاس بــزرگ بــود کــه به عنوان نمایشــگر 
مرکزی عمل می کرد و محتوای جذابی را در 
کنار طیف وســیعی از دیگر نمایشــگرهای 
دیجیتال سامسونگ در سراسر نمایندگی 
ارائه می داد تا ظاهر و احساســی منســجم 
و ممتــاز ایجــاد کنــد. ایــن ادغــام یکپارچــه 
خرده فروشــی دیجیتــال و فیزیکــی باعــث 
ایجــاد یــک تجربــه خریــد منحصر به فــرد 
و فرامــوش نشــدنی بــرای مشــتریان بی ام و 
شــده اســت که هم خدماتی اســتثنایی به 
مشتریان می دهد و هم فرصت های فروش 

ایجاد می کند. 

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com

 تحویل در همان روز 
و تحویل در روز بعد 
موفق، به دریافت 
امتیاز بالای تجربه 
مشتری، افزایش 

وفاداری به برند و نرخ 
بهتر حفظ مشتری 

منجر می شود
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تاريخنوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N کارکرد لوازم خانگی از جمله وسایل

برقی، الکترومکانیکی یا گازی 
گوناگون که بیشــتر آنها در 
قــرن بیســتم ارائه شــدند، 
کاهــش نیــرو و زمــان انجام 
کارهای خانه بود. اثر ساخت 
این لــوازم در جامعه صنعتی 
آن بود که دشواری کارهای خانه 
و زمان دراز لازم بــرای انجام هرکدام از آنها 

را کم کرد. 
گرچــه عرضــه لــوازم خانگــی در خــارج از جوامــع شــهری 
جهان کم اثر یا بدون اثر بوده، اما در جوامع شــهری از نظر 
اجتماعی و اقتصادی اثری ژرف و دگرگون ساز داشته است. 
لوازم خانگی روند شکل گیری خانوارهای تک نفره را هموار 
کرد و در خانواده های دیگر نیز هر دو والدین را قادر به ورود 
به بازار کار کرد و مقدار زیادی زمان و انرژی را آزاد گذاشــت 
که پیــش از آن افراد خانه دار برای تهیه غذا، شست و شــو، 
نظافت خانــه و کارهای عمومی صــرف می کردند. بنابراین 
یــک کارکــرد دیگر ســاخت لــوازم خانگــی، کاهش شــدید 
درگیری افراد با امور روزمره بود. گرایش به استفاده از وسایل 
خانگی خودکار و برقی برای ساده کردن کارهای خانه داری، 
کم کم به سوی زمینه های دیگری مانند بهداشت شخصی 

و نظافت نیز گسترش یافت.

لوازمآمادهسازیغذا
شــاید دگرگونی در کارهای خانگی از تاش برای دور کردن 
آشــپزی از اجاق بخاری آغاز شــد کــه در قــرن نوزدهم برای 
گرم  کردن فضــا و نه پخت غذا بــود. در آن زمــان اجاق های 
گرمایشی سوراخ هایی داشتند که اجازه جدا کردن پوشش  
و جای گذاری قابلمه هایی با اندازه های گوناگون را می دادند. 
اما در سال ۱۸۱5 سرانجام یک اجاق پخت و پز کارآمد پدیدار 

شد. این اجاق چوب سوز و دارای یک صفحه آهنی در بالا و 
یک درب در کنار آتشدان بود. پس از آن بهبودهایی انجام 
شــد و یک اجاق، ابتدا در بالا و پس از آن در زیر قرار گرفت 
و پس از آن مخزنــی برای گرم کردن آب در مقابل آتشــدان 
اضافه شــد. چنین اجاق هایی همچنان در تعداد کم برای 
استفاده در مناطق دورافتاده یا مرزی ساخته می شوند، اما 
تا سال ۱۸40 در انگلستان و ۱۸60 در ایالات متحده، از گاز 
برای پخت وپز استفاده شد و گونه جدیدی از اجاق ها مورد 
اســتفاده قرار گرفت و آشــپز ها در بریتانیا دوره تکامل گاز 

نوین را آغاز کردند. 
پیشرفت ها در ساخت ترموســتات در قرن نوزدهم امکان 
کنترل کارآمد دما را برای اجاق ها فراهم کرد. در حدود سال 
۱۸۷5 اجاق هایی بر پایه سوخت نفت سفید ساخته و پس 
از آن برای ســایر ســوخت های مایع از جمله بنزین اصاح 
شدند. آزمون ها برای ورود به دوران لوازم پخت وپز الکتریکی 
که از اوایل قرن نوزدهم آغاز شــده بود، در دهــه ۱۹30 رواج 
یافت و پس از آن وارد رقابت پیوسته با دوران کاربرد گاز شد. 
در هــر دو قلمــرو اصاحاتی انجام شــد که زمان ســنج های 
همه کاره برای آغاز و پایان خودکار پخت، کوره های دوگانه، 
دریچه های بالای ســر یا زیر اجاق با فن هایی برای فیلتر یا 
خارج کردن دود، دیگ ها، سرخ کن ها، کباب پزها و بسترهای 

سرامیکی برخی از آنهاست. 
در حالــی که اجــاق برقی بــه وســیله مقاومت ســیم آهنی 
در برابــر عبــور جریــان الکتریکــی گرمــا تولیــد می کنــد، 
پیشرفت های بعدی در طراحی اجاق شکل های مختلفی 
از تابش الکترومغناطیســی را فراهم می کند. اجاق مادون 
قرمز که بیــش از همه کاربــرد تجاری برای گرم نگه داشــتن 
غذاهای پخته دارد، از یک لامپ مادون قرمز سود می برد. 
توانایی تشعشعات فرکانس رادیویی برای گرم کردن شتابان 
غذا بدون گرم کردن پیرامون آن مدت زیادی است که مورد 
توجه قرار گرفته و کاربرد آن در اجاق مایکروویو از اوایل دهه 

لوازم خانگی و بهسازی کارهای روزمره خانه

آسایش بیشتر 
در خانه داری

نخستین های لوازم خانگی در گذر زمان

یک سده فناوری در خدمت کارهای خانه
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فناوری های به کار رفته در دستگاه های خانگی 
قرن بیستم به میزان زیادی مدیون برق رسانی 
است. ســپس دو نوآوری زیربنایی مهندسی، 
گرمایــش مقاومتــی و موتورهــای کوچــک 
و کارآمــد، بــه ســاخت اجــاق ، اتــو، جاروبرقی، 
و  ظرفشــویی  و  لباسشــویی  ماشــین های 
خشک کن  منجر شــد. پیشــرفت الکترونیک 
در نیمــه دوم قــرن بــه ســاخت وســایل دارای 

زمان سنج و قابل برنامه ریزی کمک کرد. 
1901-جاروبرقــی:مهندس عمــران بریتانیایی 
H. Cecil Booth اختراع ساخت جاروبرقی که 
با موتور کار می کرد و روی یک گاری ســوار بود، 
ثبت کــرد. گــروه کاربــران این جارو شــیلنگ ها 

را داخل ساختمان ها برده و جارو می کردند.
1903-معرفــیآهــنالکتریکــیســبکوزن:
ارل ریچاردســون از انتاریــو، کالیفرنیــا اتــوی 

الکتریکی سبک وزن را معرفی کرد. 
1905-رشــتههایالکتریکــیبهبــودیافــت:
آلبرت مارش اختــراع نیکل و آلیــاژ کروم نیکل 
را ثبت کرد که به ساخت رشته های الکتریکی 
انجامید که به سرعت گرم می شوند. پیدایش 
نیکروم چهار سال پس از آن راه ساخت توستر 

را باز کرد.
1907-نخســتینجاروبرقیکاربــردیخانگی:
جیمــز اســپنگلر ســرایدار فروشــگاهی بــزرگ 
در اوهایــو »جــاروی مکنــده برقــی« را اختــراع 
کــرد و یــک ســال پــس از آن امتیــاز اختــراع 
ســنگین وزن خود را با ویلیام هــوور فروخت که 

آن را بازطراحی کرد.
1909-نخســتینتوســتربرقیتجاری:فرانک 
شــیلر اختراع توســتر برقــی را ثبــت کــرد که با 
یک میله گرمایشــی و بــدون پوشــش خارجی 

عرضه شد.
1913-نخســتینیخچــالخانگــی:فــرد وولف از 
ایندیانا نخســتین یخچال خانگی را اختراع کرد 
که بــالای یک جعبه یــخ قدیمی نصب شــده و به 
اتصالات لوله کشی خارجی نیاز داشت. پیدایش 
یخچال های با کمپرسور گاز فریون در سال ۱۹2۹ به 

خطر انفجار در آشپزخانه های خانگی پایان داد.

ظرفشــویی ماشــین نخســتین -1913
برقــی:بــرادران واکــر از فیادلفیــا نخســتین 
ماشــین ظرف شــویی برقــی را تولیــد کردند که 
در ســال ۱۹30 توســط هات پوینــت و دیگــران 

تجاری سازی شد.
1919-نخســتینتوســترجهنــدهخــودکار:
چارلز اســتریت ســاختار زمانــی بــرای فرایند 
برشــته کردن نان ایجاد کرد که میله حرارتی را 
خاموش و یک فنــر جهنــده را آزاد می کرد که 
نان برشته را بالا می آورد و در سال ۱۹26 با نام 

وارد بازار شد.
1927-نخســتیناتــوبــادمــایقابــلتنظیم:
شــرکت اتو با قابلیــت تنظیــم و کنتــرل دما را 
عرضه کرد. ترموستات این اتو را جوزف مایرز 

طراحی کرده و از نقره خالص ساخت.
1935-نخســتینخشــککنلبــاس:جــی. 
راس مور بــرای اینکه مادرش ناگزیــر از آویزان 
کردن لباس های خیس در زمستان وحشیانه 
داکوتای شــمالی نباشد، اســتوانه ای ساخت 
کــه بــا روغــن گــرم می شــد. گرچــه نخســتین 
خشــک کن های ثبت شــده مــور بــا گاز یــا برق 

کار می کردند.
1978-نخستینچرخدوزندگیالکترونیکی:
شــرکت ســینگر نخســتین چــرخ دوزندگــی 
الکترونیکی جهان آتنا 2000 را معرفی کرد که 
دامنه گسترده ای از دوخت ها، از ساده ساده 
تــا تزئینــی پیچیــده را با لمــس یــک دکمه در 

دسترس قرار می داد. 
هســته اصلی این ســامانه تراشــه ای با اندازه 
کمتر از یک چهارم اینچ بود که شامل بیش از 

۸000 ترانزیستور می شد.
1997-نمونــهاولیهیــکجاروبرقــیرباتیک:
شــرکت ســوئدی »الکترولوکــس« نخســتین 
نمونــه جاروبرقــی رباتیــک را ارائــه داد. ایــن 
دســتگاه که »نخســتین ربات واقعــی خانگی 
جهــان« نام گــذاری شــد، امواج مافــوق صوت 
با فرکانس بــالا را ارســال و دریافــت می کرد تا 
مانند خفــاش در یــک اتــاق مســیرش را پیدا 

کند.
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۱۹۷0 به طور گسترده ای محبوب شده است. 
یخچال های خودکار که با ترموســتات کنترل می شــوند 
و با برق یا گاز کار می کنند، در دهه ۱۹30 رواج یافتند. به 
این ترتیب نیاز نبود صاحب خانه هر روز برای استقبال 
از یخ فــروش در خانــه بمانــد و وابســتگی بــه جعبه های 
یخــی را پایــان داد. تاریــخ ایــن جعبه هــا دســت کم بــه 
3000 ســال پیش و چینی ها برمی گردد کــه برای ذخیره 
یــخ در غارهــا و نگهــداری غذاهــا آن را بــه کار می بردنــد. 
دوران جدیــد و گســترش غذاهــای منجمد به اســتفاده 
خانگــی از یخچال فریزرهــای ترکیبــی شــتاب داد کــه 
می توانســت دمای فریزر را تا ۹ درجه ســانتیگراد حفظ 

کند. این اختراع به ساخت جعبه های فریزر 
جداگانــه ای منجــر شــد که بــرای نگهــداری 
غذاهای منجمــد در طــول هفته ها یــا ماه ها 
مناسب بود و می توانست تا دمای ۱۸- درجه 
ســانتیگراد را نگهــداری کند. در ســال ۱۹3۷ 
فریزرهای عمودی به شکل کابینت ساخته و 

به ابزاری مهم در بازار تبدیل شدند.
آنگاه کــه موتورهــای الکتریکی ســاخته شــد، 
بــرای فراهــم آوردن انــرژی مــورد نیاز وســایلی 
همچون چرخ گوشــت آشــپزخانه به کار رفت 

که به تولید همزن برقی کیک، مخلوط کن و در دهه ۱۹۷0 
غذاســازهای همه کاره منجر شــد که برای ورز دادن خمیر 
و پوره به کار می رود. با این وسایل می توانید سبزیجات را 
خرد کنید، پنیر رنده کنید، سبزیجات سالاد را خرد کنید، 
گوشــت چرخ کنید، تخم مرغ ها را هم بزنید و بســیاری از 
کارهای آشپزی دیگر را انجام دهید. درب بازکن های برقی 
قوطی که برخــی از آنهــا قابلیت تیــز کردن چاقــو و قیچی 
دارنــد در بســیاری از خانه هــا جایگزیــن درب بازکن هــای 
دستی شدند. اکنون یک موتور الکتریکی فریزر بستنی را 

می چرخاند که پیش تر با نیروی دست کار می کرد. 

لوازمتمیزکردن
در قــرن نوزدهــم آزمون هــای پراکنــده ای روی شــیوه های 
مختلف شست و شوی لباس انجام و در اوایل قرن بیستم 
موتور الکتریکی بــرای آن بــه کار گرفته شــد. در دهه ۱۹20 
ماشین های لباسشویی برقی با کنترل دستی به بازار عرضه 
شــد که با هم زدن و برخــی با تــکان دادن کارشــان را انجام 
می دادند. نخســتین ماشــین لباسشــویی برقــی خودکار 
در سال ۱۹3۷ عرضه شد. سپس خشک کن های برقی یا 
گازی قابل برنامه ریزی به بازار آمدند که با گردش هوای گرم 
یا سرد لباس را خشک می کردند. کف شوهای 
برقی و واکس کننده های برقی بــرای نگهداری 
کف پوش ها وارد بازار شدند. مخترعان تاش 
می کردنــد بــرای تمیــز کــردن فرش هــا از یــک 
جاروبرقی استفاده کنند و نمونه ای که در سال 
۱۹0۸ عرضه شد، یک برس چرخان، مکش به 
وسیله موتور و فن و کیســه ای برای جمع آوری 

گرد و غبار و زباله داشت. 

لوازمخانگیبرایآسایش
بادزن برقی که در سال ۱۸۹2 با بستن پروانه به یک موتور 
اختراع شــد، تنهــا وســیله برقــی خانگــی برای آســایش 
شــخصی در ربع اول قرن بیســتم بود. توسعه پس از آن 
در قالب بادزن های بزرگ چهارپره سقفی برای به گردش 
درآوردن هــوا نمایان شــد. بــادزن همــراه بــا خنک کننده 
برقی راه را به واحدهای تهویه مطبــوع به اندازه یک اتاق 

باز کرد.
پاک کننده هــای الکترواســتاتیک هــوا و تولیدکننــده یون 
منفی نیز برای استفاده در فضاهای کوچک ساخته شدند.

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com

ادامه از صفحه ۲۱

اکوسیستم نامتقارن
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حتی اگر رمزارز را به معنی استیبل کوینی در نظر 
بگیریــم کــه در داخل کشــور منتشــر می شــود و 
پشتوانه ارزی داشته باشــد، باز هم بانک مرکزی 
می توانــد در مــورد آن به  خوبــی عمــل کنــد، چون 
در حــوزه اختیاراتــش قــرار می گیــرد، اما ســپردن 
مســئولیت ســایر حوزه هــای مرتبــط بــا رمزارزها 
تصمیــم خوبی بــرای آینده این صنعت نیســت، 
زیــرا بانــک مرکــزی ماحظــات و اولویت هــای 
خــودش را دارد و معمــولاً در حوزه هــای نوآورانــه 
این چنینی با احتیاط زیادی تصمیم گیری می کند؛ 
بنابراین به نظر من قوانین این چنینی که در سال 
گذشــته تصویب شــده اند، تأثیر منفی روی رشد 

اکوسیستم در سال های آینده دارند. 

 درجلســهبــارئیسجمهــور
پیشــنهادشــکلگیریکمیتــهاقتصــاد
دیجیتالرمزارزمطرحشد.اینپیشنهاد
راچگونهارزیابیمیکنید؛اینکهشخص
اجراییاولکشــورهمبــهاینحــوزهورود
کردهوفرصتهایآنرادیدهومیخواهد
تهدیدهــایآنرابرطــرفکند؟ایــناتفاق
میتواندبرایاکوسیســتممثبتباشدیا
خیلــیتفاوتــیایجــادنمیکنــد؟آیــا
پیگیریهایمطابقباآنانجامشــده؟در
جریانهستیداینکمیتهبهکجارسیده

است؟
از اوایل دوره آقای رئیســی برای این حوزه ســتاد 
رمــزارزش شــکل گرفــت کــه قــرار بــود به صورت 
تخصصی روی ســامان دهی این حــوزه کار کند. 
یکــی از خروجی هــای ایــن ســتاد، مصوبــات 
مرتبط با ماینینــگ بود. اینکه دولــت توجه ویژه 
و نگاه مثبت به این حوزه داشــته باشــد، اتفاقی 
نویدبخش بــرای آینــده این صنعت اســت. این 
مسئله خیلی خوب است، اما مشکل اینجاست 
کــه تصمیم گیری بــا بوروکراســی، کنُــدی و تعلل 
رو به رو می شود. اگر کمیته تشکیل شود و ستادی 
وجود داشــته باشــد، امــا تصمیمــات آنهــا برای 
تبدیل شــدن به قانون مســیری طولانی پیش رو 
داشــته باشــند، ممکن اســت به عمر این دولت 
هم قد ندهد. به نظــرم این موضوع آفت اســت، 
اما کلیــت موجود و اینکــه دولت نســبت به این 
حوزه نگاه مثبــت و عزم جدی برای ســامان دهی 
داشته باشــد، برای آینده اقتصاد دیجیتال یک 

قدم مثبت است.
در حال حاضر بســیاری از کســب وکارهای بزرگ 
دنیــا در حــوزه باکچیــن و رمــزارز، دفاتــر اصلــی 
خودشــان را بــه امــارات متحــده عربــی منتقــل 
کرده اند. دلیل این تحول، فقط سرعت عمل است. 
دلیل دیگر هم شفاف سازی مســیر آینده است. 
چیزی که در کشــور بزرگی مثل آمریــکا هم اتفاق 
نیفتاده است. اگر ما روی این دو مورد تمرکز کنیم، 
می توانیم جلوی خروج کسب وکارها و سرمایه های 

انسانی را بگیریم. به عاوه این موارد می توانند برای 
ورود فعالان سایر کشورها به داخل کشور سیگنال 

مثبتی باشند. 
تحقــق ایــن امــر مســتلزم نگاشته شــدن قانونــی 
با نــگاه مثبــت و در مدت زمان مشــخص اســت. 
در تســریع ایــن مــورد معاونــت علمــی و فنــاوری 
ریاست جمهوری تاش بسیاری کرده است. برای 
مثال در مورد مشکات پیرامون اینماد دست به 
اقدام زد و توانســت کاری کند که کســب وکارهای 
رمزارزی شــبه  اینمادی را داشته باشند تا مسائل 
درگاه شــان تا حــدودی حل وفصل شــود. به عاوه 
معاونت علمی به درخواست ستاد رمزارزش برای 
قانون نگاری یک لایحه در این حوزه هم اقدام کرده 

که امیدوارم نتیجه مثبتی به همراه داشته باشد.

 آیــابرنامــهبــرایورودبــهحوزه
بینالمللدارید؟

بــه انجــام ایــن کار تمایــل داریــم. طبیعتــاً هــر 
کســب وکاری دوســت دارد گســترش پیــدا کنــد. 
این اراده و توانایی هم در مجموعــه ما وجود دارد، 
اما به چند دلیل هنوز برای مــا اتفاق جدی در این 
رابطه رقم نخورده اســت. یکــی از دلایل بین تمام 
کسب وکارهای ایرانی مشترک است. ما در اعتماد 
بــه بازارهــای جهانــی ضعــف تجربــه داریــم. این 
موضوع هم به دلیل محدودیت های کشور است؛ 
بنابرایــن تجربه اکسپنشــن جهانی ما شــاید کم 
باشد. بحث تحریم ها هم در کسب وکارهای حوزه 
مالی اثرگذار است. کسب وکارهای حوزه مالی به  
خاطر تحریم ها نمی توانند به راحتی شعبه ای در 
خارج از کشــور یا فعالیت رســمی با نام خودشان 
داشــته باشــند. به نظر من ایــن دو دلیل توســعه 
جهانی را سخت می کند، اما به هر حال تصمیمی 
است که دوست داریم و اراده سرمایه گذاری روی 
آن را نیز داریم و امیدواریم در ســال های آینده به 

ثمر بنشیند.

ســایر بــرای نوبیتکــس  
کسبوکارهادرحوزهرمزارزچهامکانهاو

فرصتهاییدارد؟
بحث پارتنرشــیپ یکــی از اولویت هــای اصلی ما 
برای امســال اســت؛ چه با کســب وکارهای حوزه 
رمزارز و چه با سایر کسب وکارهای حوزه فین تک. 
ما عــزم جــدی داریــم کــه محصــولات مشــترکی 
را با ســایر بخش هــای فین تــک عرضه کنیــم. در 
بحث پارتنرشــیپ مســئله اصلــی این اســت که 
چطــور منافــع دو طرف حفظ شــود. پارتنرشــیپ 
می تواند کاربردپذیری رمزارزها را ارتقا دهد. یکی 
از جنبه های اصلی رمزارزها بحث سرمایه گذاری 
اســت، امــا کاربردهای دیگــری هــم در بحث های 
پرداختی دارند. برای اینکه این کاربردها در کشور 
ما جــا بیفتند و نــگاه رگولاتــور هم بــه آنها مثبت 
شود، باید پارتنرشیپ هایی با بازیگران حوزه های 

مختلف شکل بگیرد. 
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بله خب مسئولان با دیدن ۱۰ نفر به این نتیجه می رسند که همه مردم ایران وضع شان 
خوب است و همه سه تا آیفون ۱۴ بلااستفاده توی جیب شان و داخل بالش هایشان پنهان 

کرده اند 

نصایح نجم الدین دایه

هست دنیا و 
دولتش چو سراب 

نجم الدیــن رازی )ابوبکــر عبــدالله  بــن 
محمد بن شاهوار بن انوشیروان  الرازی( 
(654-5۷3 ه.ق.( مشهور به نجم الدین 
دایه از چهره های اثرگــذار تاریخ تصوف 

ایران و جهان اسام است. 
ارزشــمندترین کتــاب وی »مرصــاد 
العبــاد« اســت کــه در هنگامــه حملــه 
مغــول بــه زبــان فارســى دربــاره تصوف، 
اخــاق، ســیر و ســلوک و آداب معاش و 
معاد نگاشته که یکی از آثار ادبى ارزنده 

قرن هفتم است. 
گفتــه می شــود بزرگانــی چــون مولــوی 
و حافــظ به گونــه ای از ایــن کتــاب اثــر 

پذیرفته اند.

دولت این جهان اگرچه خوش است
دل مبند اندرو که دوست کش است

هست دنیا و دولتش چو سراب
درفریبد ولیک ندهد آب

بس که آورد چرخ شاه و وزیر
ملک شان داد و گنج و تاج و سریر

تا چو نمرود مایه دار شدند
همه فرعون روزگار شدند

خون درویشکان مکیدندی
مغز بیچارگان کشیدندی

همه مشغول ماه وسال شده
همه مغرور جاه و مال شده

ناگهان تندباد قهر وزید
وز سر تخت شان به تخته کشید

وزر اینها بدان جهان بردند
مال شان دیگران همی خوردند

HINT نکته

اوضاع گل و بلبل

١
»دوســتانی که آیفون دارند یک راهنمایــی بفرمایند و 
بگویند که چطــور با آن به اینترنت وصل می شــوند. ما 
هر کاری می کنیم فقط در را باز می کند...« هار هار هار!

٢
بله یک موقعــی این لطیفه بی مــزه برای مان 
کارکرد این را داشــت که متوجه شویم دیگر 
باید یواش یواش در نقش عمه یا شوهرعمه 
فــرو برویــم و صبح بــه صبح مــخ فامیــل را با 
جوک های بی مزه و استیکرهای سام صبح 

به خیر، سوراخ کنیم یا نه. اما حالا چه؟
حالا همین جوک برای مان شده پخش زنده 

با کیفیت 4K، با این تفاوت که آیفون های جدید دیگر 
حتی نمی توانند در را باز کنند.

٣
اینکه توی ایــن اوضاع گل و بلبل اقتصــادی، آیفون ۱4 
رجیستر می شود یا نه شاید برای خیلی ها مهم نباشد، 
چراکه فعاً خیلی ها در خریــدن همان آیفون در باز کن 
هم مشــکل پیدا کرده اند و ترجیح می دهند خودشــان 
یک توک پا تا دم در بروند تا اینکه پول بالای خرید این 

اجناس لوکس و غیرضروری بدهند، اما...

۴
اما برای من یکی جالب است که این آیفون ها با اینکه 
در فهرســت گوشــی های بامانع وزارت ارتباطات ثبت 

نمی شوند، باز هم خریدار دارند.
این یعنــی اینکه کســانی هســتند که نوعی 
گوشــی تلفــن همــراه می خرنــد کــه در واقع 

گوشی تلفن همراه نیست.
و جالب تــر اینکــه کلــی پــول هــم بابتــش 
می دهنــد. خــب معلــوم اســت کــه بعضــی 
از دوســتان مدافع اوضــاع موجود بــا دیدن 
ایــن حــال و اوضــاع، به ســرعت وارد عمــل 
می شــوند و فریاد می زننــد: »دیدید گفتیم 
اوضاع اقتصــادی مردم ایران خوب اســت؟ 
دیدیــد توییــت کردیم کــه اگــر همه چیز هم 
فیلتر شــود، بــاز مــردم کشــورمان این قــدر پــول اضافه 
دارنــد کــه نگذارنــد اقتصــاد عزیزان فروشــنده گوشــی 

موبایل بخوابد؟«

۵
بله خــب این دوســتان، بــا دیدن ۱0 نفــر به ایــن نتیجه 
می رســند که همه مردم ایران وضع شــان خوب است و 
همه سه تا آیفون ۱4 بااستفاده توی جیب شان و داخل 

بالش هایشان پنهان کرده اند.
فکر نکنیــد فقط اینها هســتند هــا، نخیــر! خیلی های 

دیگر هم هســتند که بــا دیدن چند نفــر، هیبت تعداد 
جمعیت می گیردشان و تعداد نفرات را فضایی حساب 

می کنند.

۶
من فکــر می کنم بعضــی از ما همیــن کارهــا را می کنند 
که بعدش هر چقــدر گریه و زاری می کنیــم و می گوییم 
پــول نداریم، بــه خــرج مســئولان نمــی رود. آنهــا به ما 
می گوینــد: »آره جون عمه هاتون... شــما پول ندارید؟! 
اگــر پــول نداریــد، چطــور می تونیــد اون همــه ماشــین 
ثبت نــام کنید؟ چطور آیفــون ۱4 می خریــد؟ اصاً پس 
بــرای چــی شــب عیــد ریختیــد تــوی ســبزه میــدون و 
مشــغول خریــد  شــدید؟ معلومــه کــه حالتــون خوبــه 

دیگه.«
همین می شود که مسئولان دلسوز به این فکر می  افتند 
که روی شماره کفش مردم هم مالیات ببندند. اصاً چرا 
نبندند؟ وقتی بعضی  مردم خودشــان را بسته اند، چرا 

بعضی مسئولان نبندند؟

٧
ای آه و فغان از این همه بد بودن
بر آن همه فکر بکِرتان سد بودن

از آیفون چهارده که خیری نرسید
تا آیفون پانزده چه خواهد بودن

شب نوشته های یک بچه نوآور! (۸۴)

اینجا مثل همون جا 
اونجوری

گاهــی اوقات بــه نظــر می رســد کــه مــا نه تنهــا تاریخ 
نخوانده ایــم، بلکــه همــان جغرافیــا را هــم درســت 
نخوانده ایــم. نــه اینکــه ندانیــم کــدام شــهر در کدام 
اســتان اســت، چون چیــز چنــدان مهمی 
نویســندگان  و  گزارشــگران  و  نیســت 
صداوسیما هم نمی دانند و گاهی به جای 
اســتان فــارس می گوینــد اســتان شــیراز. 
اندکی کــه کنکاش کنیم، روشــن می شــود 
فارســی یا همــان پارســی را هم به درســتی 
نخوانده انــد چــون وقتــی بــه »ســتوه« 
می آیند، می نویسند »به ســطوح« )شاید 
به این دلیل که کســی دلخور نشــود.( ولی 
بالاخــره حتــی همین هــا هــم بایــد بدانند 
آمریکا آمریکاســت؛ بانســبت فان جا که نیست! 
یعنی یک کشــوری هســت یک جایی از دنیــا که هر 

روز به هــر دلیلــی در یــک جاهایی از خبرها هســت؛ 
حــالا یــا خبر ســتم بــه ســیاهان یــا بی خانمــان بودن 
میلیون ها نفر یا تیراندازی و آدم کشی. یک وقت هایی 
هم خبرهایی می رســد کــه چندتایــی جــوان دور هم 
نشســته اند و یــک کســب وکارهایی راه  انداخته انــد 
که دنیا انگشــت به دهان مانده و یک شبه میلیاردر 
شــده اند. گرچــه وقتی توی کارشــان ســرک بکشــی، 
می بینی چنــدان هم یک شــبه نبــوده، تنهــا ما مثل 
یک ســریال تاریخی کــه رخدادهای چند صد ســال 
را در یک ســاعت همــراه با خوردن پفک و شکســتن 
تخمه می بینیــم، از جریــان میلیاردر شــدن آنها هم 
ناگهانی خبردار می شویم و برای خودمان می  نویسیم 

یک شبه پولدار شدند. 
حــالا مــن مانــده ام بــا همیــن پولدارهــای یک شــبه 
آمریکایی و اروپایی و دوســت هم دانشگاهی سامان 
و مهدی که چند روز پیش آمده بود ســری به ما بزند 
و با هم گپی زدیــم و کاری کرد که ســامان و کامیار هم 
جوش آورده بودند. پافشــاری ویــژه ای روی برهم زدن 
روش هــای آزمایش شــده و در پیــش گرفتــن راه هــای 
جدید داشــت، خب تا اینجا مشکلی نداشتیم؛ ولی 
به اســم نوآوری دنبال این بود انجام هر کار زیربنایی 
را کــه می دانیــم همــواره دشــوار اســت، کنار گــذارد و 

به روشــی کــه خــودش دلــش می خواهــد و می فهمد 
کار کنــد. گرچــه آن قدر زیــرک بود کــه به قــول کامیار 
حرف هایش را مشت کند و به دهان استکبار بکوبد. 
در یک گفت وگــوی 20 دقیقه ای ســرتاپای تاریخ یک 
ملت را شست و چاند و پهن کرد توی آفتاب تا رسید 
به خودمــان. با ما دوســتانه تر رفتار کــرد و حرف بدی 
نــزد؛ تنها ســرکوفت زد کــه تنبــل، آماده خــور، بزدل، 
نوکر نــادان بی مواجب دشــمن هســتیم. معتقد بود 
نباید دنباله رو آن طرفی ها بشــویم. چرا استانداردها 
و روش هــای خودمــان را وارد علــم و تجــارت و زندگی 
نکنیــم؟ مــا کــه خودمــان همه چیز داریــم، چــرا برای 
نوآوری نگاه مان به آنهاســت؟ ما کــه می توانیم حتی 
اگر دیوار دورمان بکشــند، نان و آب دو میلیارد نفر را 

بدهیم، آیا به کسی از آن طرف دنیا احتیاج داریم؟  
کامیــار دســتی روی شــانه اش زد و گفــت: »داداش 
من اونجا بی خودی که اونجا نشــده، یــک تخم هایی 
داشــتن که توی زمین استعمارگری شــون کاشــتن. با 
نفت و خون بیچــارگان دنیا بیابون رو کــه آب ندادن، 
بلکه ریختن پای استعدادهاشــون تا شــکوفا شــده. 
شما می فرمایید ما این تخم هامون را کجا بکاریم و با 
چه چیزی آبیاری کنیم که اینجا بشــه همون جا ولی 

مثل اونجا نشه و مثل همین جا بشه اونجوری؟«

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com

عبدالله 
مقدمی

 
@moghaddamy0007

وزر اینها بدان جهان بردند
مال شان دیگران همی خوردند

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com


